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prvi latnikzgornjevipavski časnik

Še nekaj kratkih počitniških dni je preostalo, šole pa 
so že v pričakovanju. V naši občini bo prvič prestopilo 
šolski prag 252 prvošolcev, dobrodošli vedoželjni 
nadobudneži in srečno na vaših poteh! 

Oživele bodo tudi šolske poti, zato prosimo voznike 
za dodatno pazljivost in previdnost na cesti. V prvih 
dneh bodo na najbolj prometno kritičnih točkah 
v okolici šol dežurali tudi prostovoljci in krotili 
razposajeno mladež. 

V oktobru bo Dom upokojencev Nova Gorica, ki 
svoje izkušnje v dnevnem varstvu starejših nabira že 
vrsto let, program zagnal v novi Hiši dobre volje v 
ajdovskih Palah. Krasna Hiša s čudovitim parkom, 
ki bo tudi osebam z demenco nudil možnost varnega 
sprehajanja, že komaj čaka, da odpre svoja vrata. Hiša 

dobre volje reši marsikatero težavo starejše populacije 
in njihovih svojcev, saj predstavlja učinkovit odgovor 
na proces staranja in težave, ki staranje spremljajo 
ter s svojo dobro voljo odpira nova srečna poglavja v 
življenjih ljudi.
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Goriška cesta 75, (pri tehničnih pregledih AMZS)
go washby Lupo

avtopralnica 

041 844 152

Poslušam in berem polemike vipavskih kmetov 
- namakalni da – namakalni ne.

Ma ja, bi … ampak …
Zanimivo, da vipavski kmet, kot tisti, ki »naj 

bi živel z zemljo«, v tem letu ne vidi, da njegova 
dragocena zemlja umira. Umira od žeje.

Ta njegova dragocena zemlja, ki so jo že rodovi 
pred njim z žuljavimi rokami obdelovali v »potu 
svojega obraza«, katero so tako skrbno čuvali 
in branili za svoje potomce, ta ista zemlja, ki je 
hranila njegove prednike, njega in če Bog da tudi 
njegove naslednike, ki mu je nudila preživetje, 
ponos in obstanek, je sedaj v rokah vipavskega 
kmeta, kmeta ki, ma ja bi … ampak …

Razmisli malo, dragi kmet – ali je tvoja skrb, 
da ne bi finančno bremenil naslednikov, res izkaz 
tvoje ljubezni in skrbi za potomce? 

Razmisli dragi kmet ali so izračuni (če bo tvoj 
sin peljal družico na večerjo, bo plačal več, kot je 
letni najem pipe na ha) res tako zelo obremenilen 
znesek za tvoje potomce? 

Si jih vprašal?
Ali se zavedaš priložnosti, o kateri sanjamo, že 

od kar pomnim? Si kaj pogledal v zadnjem času, 
kakšne so cene hrane? 

Si pomislil, da ti ob takih sušah v bodoče 
mogoče tudi država ne bo več hotela pomagati? 
– povedali ti bodo, da si imel možnost, a da si se 
ji odrekel – zaradi »ampak« ... 

Ali je ta »ampak« res toliko vreden?
Saj vem, na burjo nimaš vpliva, na vročino tudi 

ne, ponuja pa se ti možnost, da bi imel nadzor 
vsaj nad hidracijo polj, sadovnjakov, vinogradov, 
a dragi kmet, ti tega nočeš. Nočeš, da bi tvoja 
draga zemlja preživela. 

Pa prosim, ne govori mi »država bi nam to 
morala priskrbeti zastonj« - saj ne, da ne bi bilo 
tole super – seveda bi bilo. A če kaj vem, vem, da 
na svetu ni nič zastonj. Država je že poskrbela, 
poskrbela je, da imaš možnost – sedaj pa je na 
tebi, da daš možnost še svojim potomcem.

Ne obnašaj se kot razvajen otrok v trgovini, 
ker sedaj ni čas za to. Tečejo zadnje minute, ko 
bo država rekla – »pa nič – nočeš moje pomoči 
– znajdi se!«

Daj naslednikom možnost, da se sami odločijo, 
ali bodo v prihodnosti, ko bodo od tebe prejeli 
tako zelo cenjeno zemljo, namakali ali ne. 
Verjemi, če bodo imeli željo to dragoceno zemljo 
obdelovati, bodo z lahkoto pridelali toliko in še 
več, kot je strošek, ki se jim ga bojiš naprtiti.

Hvaležni ti bodo. V spominu te bodo 
ohranili kot skrbnega in ne kot egoističnega in 
neodločnega.

Če pa tvoji potomci ne bodo imeli želje po 
obdelovanju – pa kaj te skrbi – se bodo že znašli, 
tako kot si se moral ti in vsi tvoji predniki.

Dragi vipavski kmet – daj možnost 
naslednikom!

Anastazija Rehar

Dragi vipavski kmet...

Hiša dobre volje v pričakovanju 

Na ulice se vrača živ-žav 
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Občina Ajdovščina je v 
sodelovanju s Pilonovo galerijo 
Ajdovščina na javni razpis 
Ministrstva za kulturo prijavila 
projekt z naslovom Pilonova 
galerija: 5 zvezdična zakladnica 
umetnosti. Sredi poletja je 
prispela odločba o odobreni vlogi, 
ki projektu v obdobju od 2023 
do 2025 namenja kar 1.177.786 
evrov nepovratnih sredstev, 
kar bo zadoščalo za kritje 65 % 
stroškov vrednosti, preostanek 
bo primaknil občinski proračun.

Projekt vključuje temeljito 
obnovo objekta ter prilagoditev 
gibalno in senzorno oviranim 
osebam, obnova bo potekala pod 
nadzorom Zavoda za varstvo 
kulturne dediščine. Nabavljena 
bo nova oprema za depoje in 
razstavne prostore ter IKT 
oprema. V sklopu nove ponudbe 
bo oblikovana digitalna galerija, 

v načrtu je digitalizacija 300 
umetniških del. Oblikovani 
bodo novi turistični produkti, 
ki bodo krepili povezovanje 
kulturne dediščine in turizma. 
To bodo petzvezdično doživetje 
'Po poteh Vena Pilona', integrirani 
turistični produkt 'Atelje Vena 

Pilona' in digitalna umetniška 
zgodba 'Umetnost je svet!', v 
kateri Pilonova maskota Mišek 
Venč potuje po svetu in krepi 
zanimanje za spoznavanje 
umetnosti. Ideje so že dodobra 
oblikovane, odobrena sredstva pa 
omogočajo, da bodo tudi zaživele.

Skozi vrata ajdovskih osnovnih 
šol se bo letošnjega 1. septembra 
zapodilo 2199 učenk in učencev, 
61 več kot lani. Posebne 
dobrodošlice bo deležnih vseh 
252 prvošolcev (lani 225), za 
205 (lani 195) devetošolcev pa 
bo 1. september še zadnji prvi 
osnovnošolski dan. Največja 
šola po številu učencev ostaja 
OŠ Danila Lokarja, ki jo bo v 
letošnjem šolskem letu obiskovalo 
759 šolarjev, 20 več kot lani. Sledi 
OŠ Dobravlje s 546 učenci, nato 
OŠ Šturje, kamor je vpisanih 530 
šolark in šolarjev, tudi na teh 
dveh šolah v primerjavi z lansko 
sezono beležijo več učencev. 
OŠ Col bo letos obiskovalo 6 
učencev več kot lani, skupaj torej 
186, OŠ Otlica pa eden manj, 
letos jih bo skupaj 66. Krepi se 
tudi Waldorfska šola, ki jo bo v 
letošnjem šolskem letu obiskovalo 
112 otrok. Povečan vpis beležijo 

tudi na Srednji šoli Veno Pilon, ki 
jo je lani obiskovalo 491 dijakinj 
in dijakov, letos pa jih je za dober 
razred več, predvsem na račun 
gimnazijskega programa – 
letošnji prvi letnik bo obiskovalo 
61 dijakinj in dijakov, medtem ko 
jih je bilo lani 29.  

Prvi teden bodo za varnost 
šolarjev na šolskih poteh skrbeli 
prostovoljci. Opozarjali bodo 
voznike na večje število otrok na 
prometnih površinah. Dežurali 
bodo v času prihodov in odhodov 
iz šole, na prehodih za pešce na 
območju mesta Ajdovščina, ki so 
del varnih šolskih poti, pa tudi ob 
prometnicah mimo osnovnih šol 
v Lokavcu, Dobravljah, Črničah, 
na Otlici in Colu … Svet za 
preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu Občine Ajdovščina 

se zahvaljuje prostovoljcem 
iz Društva upokojencev 
Ajdovščina, Planinskega društva 
Ajdovščina, RKS-OZ Ajdovščina, 
Društva invalidov Ajdovščina – 
Vipava, Občine Ajdovščina in 
posameznikom. 

Staršem otrok, ki bodo letos 
prvič sami na šolskih poteh, 
svetujemo, naj to pot večkrat 
prehodijo skupaj s svojimi otroci 
ter jih še posebej opozorijo na 
pravilno ravnanje in morebitne 
prometne pasti. Staršem, ki 
otroke vozijo v šolo, pa polagamo 
na srce in razum, naj na šolskih 
parkiriščih upoštevajo prometni 

red, predvsem pa varnost – naj 
ne ustavljajo na avtobusnih 
postajališčih ali na cesti, otrok 
naj iz avtomobila izstopa na 
varni strani, naj si vzamejo raje 
več časa za prevoz otroka v šolo, z 
manj nestrpnosti bo več varnosti. 
Vsi tisti šolarji, ki ste spretni na 
kolesu, se lahko po varni šolski 
poti odpravite tudi s kolesom. 
Občina Ajdovščina v zadnjih 
letih mnogo vlaga v celovito 
izgradnjo površin za kolesarje in 
pešce, ki omogočajo udeležencem 
v prometu izbiro kolesarjenja ali 
hoje – bodisi v službo, šolo ali 
po opravkih. S tem poskrbite za 
aktiven življenjski slog, obenem 
pa veliko pripomorete tudi k 
zmanjšanju prometne konice, pa 
še okolje vam bo hvaležno! 

Kaj Hiša dobre volje nudi?
Hiša dobre volje je odličen 

primer dobre prakse, kako 
aktivirati starejšo populacijo, 
ji omogočiti kakovostno 
preživljanje časa in hkrati 
tistim, ki potrebujejo oskrbo 
in varstvo, omogočati varno, 
spodbudno ter pozitivno 
okolje. Torej nismo namenjeni le 
samostojnim posameznikom, ki 
pogrešajo družbo, aktivnosti in 
razne dogodivščine, pač pa tudi 
tistim z različnimi zdravstvenimi 
težavami, ki potrebujejo nego, 
varstvo in ostalo oskrbo, da 
lahko v miru povsem preskrbljeni 
preživijo dan ter tudi svojcem 
omogočijo, da so razbremenjeni 
skrbi. 

Nudimo popolno oskrbo: 
• tople obroke, sadne malice, 

prigrizke in napitke,
• nego, 
• animacijo, 
• redno telesno vadbo in 

miselne igre,
• družabništvo, 
• razvedrilne aktivnosti
• sprehode in 
• vse, kar je potrebno, da so 

naši uporabniki pod isto streho 
povsem preskrbljeni. 

Dobra volja kot temelj 
dejavnosti:

Smo hiša dobre volje v pravem 
pomenu besede. Dobra volja 
je naš temelj. Zavedamo se, da 
so pozitivna čustva, pozitivni 
doživljaji in dražljaji ter veselo 
vzdušje splošen ključ do uspeha. 
Približati toplino domačega 
ognjišča je ena naših prioritet 
in tudi pot do lažjega sprejetja 
novega načina življenja. Naš cilj 
je, da vsak uporabnik hodi v svoj 
»drugi dom« z veseljem in da se 
vsesplošno preskrbljen vsak dan 
zadovoljen in prijetno utrujen 
vrne v objem svojega doma. In 
to, da se vsak dan vrneš domov, 
šteje.

Prijetno in uspešno staranje 
tako iz duševnega kot telesnega 

vidika je zelo pomembno, zato 
nudimo okolje, ki v največji možni 
meri spodbuja pozitivna čustva 
– toplo, družinsko, spodbudno, 
prijateljsko, pomirjujoče in 
ustvarjalno vzdušje, ki krepi 
pozitivno samopodobo in gradi 
pristne odnose med posamezniki 
ter vsesplošno zadovoljstvo. 

Največ lahko povedo naši 
uporabniki in uporabnice sami, 
ki jim pravimo dobrovoljci in 
dobrovoljke. “Žal mi je, da nisem 
takoj poslušala hčere in prišla v 
Hišo dobre volje. Prav jezna sem, 
da sem se več kot eno leto borila 
za to, da nisem šla. Če bi vedela, 
da je tako lepo, bi jaz sama prosila 
hčer, da me odpelje”, pravi Jožica. 
Anica doda: “Ne predstavljam 
si, da bi bila brez Hiše. Tukaj se 
pogovarjamo, ustvarjamo, se 
smejemo, pojemo, rečemo kako 
neumno, telovadimo, punce 
nas postrežejo in nam ni treba 
ne kuhati ne pomivati … smo 
kot v hotelu. Res ne vem, kaj bi 
si lahko želela več.” In Marija 

vzklikne: “Ko pridem v Hišo 
dobre volje, ozdravim! Doma 
komaj hodim, tukaj lahko celo 
plešem! Ne zamenjam je za nič!” 
Družba sovrstnikov, ki postaja s 
starostjo vse težje dosegljiva, saj 
se stiki redčijo, je v Hiši dobre 
volje zagotovljena. In družba 
je eno učinkovitejših zdravil za 
marsikatero bolezen, še posebej 
pa za odganjanje osamljenosti. 
Naša himna, ki so jo napisali 
sami, lepo povzema naše bistvo.

Razbremenitev svojcev:
Hiša dobre volje je prav tako 

tudi zelo pomemben pomočnik 
svojcem, saj nudi možnost za 
oddih od vsakodnevne skrbi. 
Ko je uporabnik v Hiši, skrbnik 
lahko počiva, skrbi za svoje 
lastno zdravje, dela ali opravi 
neodložljive obveznosti. Prej ali 
slej se zave, da je Hiša dobre volje 
darilo tako za svojega človeka kot 
njega samega. 

Dobrodošli!
Vse zainteresirane vabimo, da 

čim prej stopijo z nami v stik. 
Prepričani smo, da lahko skupaj 
razbijemo tudi zidove, ki jih 
gradijo predsodki, tabuji, strahovi 
in dvomi. Prvi korak morda res 
ni enostaven, a zagotavljamo 
vam, da je z nami že drugi 
preprost in vesel. Samo odločiti 
se je treba. Prijave že prejemamo 
– vse potrebne informacije lahko 
dobite na spodaj navedenih 
kontaktih. 

Odprti bomo vsak delavnik 
od ponedeljka do petka med 
7.00  in 17.00. Čas, ki vam je na 
voljo, je povsem prilagodljiv, 
saj se glede na vaše želje in 
potrebe sami odločite, kako 
pogosto in kako dolgo boste 
z nami.  

Kdor nas še ne pozna in 
potrebuje dodatne informacije 
ali bi si želel postati del naše lepe 
zgodbe, naj stopi z nami v stik, 
da se dogovorimo o možnostih. 

Na voljo vam je strokovna 
delavka Tina Krog:

Telefon: 051 660 818
E-pošta: tina.krog@dung.si
Vabimo vas, da razširite glas o 

našem programu in čeprav naših 
storitev morda ne potrebujete, 
pridite na obisk – zagotavljamo 
vam, da skuhamo najboljšo 
kavo daleč naokoli. Poleg tega 
pa vabljeni vsi, ki bi lahko s 
svojo ustvarjalnostjo in toplino 
oplemenitili nas čas. Prav vsakega 
obiska smo izjemno veseli. 

Hiša dobre volje prihaja v oktobru tudi v Ajdovščino!
V oktobru bo Dom upokojencev Nova Gorica, ki svoje izkušnje v dnevnem varstvu starejših nabira že vrsto let, svojim dosedanjim trem Hišam dobre volje dodal 

še eno v Palah. Krasna Hiša s čudovitim parkom, ki bo tudi osebam z demenco nudil možnost varnega sprehajanja, že komaj čaka, da odpre svoja vrata. Hiša 
dobre volje reši marsikatero težavo starejše populacije in njihovih svojcev, saj predstavlja učinkovit odgovor na proces staranja in težave, ki staranje spremljajo 
ter s svojo dobro voljo odpira nova srečna poglavja v življenjih ljudi.

Financiranje projekta “Hiša dobre volje Ajdovščina”:
Projekt »Hiša dobre volje Ajdovščina« delno financira Ministrstvo za delo, družino in socialne 
zadeve ter Evropska unija, in sicer iz Evropskega sklada za regionalni razvoj (ESRR). Projekt se 

financira iz Operativnega programa evropske kohezijske politike v obdobju 2014 – 2020, pred-
nostne osi 9 »Socialna vključenost in zmanjševanje tveganja revščine«, prednostne naložbe 
9.3 »Vlaganje v zdravstveno in socialno infrastrukturo, ki prispeva k razvoju  na nacionalni 

regionalni in lokalni ravni, zmanjšanje neenakosti glede zdravstvenega stanja, spodbujanje 
socialnega vključevanja z lažjim dostopom do socialnih, kulturnih in rekreacijskih storitev in 

prehod z institucionalnih storitev na storitve v okviru lokalnih skupnosti« in specifičnega cilja 
9.3.1 »Izboljšanje kakovosti skupnostnih storitev oskrbe« OP EKP 2014 – 2020.

Himna Hiše dobre volje 

Zakaj bi le doma sedel,
zakaj ne bi bil bolj vesel,
še prej ko v postelji zaspiš, 
tako si govoriš:

»Saj jutri v Miren pojdem spet,
v Hišo dobre volje,
tam imamo se lepo,
ne more biti bolje!

Dekleta naša pridna so,
nam vse na mizo dajo,
tud' kavico nam skuhajo
in z nami pokramljajo.

Prepevamo si pesmice,
dolgčas nam ni nikoli,
le pridi k nam, ne bodi sam,
lepo nam bo!«

avtorica:
Jožica Brus, dobrovoljka 
v Hiši dobre volje Miren)

Počitnice se iztekajo, 
naj bo pot v šolo varna!

Še nekaj kratkih počitniških dni je preostalo, šole pa so že v 
pričakovanju nadobudnih učenk in učencev. Da bi bila njihova 
pot v šolo in domov varna, vsako leto poskrbijo policisti, ki 
izvajajo različne aktivnosti, za varnost šolarjev prvi teden na 
šolskih poteh v ajdovski občini pod okriljem projekta Varna pot 
v šolo v organizaciji Sveta za preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu Občine Ajdovščina skrbijo tudi prostovoljci. Srečno in 
varno vsem šolarkam in šolarjem!

Odobrena razpisna sredstva za 
temeljito obnovo Pilonove galerije

Občini Ajdovščina je uspelo na razpisu kulturnega ministrstva pridobiti kar 1.177.786 evrov 
nepovratnih sredstev za temeljito trajnostno obnovo Pilonove galerije, tako objekta kot tudi 
ponudbe in vsebin nasploh. Namen projekta je namreč vključiti galerijo v kulturno in turistično 
ponudbo našega območja.

Ministrstvo za okolje in 
prostor je odobrilo sofinanciranje 
stroškov za zagotavljanje javnih 
najemnih stanovanj. V vseh 
slovenskih regijah bo s sredstvi 
zgrajeno več kot 1000 stanovanj, 
24 se jih pričakuje tudi v naši 
regiji. Skupna višina nepovratnih 
sredstev znaša 60 milijonov evrov. 
»Vsa pridobljena stanovanja se 
bodo upravičencem oddajala prek 
javnih razpisov in po neprofitni 
najemnini, s čimer bo investicija 
pomembno prispevala k olajšanju 
dostopa do primernih stanovanj 
v Sloveniji,« izpostavljajo na 
ministrstvu.

Sredstev iz razpisa bo deležen 
tudi Javni stanovanjski sklad 

Občine Ajdovščina, ki namerava 
s pridobljenim sofinanciranjem 
kupiti devet stanovanj, 
skupna vrednost pridobljenih 
nepovratnih sredstev za sklad 
znaša dobrih 880.000 evrov. 
Uspeli smo z dvema projektoma, in 
sicer z odkupom petih stanovanj 
na območju Ribnika in pa štirih 
ob Hublju. Javni stanovanjski 
sklad Občine Ajdovščina je z 
dvema odobrenima projekta 
uspel napraviti prvi korak pri 
zagotavljanju stanovanj. Na 
področju stanovanjske gradnje 
Občina nasploh vlaga veliko 
naporov, stanovanja se na 
polno gradijo, mnogo se jih 
še obeta. »Poleg gradnje želi 

Javni stanovanjski sklad na 
raznolike načine krepiti fond 
neprofitnih najemnih stanovanj, 
v pripravi so že različni modeli 
– tudi na področju stanovanjske 
mobilnosti, reševanja prvega 
stanovanjskega problema 
in drugih shem, za katere 
verjamemo, da bodo omogočile 
občankam in občanom 
zagotovitev njim želenega 
in primernega stanovanja,« 
izpostavlja direktor sklada Tomaž 
Pliberšek.

Zaživel je Javni stanovanjski sklad Občine Ajdovščina 

Pridobljena nepovratna sredstva 
za odkup stanovanj 

Javni stanovanjski sklad Občine Ajdovščina je iz načrta za okrevanje z Ministrstva za okolje in 
prostor uspel pridobiti nepovratna sredstva v skupni vrednosti nekaj več kot 880.000 evrov, ki 
jih bo namenil za odkup devetih stanovanj za oddajo.

Javni stanovanjski sklad 
Občine Ajdovščina

Gregorčičeva ulica 20, 
Ajdovščina 
Kontakt: 
info@jss-ajdovscina.si
Uradne ure: 
ponedeljek 
od 11.00 do 12.00 
sreda 
od 15.00 do 16.00
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Vaščanke in vaščani Dolge 
Poljane so skozi projekt Moja 
pobuda predlagali obnovo vaškega 
studenca, ki leži izven strnjenega 
dela vasi v smeri športnega parka 
Martinše. V sklopu obnove 
bo na tem delu postavljena še 
informacijska tabla, nadejajo se 
tudi prostora za parkiranje. Za 
lično urejen in zasnovan prostor, 
namenjen srečevanju, druženju 
in združevanju, so poleg mojstrov 
kamna, veliko prostovoljnih ur 
opravili krajani sami v zavedanju 

ohranitve bogate zgodovine kraja, 
saj so vaški studenci pomemben 
del kulturne dediščine krajev in 
vasi. Uradno otvoritev studenca 
načrtujejo 17. septembra, na dan, 
ko je pred dvema letoma nad 
Dolgo Poljano divjal hud požar, 
tako bi na simbolni ravni združili 
dva elementa – ogenj in vodo, ki 
vsaka na svoj način zaznamujeta 
naš vsakdan.  

Foto: Marjan Curk, 
predsednik KS Dolga Poljana 

Naravne nesreče ne poznajo 
meja. To se je še pred zadnjimi 
letošnjimi požari izkazalo za 
resnično, ko je avgusta leta 2019 
zagorelo na Cerju in ko so Sloveniji 
na pomoč morali prihiteti tudi 
italijanski gasilci. Letos poleti pa 
je gorelo tako v Italiji kot tudi pri 
nas, saj požar ni poznal meje, je pa 
slednja tista, ki se je tudi v takšnih 
zagatah ne da kar tako prestopati, 
saj so za to potrebna posebna 
dovoljenja oziroma sporazumi, 
ki omogočajo prihod enot na 
pomoč.  Prej je bilo to mogoče 
zaradi dveh sprejetih sporazumov 
med poklicnimi enotami, prvega 
med Gasilsko brigado Koper in 
Poveljstvom gasilcev iz Gorice, 
drugega pa med Gasilsko enoto 
Nova Gorica in Poveljstvom 

gasilcev iz Gorice, ki sta se v 
praksi uporabljala že vrsto let. 
5. julija pa so slovenske obmejne 

gasilske enote in Državna gasilska 
služba Republike Italije podpisali 
nov, zgodovinski sporazum 
o sodelovanju, ki omogoča 
prehajanje enot še hitreje in s tem 
učinkoviteje.

Podpis sporazuma, h 
kateremu je pristopila tudi 
Občina Ajdovščina, se je zgodil 
kot zaključni del evropskega 
čezmejnega projekta Crossit 
Safer, ki ga skupaj že več kot tri 
leta skupaj izvajajo slovenski in 
italijanski partnerji.

V garaži regijskega skladišča 
Civilne zaščite v Logističnem 
centru v Ajdovščini je 
stacionirano novo večnamensko 
tovorno vozilo – Unimog. 
Tehnično precej napredno vozilo 
bo stacionirano v Ajdovščini in 
bo velika dobrodošlica predvsem 
na področju posredovanja ob 
močnih sunkih burje, ki zlasti v 
zimskem času povzročajo težave 
na širšem območju Vipavske 
doline. Vozilo ima odlične 
zmogljivosti, opremljeno je z 
dvigalom, ki doseže v višino 
tudi do 20 metrov, obenem ima 

izjemno moč prenašanja bremen 
– tudi do 7 ton. Priročen bo zlasti 
za posredovanje na višinskih 
delih s svojimi dvižnimi nastavki, 
uporabiti pa ga bo mogoče tudi 
za pluženje. Pol milijona vredno 
vozilo, ki ga je v celoti financirala 
država, bo pripadnicam in 
pripadnikom Civilne zaščite z 
gotovostjo olajšalo marsikatero 
intervencijo in omogočilo 
učinkovitejše odpravljanje 
posledic tako naravnih kot 
drugih nesreč. Na mnogo 
varnih kilometrov in uspešnih 
intervencij!  

Dela za izgradnjo komunalne 
infrastrukture in krožnega 
krožišča za Poslovno cono pod 
Fructalom potekajo po planu. 
Komunalno opremljanje je že 
pod streho, uredilo se je fekalno 
in meteorno kanalizacijo, novo 

vodovodno omrežje, plinovod, 
elektro in TK napeljavo. V 
zaključni fazi so zgolj še dela 
za zgornjem ustroju ceste, 
predvsem izvedba asfalterskih 
del, tako na dostopni cesti v 
poslovni coni, kot v krožišču. 

Dokončanje je predvideno v 
prvem tednu septembra. V 
novo krožišče je povezana 
tudi izvozna cesta iz območja 
bencinske črpalke na obvoznici. 
Po dokončanju gradbenih del 
sledi še hortikulturna ureditev 
krožišča. Voznike do dokončanja 
del naprošamo za strpnost in 
razumevanje! Promet tam doslej 
zaradi obsežnih del namreč ureja 
semafor, poteka pa po obvozu čez 
makadamsko gradbišče.

Temeljni cilj novega projekta 
LAS sodelovanja je okrepiti 
lokalno samooskrbo in potrošnjo 
ekološko in biodinamično 
pridelane hrane z ozaveščanjem 
kupcev skozi številne dogodke 
ter spremembo nakupnih 
navad potrošnikov. Izhodišča 
za vzpostavitev kratke oskrbne 
verige s sonaravno hrano bodo 
razvita na osnovi strateškega 
povezova nja obstoječ i h 
in potencialnih lokalnih 
ponudnikov, društev, lokalnih 
skupnosti ter izobraževalnih in 
razvojnih ustanov.

Na območju LAS Vipavska 
dolina bodo pri izvajanju projekta 
sodelovali LAS Vipavska dolina – 
Regijska razvojna agencija ROD 
Ajdovščina kot vodilni partner 
projekta ter Občina Ajdovščina, 
Društvo za biološko - dinamično 
gospodarjenje ''Ajda'' Goriška, 
Ekološka kmetija Ipavec in 
Osnovna šola Danila Lokarja 
Ajdovščina. Občina Ajdovščina 
bo v okviru projekta za otroke s 
posebnimi potrebami ter druge 
osnovnošolske otroke skupaj z 
OŠ Danila Lokarja Ajdovščina 
uredila didaktični vrt, Osnovna 
šola Dobravlje pa bo pridobila 
novo opremo za izvajanje 
čebelarskega krožka. Projekt 
bo omogočil tudi zagotovitev 
dodatne opreme za predelavo 
sadja, zelenjave in zelišč v okviru 
Učnega centra Brje, kjer bodo 
potekala številna strokovna 
srečanja za ozaveščanje in dvig 
kompetenc o ekološkem in 
biodinamičnem kmetovanju in 
predelavi hrane.

Izhodišče za uresničitev 
projekta treh LAS iz Slovenije 
(LAS Vipavska dolina, LAS s 
CILjem, LAS V objemu sonca), 
ki skupaj pokrivajo območje 

10-ih občin zahodne Slovenije, 
ter LAS Zeleni trokut iz Hrvaške, 
je zelo šibka oskrba lokalnega 
prebivalstva s sonaravno hrano. 
Sonaravno pridelana hrana, 
ki je bila osnovna življenjska 
vrednota naših prednikov, 
predstavlja temeljno vodilo 
projekta, izpostavljajo sodelujoči: 
»Le s sonaravnim kmetovanjem 
lahko ohranjamo naravno okolje 
živo za naslednje rodove in 
uspešneje kljubujemo podnebnim 
spremembam, ki so na območju 
operacije že zelo prisotne.« Razlogi 
za šibko oskrbo prebivalstva s 
sonaravno hrano so  večplastni 
in se navezujejo tako na segment 
ponudbe in povpraševanja kot 
tudi na strateško načrtovanje 
samooskrbe s sonaravno 
hrano. Ključni cilji projekta 
sodelovanja LAS so  omogočiti 
trajnostni prehod na ekološko 
in biodinamično kmetovanje 
in oskrbo s hrano ter povezati 
pridelovalce in predelovalce ter 
vzpostaviti kratke oskrbne verige 
in mreže promocijskih točk. Ob 
vsem tem bo projekt ozaveščal 
o vplivu sonaravne hrane za 
zdravje ter vplivu nakupnih 
navad na razvoj podeželja, okolje 
in podnebne spremembe pri 
potrošnikih, pridelovalcih in 
predelovalcih. Projekt se prične 
jeseni in bo trajal 27 mesecev, 
zanj so iz Evropskega kmetijskega 
sklada za razvoj podeželja 
partnerji projekta skupaj  dobili 
odobrenih dobrih 280.000 evrov, 
od tega Občina Ajdovščina dobrih 
75.000 evrov.

Učni center Brje je v objektu 
nekdanje brejske šole zaživel 
spomladi leta 2015. S sadjem 
rodovitna dolina je potrebovala 
spodbudo za korak naprej 
– marsikatera kmetija, ki je 
dotlej zgolj pridelovala, je na 
račun enostavno dosegljive 
in kakovostne tehnološke 
opreme pričela svoj pridelek 
tudi predelovati. Na Brjah je 
mogoče sadje predelati v sokove, 
marmelade, ali pa ga posušiti, z 
novo opremo za destilacijo pa je 
omogočena tudi žganjekuha ali 
pridelava eteričnih olj. Poudariti 
velja tudi izobraževalni vidik 
Učnega centra Brje pod okriljem 
Ljudske univerze Ajdovščina. Tu 
se predaja predvsem teoretično in 
praktično znanje o pridelavi in 
predelavi sadja, v obliki enkratnih 
delavnic in predavanj, potekajo 
pa tudi dlje časa trajajoči nizi 
izobraževanj, tudi z možnostjo 
pridobitve nacionalne poklicne 
kvalifikacije (NPK).

Letošnja sezona v Učnem 
centru Brje je dobra. Po dveh 
sušnih letih, ko ni bilo sadja 

dovolj niti za se ga najesti svežega, 
je v centru že od pomladi naprej 
nadvse živahno. Nova tračna 
preša za stiskanje, ki je ključen del 
postopka za predelavo pečkatega 
sadja, dodobra dviga zmogljivost. 
Namesto dosedanjih 150-200 kg 
je nova preša sposobna v eni uri 
stisniti kar 500 in več kilogramov 
sadja. Še bolj pomembna pa je 
pridobitev nove dejavnosti, ki 
jo prinaša oprema za destilacijo 
tako za žganje, kot tudi za 
eterična olja. S tem se odpirajo 
priložnosti za razvoj novih 
dopolnilnih dejavnosti z veliko 
dodano vrednostjo, predvsem pa 
z velikim razvojnim potencialom.

Učni center Brje tako dosega 
svoj namen. Če imate tudi na vaši 
kmetiji viške sadja in bi jih želeli 
konzervirati, pa doma nimate 
primerne opreme, to lahko storite 
v predelovalnem obratu. Če 
razmišljate o uvedbi dopolnilne 
dejavnosti na vaši kmetiji ali 
pa bi zgolj radi izvedeli več o 
pridelavi in predelavi sadja, pa 
vam Ljudska univerza Ajdovščina 
v Učnem centru Brje ponuja 
vrsto zanimivih izobraževanj, 
predavanj, prikazov in delavnic, 
v pretežni meri brezplačnih, saj 
izobraževalni program financira 
Občina Ajdovščina.

Učni center Brje še zmogljivejši
Predelovalni obrat za sadje v Učnem centru Brje je bogatejši za novo opremo in za novo 

dejavnost. Nova tračna preša za stiskanje sadja bo bistveno povečala zmogljivost, oprema za 
destilacijo tako za žganje kot za eterična olja pa ponuja nove priložnosti.

Občina Ajdovščina z 
novim LAS projektom

Nosilka novega projekta 'Prehod na sonaravno oskrbo s 
hrano' bo Lokalna akcijska skupina Vipavska dolina, ki bo 
skupaj s še dvema LAS-oma iz Severne Primorske ter LAS Zeleni 
trokut iz Hrvaške spodbujala lokalno samooskrbo in potrošnjo 
sonaravno pridelane hrane. Projekt se prične jeseni in bo trajal 
dobri dve leti.

Poziv za prijavo škode zaradi 
posledic suše

Občina Ajdovščina na podlagi sklepa Ministrstva za obrambo, Uprave RS za zaščito in 
reševanje, poziva kmetovalce k prijavi škode v kmetijski proizvodnji, ki jo je povzročila 
letošnja suša. Oškodovanci lahko vloge oddajo do petka, 23. septembra 2022, na občinski 
naslov.

Letošnja suša pušča neizprosne posledice zlasti v kmetijstvu. Prizadela je predvsem poljščine, 
vključno z zelenjadnicami na njivah in travinje. Kmetijsko ministrstvo je skupaj z Upravo RS za zaščito 
in reševanje že izdalo sklep za prijavo škode. Prijavo na posebnem obrazcu za prijavo škode v tekoči 
kmetijski proizvodnji na pridelkih, povzročene po naravni nesreči, morajo oškodovanci izpolnjeno 
in podpisano oddati – osebno ali po pošti najkasneje do petka, 23. 9. 2022. Pri vnosu podatkov vas 
prosimo za natančnost in čitljivost. Obrazec, ki ga najdete tudi med novicami na spletni strani Občine 
Ajdovščina, objavljen 17. 8. 2022, mora vsebovati naslednje podatke:

• ime in priimek nosilca kmetijskega gospodarstva
• davčno številko
•  naslov nosilca
• KMG-MID iz registra kmetijskih gospodarstev (če KMG-MID ni urejen na datum 31. 5. 2022, 

ni upravičen do državne pomoči)
• številko GERK-a
• vrsto kulture
• dejanski odstotek poškodovanosti
• površino poškodovane kulture – dejanska površina poškodovane kulture v arih
• podpis na drugi in tretji strani obrazca.

Za dodatne informacije je na voljo Doris Grmek, koordinatorka na Oddelku za gospodarstvo in 
razvojne zadeve Občine Ajdovščina, na telefonski številki: 05 365 91 35.

Komunalno opremljanje Poslovne 
cone pod Fructalom v zaključni fazi

Poslovna cona Pod Fructalom vse bolj dobiva končno podobo. Izgradnja vodovodnih in 
kanalizacijskih napeljav je zaključena, v zaključni fazi je tudi gradnja prvega poslovnega 
objekta. Cesta v poslovni coni se že asfaltira. V času izvajanja asfalterskih del v krožišču in na 
obvoznici je promet urejen s semaforjem. Prosimo za strpnost in potrpežljivost.

Naložbo sofinancirata Republika Slovenija 
in Evropska unija iz Evropskega sklada za 

regionalni razvoj.

Novo tovorno vozilo
Uprava RS za zaščito in reševanje je za potrebe delovanja 

Civilne zaščite v severnoprimorski regiji v uporabo predala 
novo vozilo, namenjeno tehničnemu reševanju. Tovorno vozilo 
z izjemno zmogljivostjo in številnimi funkcijami bo olajšalo 
reševanja naravnih in drugih nesreč, zlasti pri intervencijah ob 
močnejši burji in poplavah. Stacionirano bo v regijskem centru 
Civilne zaščite v Ajdovščini.

S podpisanim sporazumom še 
hitreje sosedom na pomoč

Še pred hudimi požari, ki so konec julija dodobra segreli že tako vroče ozračje, so se slovenski 
in italijanski gasilci – ne vedoč, kaj jih prav kmalu čaka – sestali ob podpisu pomembnega akta. 
V začetku meseca julija je bil namreč podpisan čezmejni sporazum o sodelovanju slovenskih in 
italijanskih gasilskih enot.

Moja pobuda v Dolgi Poljani

Obnovili vaški studenec
Moja pobuda je doprinesla še eno vaško pridobitev. V Dolgi 

Poljani so se razveselili urejenega in obnovljenega vaškega 
studenca, ki so ga domačini spremenili v prijazen kotiček 
za druženje, za stroške materiala je poskrbel participativni 
proračun Občine Ajdovščine.
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V zadnjem obdobju se je 
naša občina močno okrepila 
s kolesarsko infrastrukturo, 
vedno več je površin za 
pešce. Tudi v prihodnje se 
bo pri urejanju okolja veliko 
pozornosti posvečalo območjem 
brez avtomobilskega prometa. 
Evropski teden mobilnosti pa 
je prava priložnost za spodbudo 
trajnostni mobilnosti – uporabi 
javnih prevoznih sredstev, v naših 
krajih pa še posebej kolesarjenju 
in hoji. Tako vas bomo povabili, 
da preizkusite nove kolesarske 
povezave, tako po mestu kot 
na podeželju. Priložnostno 
bosta v mestu vzpostavljeni 
vsaj dve točki za izposojo koles. 
Starejše kolesarke in kolesarji 
boste povabljeni na delavnice za 
osvežitev znanja o pravilnem in 
varnem kolesarjenju. V Garaži se 
bomo naučili zakrpati zračnico 

in drugih enostavnih popravil 
kolesa ter se poučili kako kolo 
pripraviti za zimo. Ste se že 
vozili z električnim kolesom? 
Če še niste imeli priložnosti, 
potem obiščite Evropski 
teden mobilnosti v Ajdovščini 
in se preizkusite. V duhu 
Evropskega tednu mobilnosti 
bo potekal tudi tradicionalni 
gospodarski dogodek InCastra, 

s prav posebnimi trajnostno 
mobilnostnimi prevozi do 
podjetij. 

Podrobnejše informacije in 
napovedi dogodkov v okviru 
Evropskega tedna mobilnosti v 
Ajdovščini bodo v prihodnjih 
dneh objavljene na občinskih 
spletnih in socialnih omrežjih 
ter v medijih. Sledite obvestilom, 
vabljeni k sodelovanju!

Z namenom vzpostavitve mreže 
evropskih digitalnih središč je 
Ministrstvo za javno upravo 
objavilo poziv za vzpostavitev 
testnega digitalnega okolja v okviru 
več univerz. Občina Ajdovščina 
je ena od partneric konzorcija 
Razvojnega centra Novo mesto, 
skupaj z Mestno občino Novo 
mesto, Fakulteto za informacijske 
študije v Novem mestu, Fakulteto 
za industrijski inženiring Novo 
mesto, Fakulteto za uporabne 
družbene študije v Novi Gorici, 
Univerzo v Novi Gorici, Univerzo 
na Primorskem, Gospodarsko 
zbornico Dolenjske in Bele krajine, 
RIC Bela krajina, Abelium d.o.o., 
Alpineon d.o.o., Koofr d.o.o., 

Mikrografija d.o.o., Regijsko 
razvojno agencijo ROD Ajdovščina 
ter Združenjem delodajalcev 
Slovenije in Združenjem 
regionalnih razvojnih agencij. 

V sklopu projekta SRC-EDIH se 
namerava oblikovati testno okolje 
s področja digitalizacije, kjer bomo 
že znane rešitve implementirali v 
obstoječe procese – denimo na 
področje izvajanje občinskih sej, 
sistemov glasovanja in posodobitev 
drugih telekomunikacijskih 
storitev. Cilj projekta je digitalizirati 
javne storitve v državni in 
lokalni samoupravi, obenem pa 
spodbujati, uvajati in posodabljati 
proizvodne informacijske sisteme 
ter digitalizirati poslovne procese 

v podjetjih. Občina Ajdovščina 
namerava iz sredstev projekta 
nabaviti opremo, ki bo zagotovila 
vzpostavitev testnega okolja, na 
podlagi katerega bi se izoblikovale 
nove smernice na poti digitalizacije. 
Skoraj 3 milijone evrov vreden 
projekt se bo pričel izvajati v 
prihodnjem letu. 

Zadnji septembrski petek 
je posvečen znanosti in 
raziskovalcem. Tudi v Ajdovščini 
že nekaj let zapored gostimo Noč 
raziskovalcev, letošnja bo potekala 
30. septembra. V Dvorani prve 

slovenske vlade in na Lavričevem 
trgu bo mogoče ves dan spremljati 
različne znanstvene dogodivščine 
in seveda tudi preizkusiti svoje 
znanje in veščine. »Noč« se bo 
začela že dopoldan, ko so na 
osvajalne znanstvene pohode še 
posebej povabljene šolske skupine 
in skupine iz vrtca. Znanstvene 
dogodivščine pa se bodo nato 
nadaljevale ves dan, do poznega 
večera – na doživetja ste še posebej 

dobrodošle družine z otroki ter 
seveda vsi ostali, ki vas zanima 
znanost in zanimivi znanstveni 
poskusi. Petek, 30. september, 
Dvorana prve slovenske vlade in 
Lavričev trg Ajdovščina. 

Mojca Ferjančič je bila tajnica 
na Občini Ajdovščina kar 37 let. 
Med tem časom so se menjali 
predsedniki skupščin, izvršnih 
svetov, v času samostojne 
Slovenije trije župani, mnogi 
občinski svetniki, direktorji 
javnih zavodov, prihajali so 
novi zaposleni, Mojca pa je 
ostajala. Niso se menjali le ljudje 
s katerimi in za katere je delala, 
pač pa tudi tehnologija, način 
dela. Danes obvladuje vse – od 
stenografiranja do vklapljanja 
sodobnih snemalnih naprav v 
veliki sejni sobi občinske stavbe, 
njenem drugem domu, ki ga 
je letošnje poletje nepreklicno 
zapustila.

Draga Mojca, občinska uprava 
je s tvojim delom in vsemi 
vrlinami z gotovostjo veliko 
pridobila. Neprecenljiv je tvoj 
doprinos, ki si ga v vseh teh letih 
s svojo strokovnostjo, izkušnjami 
in pokončno držo krepila za 
skupno dobro vseh nas. Ob vsem 

tem pa si ostajala skromna in 
vedno nasmejana. Prepričani 
smo, da boš tudi v obdobju, ki 
sledi, našla vse, kar potrebuješ 
za prijetna doživetja, ki naj ti 
polepšajo čas s tvojimi bližnjimi. 
Naj bodo vsi tvoji prihodnji prosti 
trenutki prežeti z zdravjem, 
korajžo in dobro voljo.

Sodelavke in sodelavci 

Zadnjih nekaj mesecev je bilo 
kar pestro v obeh občinskih 
hišah, prostorske prerazporeditve 
in prenove so zdaj zaključene, 
mnogi uslužbenci pa uradujejo 
v novih pisarnah. Cilj prenove 
je bilo rešiti prostorsko stisko 
– v nekaterih pisarnah smo se 
stiskali tudi po trije uslužbenci, 
kar je bilo na trenutke precej 
hrupno in je povzročalo nemalo 
zadreg ob obiskih. Predvsem 
pa se je s prenovo stare občine 
in pisarn v glavni stavbi želelo 
omogočiti strankam individualno 
obravnavo.

V prenovljeno staro občino 
na Gregorčičevi ulici, kjer je že 
pred prenovo deloval oddelek 
za gospodarstvo in razvojne 
zadeve, se je tako selil še oddelek 
za prostor. Stavba ima tudi 
svojo lastno sprejemno pisarno, 
kjer vam bo prijazno pomagala 
sodelavka Mateja. V matični hiši 
pa ostajajo oddelek za finance 

in oddelek za gospodarske 
javne službe in investicije – v 
istih pisarnah, medtem ko se je 
oddelek za družbene zadeve selil 
iz drugega v prvo nadstropje 
in je tako še bliže strankam, 
ter urad župana, ki pokriva 
več področij delovanja, temu 
primerno smo tudi sodelavci v 
oddelku nameščeni na različnih 
lokacijah. Ima pa oddelek za 
družbene zadeve po novem tudi 
svojo lastno govorilnico, torej 

prostor, kjer bodo lahko v miru 
potekali individualni pogovori 
s strankami. V matični stavbi se 
ohranja še osrednje vložišče, torej 
prva sprejemna pisarna Občine 
Ajdovščina, kjer vas iz okenca 
prijazno pozdravi Anja. Prav 
tako direktorica uprave in župan 
ohranjata svoji stari pisarni, 
imata pa novo tajnico, namesto 
Mojce pred njunima pisarnama 
bdi Mateja.

Dobrodošli v naši hiši! 

Za boljšo varnost pešcev ob 
glavni prometnici skozi kraj, 
od doma krajanov do križišča 
pri železniški postaji, so se 
prebivalci Dobravelj razveselili 
urejenih površin za pešce.  Na 
mostu čez potok Skrivšek je 
zgrajena nova brv za pešce, z 
lično kovinsko ograjo s prav 
posebnimi efekti. Most je odslej 
osvetljen z led lučkami, ki sta jih 
v celoti postavila in namestila 
dva domačina. Čudovit efekt 
daje kraju poseben čar, svetloba je 

subtilna in ne moti udeležencev v 
cestnem prometu. Domačini so se 
nove pridobitve razveselili v tem 

tednu in še enkrat več dokazali, 
koliko lahko dosežemo povezani 
in združeni za skupen namen. 

Na Ustju, v Uhanjah in v Potoku 
pri Šmarjah so ob obstoječih info 
tablah na Vertovčevih poteh že 
nameščeni pitniki. Na izgled 
so lični, leseni, precej podobni 
količkom, ki pot označujejo, tako 
da s svojo podobo ne izstopajo 
v prijaznem podeželskem 
okolju. Priklopljeni so na javno 
vodovodno omrežje, Komunalno 
stanovanjska družba bo tudi 
skrbela, da bodo brezhibno 
delovali. Poleg treh že nameščenih 
bosta še pred letošnjim jubilejnim 
20. pohodom postavljena tudi na 

Vrtovčah in na Planini. Vrednost 
vseh petih pitnikov z nameščanjem 
vred je dobrih 13.600 evrov. Za 
pohodnike pa so neprecenljivi, 
saj jim tako v nahrbtniku ni več 
potrebno nositi plastenk z vodo. 
Projekt opremljanja Vertovčevih 
poti s pitniki je realiziran v okviru 
participativnega proračuna 
Občine Ajdovščina Moja pobuda.  

Še en podoben pitnik bo v 
kratkem nameščen tudi pri 
napoleonovem mostu v Dolenjah, 
financiran bo prav tako skozi 
projekt Moja pobuda, le da gre za 

samostojno pobudo. Na območju 
občine imamo kar 15 pitnikov in 
11 javnih pip, tako po mestu, kot 
tudi na podeželju. Običajno so 
smiselno postavljeni na lokacije, 
kjer dobro služijo raznovrstnim 
popotnikom – najdete jih ob 
pohodnih poteh, športnih igriščih, 
v parkih, na kolesarskih točkah 
… Pred temi, ki so bili nameščeni 
na Vertovčevih poteh, so pitnike 
dobile tudi tri vasi na Gori – na 
Predmeji v Športnem parku Tiha 
dolina, ob cesti pri taborniškem 
domu na Kovku in na Otlici. 

Izhodišče in navdih za operacijo 
je ajdovska Garaža, kjer se znanje 
že prenaša med generacijami. 
Operacija 'Medgeneracijski 
prenos znanja' bo uspešno zgodbo 
nadgradila in razširila. Bistvo 
novega evropskega projekta je 
prenos znanj in spretnosti starih 
mojstrov, ki zaradi tehnološkega 
razvoja hitro izginjajo, na mlade 
generacije ter na vse ostale, ki jih 
to zanima. Hkrati pa bo skupno 
delo tudi odlična motivacija za 
socialno povezovanje različnih 
generacij. V sklopu operacije 
bo ajdovska Garaža pridobila 
dodatno opremo, mesto 
Ajdovščina pa Medgeneracijski 
kreativni center. V Vipavi bo 
vzpostavljeno Medgeneracijsko 

središče Vipava, namenjeno 
srečevanju generacij v najširšem 
pomenu, uprava vipavske 
občine pa bo pridobila novega 
sodelavca za to področje. V 
programu centrov bo predvsem 
veliko različnih izobraževanj in 
usposabljanj, poudarek pa bo 
tudi na predstavitvi tehničnih 
poklicev za osnovnošolce višje 
stopnje iz celotnega območja LAS 
Vipavska dolina.

Celotna vrednost operacije je 
356.361,32 evra, Evropski sklad 
za regionalni razvoj in država 
Slovenija bosta primaknila 
224.844,26 evra nepovratnih 
sredstev. Odvijati se je začela 1. 
julija letos in bo trajala do 30. 
avgusta 2023.

Nov evropski projekt s področja 
digitalizacije 

Občina Ajdovščina je skupaj z Regijsko razvojno agencijo Rod Ajdovščina partnerica v projektu, 
ki se je uspešno potegoval na razpisu Digitalnega evropskega programa in bo tako sodelovala 
pri oblikovanju demonstracijskega testnega okolja s področja digitalizacije ne zgolj javnega 
sektorja, pač pa tudi gospodarstva.

Ajdovščina in Vipava v skupnem projektu

'Medgeneracijski 
prenos znanja'

Obe zgornje-vipavski občini sodelujeta v operaciji, podprti 
s sredstvi Evropskega sklada za regionalni razvoj, katere 
vodilni partner je LAS Vipavska dolina, ki ga upravlja Regijska 
razvojna agencija ROD Ajdovščina. Namen projekta je prenos 
tradicionalnih znanj in spretnosti mojstrov, ki se na račun 
tehnološkega razvoja pozabljajo, na nove generacije.

Še ena uresničena 'Moja pobuda' 
na Vertovčevih poteh

Vertovčeve poti postajajo še prijaznejše pohodnikom, ob pohodnih poteh namreč »rastejo« 
pitniki. Ideja je uresničena preko projekta participativnega proračuna Občine Ajdovščina Moja 
pobuda. Trije že stojijo, dodatna dva bosta nameščena še pred letošnjim pohodom.

Zasijal most v Dobravljah
Po obsežnih investicijah tako v izgradnjo komunalne opreme kot postavitev pločnika so 

Dobravlje pridobile še prav poseben čar prenove – osvetljen most, ki kraju daje svojstveno 
podobo. Občina je zagotovila sredstva za novo ograjo, domačini pa so elektrifikacijo mostu 
izvedli sami.

Selitve po občinski hiši
Uprava Občine Ajdovščina je v zadnjih mesecih prevetrila prostore in pisarne v občinskih 

hišah. Uslužbenci smo zdaj dokončno nameščeni in skoraj v celoti zasedamo dve občinski hiši – 
matično hišo na Cesti 5. maja in tudi staro občino na Gregorčičevi ulici.

Dolgoletna občinska 
tajnica odšla v pokoj

6. julija nam je zadnjič skuhala kavo dolgoletna glavna 
občinska tajnica Mojca Ferjančič, nato pa odšla v zasluženo 
penzijo. Sodelavci ji želimo nadvse ustvarjalno, zadovoljno in 
srečno preživljanje prostih dni. 

Noč ima 
svojo moč

Evropski teden mobilnosti, od 16. do 22. septembra 

Trajnostno povezani 
Letošnji Evropski teden mobilnosti, ki poteka med 16. in 22. septembrom, želi postaviti 

kolesarjenje, hojo in javna prevozna sredstva pred avtomobilski promet, želi trajno povezovati. 
Tudi v Ajdovščini ga bomo obeležili, v ospredje pa postavljamo kolesarjenje.

V začetku avgusta se je ekipi 
ajdovske Nujne medicinske pomoči 
pridružila nova članica. V svetu 
zdravstva je nova okrepitev že precej 
dobro poznana, saj sodi med zelo 
zaželene člane zdravstvenih ekip. 
Gre namreč za lutko Ančko, ki se 
uporablja za namene zdravstvenega 
izobraževanja in ki je danes tako 
tehnično dovršena, da je skorajda 
živa.

V okviru projekta Crossit Safer, 
sofinanciranega iz programa 
Interreg V-A Italia-Slovenija, se 
je v veliki meri opolnomočilo 
lokalno zdravstvo. Ena zadnjih 
pridobitev je tudi lutka za namene 
izobraževanj, ki se uporablja na 
različnih strokovnih usposabljanjih 
in tečajih oskrbe kritično bolnih. 
Ajdovska NMP sicer vsak 
mesec organizira tudi interna 
strokovna srečanja, namenjena 
poglobljenemu utrjevanju znanja 
določenih nujnih stanj. Omenjena 
interna izobraževanja tečejo v 
obliki predavanj in praktičnih vaj 
na lutki, kjer se odvijajo različni 
scenariji oskrbe kritično bolnega 
oziroma poškodovanega bolnika. 
Zdravstveni dom je lutko za namen 
vaj imel že pred novo pridobitvijo, 
vendar je bila ta starejše produkcije, 
bila je dotrajana in brez nekaterih 
funkcij, ki bi še dodatno pripomogle 

k obnavljanju znanja določenih 
veščin na varen način. Nova lutka, 
ki omogoča vse želene funkcije, je 
tako ne le odlična pridobitev za 
urgentni kolektiv, temveč zagotovo 
tudi pridobitev za širšo skupnost, 
saj bodo z njo lahko sodelovali na 
skupnih vajah z gasilci, prvimi 
posredovalci in navsezadnje tudi 
z laiki.

Lutka, ki jo bolje poznamo pod 
domačim imenom Ančka, pa ima 
tudi zanimivo zgodovino. Gre 
namreč za zgodbo francoskega 
dekleta, ki so jo okrog leta 1880 
utopljeno potegnili iz Sene. Njeno 
truplo je bilo nato prenešeno v 
pariško mrtvašnico, kjer je eden 
od tamkajšnjih zaposlenih njen 
obraz upodobil v mavcu, od 
tam pa je našla pot k nadaljnjim 
upodobitvam, vse dokler je ni leta 
1960 v obliki medicinske lutke 
za vedno ovekovečil norveški 
proizvajalec igrač in zdravstvenih 
pripomočkov Asmund Laerdal. 

Ajdovska urgenca z 
novo okrepitvijo

Projekt sofinanciran v okviru Programa 
Sodelovanja Interreg V-A Italia Slovenija 

2014-2020, iz sredstev Evropskega sklada za 
regionalni razvoj in nacionalnih sredstev.
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Za namene pristnega doživetja 
lokalne dediščine pekarske in 
mlinarske tradicije so bili v sklopu 
prenove Rustje hiše zasnovala 
nova turistična doživetja, ki 
se bodo kot nosilni turistični 
produkti izvajali v Rustjevi hiši 
kruha. »Verjamemo namreč, 
da mora obiskovalec neodvisno 
od tega, ali je to domačin ali 
turist, in tudi od tega, ali je v 
prostor prišel naključno ali z 
oblikovanim namenom, dobiti 
pristno doživljajsko izkušnjo. 
Le tako lahko pričakujemo, da 
bo iz Rustjeve hiše kruha odšel 
zadovoljen, se vanjo vračal in 
jo priporočal tudi drugim,« 
izpostavljajo snovalci projekta. 

Rustjeva hiša bo nudila tri nova 
turistična doživetja, vezana na 
kulinariko, kulturno dediščino in 
aktivno ter kreativno preživljanje 
prostega časa. Produkt, imenovan 
'Speci in pojej' – kulinarično 
doživetje v Rustjevi hiši kruha, 
bo predvidoma ponujal posebno 
izkušnjo kulinarične delavnice, 

ki bo obiskovalca popeljala v 
poučno doživetje peke kruha 
v krušni peči, vse od mletja 
moke do končnega izdelka. Med 
ustvarjanjem pekovskega izdelka 
pod vodstvom pekovskega 
mojstra bo obiskovalec skozi 
voden sprehod po mestu 
Ajdovščina spoznal dediščino 
kruha, peke in mlinarstva, s 
katero je tesno povezan tudi veliki 
ajdovski umetnik Veno Pilon. 
Sveže pečen kruh bo moč okušati 
skupaj z lokalnimi dobrotami, 
kot so med, marmelade in 
najrazličnejši namazi iz lokalnega 
sadja ali zelenjave. Rustjeva 
hiša kruha bo ponujala tudi 
kulinarično doživetje 'Skuhaj in 
pojej'. Doživetje bo obiskovalcu 
omogočilo spoznavanje lokalnega 

kulinaričnega izročila. Preko 
učenja bo lahko spoznaval 
tradicionalne sezonske jedi 
(npr. mineštre, polento, kaše iz 
različnih vrst žit, frtaljo, doma 
izdelane testenine – 'bleke' ter 
njoke) iz svežih sestavin lokalnih 
ponudnikov na sosednji Ajdovski 
tržnici.

Ne zgolj kulinarična, Rustjeva 
hiša bo ponujala tudi aktivna 
doživetja. Turistični produkt 
kolesarjenje po poteh mlinarjev bo 
obiskovalcu omogočal odkrivanje 
bogate zgodovine mlinarjev 
na kolesu po najlepših kotičkih 
Vipavske doline vse tja do lokacij 
najbolj znanih mlinov. Začetek in 
konec kolesarske dogodivščine 
bo v Rustjevi hiši kruha, kjer 
bo na ogled predstavitev bogate 
pekarske in mlinarske tradicije v 
Ajdovščini ter obenem okušanje 
domačih pekovskih in drugih 
lokalnih dobrot. 

Nova ponudba bo z 
edukativnimi doživljajskimi 
in izkustvenimi elementi s 
povezovanjem zgodovine, 
umetnosti, turizma in tradicije, 
obogatila lokalno skupnost 
območja Las Vipavska dolina, 
mesto Ajdovščina ter butično 
turistično destinacijo Vipavska 
dolina in prispevala k njeni 
prepoznavnosti, še napovedujejo 
koordinatorji projekta.

Malnarjeva kmetija z roba 
Krasa, le nekaj ovinkov stran od 
Vipavske doline, ki je ime dobila 
po nekdanjem mlinu na Branici, 
je pred približno tridesetimi 
leti začela gojiti jagode. Danes 
gojijo dobesedno vso zelenjavo, 
ki uspeva v naših krajih. V vseh 
letnih časih lahko na stojnici 
njihove kmetije najdemo svežo, 
sezonsko zelenjavo, domača jajca 
in tudi njihovo vino.

Gospa Marija, kako ste začeli?
Kar smo pridelali, je bilo 

treba prodati, pa sem prišla v 
Ajdovščino. Na začetku me je bilo 
sram prodajati, ni bilo enostavno, 
a sem vztrajala. Zdaj pa mi ni 
nič težko, tu sem in čakam na 
stranke, tudi takrat, ko jih je res 
malo.

Povejte nam kaj o svojih 
strankah. Najbrž jih vse poznate.

Ja, skoraj vse poznam. Imam 
veliko stalnih strank, zato 
največkrat že vnaprej vem, 
kaj bodo kupile. Poznajo našo 
ponudbo in če slučajno nimam 
vsega, kar iščejo, mi naročijo. 
Trikrat na teden pridem na 
tržnico, že vsa leta sem skoraj na 
istem mestu, zato me ni težko 
najti. Edino pozimi, ko je res slabo 
vreme, včasih ostanem doma.

Vaša stojnica je vedno lepo 
založena. Kaj vse ponujate?

Skozi vsa ta leta smo počasi 
širili našo ponudbo. Pred leti smo 
opustili rejo prašičev. Na njivah, 
kjer smo prej pridelovali krmo, 
zdaj gojimo zelenjavo. Vsako leto 

še kaj dodamo. Letos smo začeli 
gojiti tudi brstični ohrovt. Imamo 
rastlinjak, zato imamo poleti lep 
paradižnik in kumare, pozimi pa 
svežo špinačo, solato in motovilec. 
Veliko pridelamo zimskega 
radiča, spomladi tudi šparglje. 
Precej prodamo tudi doma, ljudje 
pridejo od vsepovsod. Letos bomo 
postavili še en rastlinjak, da bo 
naša zelenjava še boljše uspevala. 
Vsi iščejo domačo, lepo zelenjavo. 

Na vaši kmetiji jo znate 
pridelati, zato ste si pridobili 
zaupanje strank.

Ja, res je, zaupanje ni bilo 
kar podarjeno. Veste, nekatere 
stranke so celo prišle k nam 
na kmetijo samo zato, da 
bi se prepričale, če res sami 
pridelamo vse, kar prodajam. 
Sveže in domače pridelke ljudje 
vedno bolj cenijo. Ob sobotah 
je zanimivo opazovati, koliko 

mladih staršev pride z majhnimi 
otroki, z vozički, ker hočejo dobro 
zelenjavo za svoje otroke. Stranke 
so zelo različne. Nekaterim se zdi 
vse predrago, nekateri pa sploh ne 
vprašajo za ceno.

Rekli ste, da je vas je bilo 
na začetku sram prodajati. 
Tudi danes ne vabite strank z 
besedami ...

(smeh) Ne, to pa ne. Ljudi 
pustim, da sami izberejo. Če kaj 
vprašajo, povem. So dnevi, ko ne 
prodam prav veliko, ob sobotah 
pa pride več ljudi.

Vas je prenova Ajdovske 
tržnice razveselila?

Ja, seveda. Vse je lepše, pozimi 
bom lahko pod streho in na 
toplem. Tudi več ljudi prihaja. 
Jaz sem že prej rada prihajala 
v Ajdovščino in bom vztrajala, 
dokler mi bo zdravje dopuščalo.

Četrta edicija Koncerta 
generacij, ki se zgodi le vsakih 
deset let, je zaznamovala 
poletje 2022. To je bilo posebno 
doživetje, ki ga bo v naslednjih 
desetih letih težko preseči. Na 
Lavričevem trgu je vladalo noro 
razpoloženje. Pisana paleta 
različnih rockovskih žanrov je 
v ekstazo spravljala publiko, ki 
je navduševala glasbenike, da 
so igrali še bolj ognjevito. Prvi 
večer so nastopile predvsem 
sodobne zasedbe: Strelovod, Get 
Lost, Sabalmoza, Climax, Harry, 
Elabanda, Maart, Runjoe, Skalp, 
Antioksidanti, ZZ Top Cover 
Band, vrhunec je bil nastop Elvis 
Jacksonov, navdušili pa so tudi 

D'pas matrs bend s svojim šov 
programom. Sobotna noč pa se 
je poklonila legendam: Zelene 
gartrože, Superhuman Goats, 
Year of the Rookie, TNT, Mr. 
Jack, Nočne ptice, The Jokers s 
Polono Furlan, Abadon, najbolj 
pričakovani in najbolj srčno 
sprejeti PIETROSI, nato pa še 
Bib Bibls Brothers Band, večer pa 
sta zaključila dva mlajša benda: 
Pelhan in Jet Black Diamond, ki 
so v ekstazo spravljali najstniške 
generacije.

Mogočen oder z velikim 
monitorjem in odlično svetlobno 
scenografijo je deloval veličastno. 
Nad trgom se je vrtela velika 
disco krogla, ki je ustvarjala 

posebno atmosfero. Običajno 
gostinsko ponudbo na trgu 
so okrepile gostujoče ekipe, 
prvič tudi domači vinarji pod 
okriljem Zavoda za turizem 
Vipavski Križ. Takšnega žura v 
Ajdovščini že zelo dolgo nismo 
doživeli. Pripravila sta nam ga 
Jure (Ferjančič) in Runjoe, ki sta 
oba na koncertu tudi nastopila. 
Uspelo jima je zbrati kar 27 
glasbenih zasedb (zgolj ena je na 
koncu odpovedala zaradi bolezni) 
in s Koncertom generacij na 
oba večera do zadnjega kotička 
napolniti Lavričev trg. Trdo delo 
je poplačano z navdušenjem – ne 
zgolj med publiko, pač pa tudi 
med glasbeniki. Hvala fanta!

Pri predmetu Etika in 
državljanska vzgoja so se v 
izvajanje modula vključili vsi trije 
sedmi razredi, kar je pomenilo 81 
učencev. Interes s strani osnovne 
šole Danila Lokarja je bil učni 
proces pri predmetu Etika in 
državljanske vzgoje in učni 
proces popestriti z dodatnimi 
interaktivnimi vsebinami, kjer bi 
učenci dobili konkretne izkušnje 
in znanja na področjih, ki jih učni 
načrt predmeta v sedmem razredu 
vsebuje. Inštitut za mladinsko 
politiko s programom Mladost 
na burji je v sodelovanju videl 
priložnost za vključevanje mladih 
na stopnjo Kastra, kjer udeleženci 
sodelujejo samostojno, kot 
posamezniki. To je pomemben 
prehod v programu in zasnovan 
modul učencem ponuja možnost 
za podrobnejše spoznavanje 
primernih aktivnosti, ki jih 
program za uspešen zaključek 
zahteva.

Psihologinja Osnovne šole 
Danila Lokarja Ajdovščina 
Nataša čuk in vodja programa 
Mladost na burji Urška Milač 
sta na podlagi učnega načrta 
predmeta Etika in državljanska 
vzgoja ter zahtev programa 
Mladost na burji za stopnjo 
Kastra zasnovali štiristopenjski 
izobraževalni modul in ga 
skozi šolsko leto pri učnih urah 
redno izvajali. Udeleženci so 

z aktivnim sodelovanjem v 
modulu lahko uspešno opravili 
program Mladost na burji ter ob 
koncu prejeli priznanje in značko 
bronasta Kastra.

Z namenom spodbujanje 
participacije in sodelovanja 
m lad i h v  skupnost i , 
neformalnega učenja in večanja 
kompetenc mladih, spodbujanja 
prostovoljstva in solidarnosti 
ter zdravega načina življenja 
mladih in preprečevanje 
različnih oblik odvisnosti, je 
bilo s strani različnih izvajalcev 
izvedenih dvanajst interaktivnih 
izkustvenih delavnic.

V prvem delu modula so učenci 
pri učni snovi Posameznik, 
skupnost, država spoznali 
življenje slepih in slabovidnih 
oseb. Delavnice so izvajali 
člani Medobčinskega društva 
slepih in slabovidnih Nova 
Gorica. Učenci so spoznali 
pripomočke, ki jih slepe in 
slabovidne osebe uporabljajo v 
vsakdanjem življenju, naučili so 
se uporabljati belo palico, kako 
pravilno voditi slepega, kako pes 
vodnik pomaga slepi osebi in 
kako se moramo do psa vodnika 
obnašati. Preizkusili so pisalni 
stroj z Braillovo abecedo, zvočne 
knjige, družabne igre za slepe in 
slabovidne. Pogovarjali so se o 
tem, kako družba sprejema osebe 
s posebnimi potrebami ter kako 

takim osebam lahko pomagamo. 
Za namen programa Mladost na 
burji so razmišljali in napisali, 
kakšne poklice bi lahko slepe in 
slabovidne osebe opravljale in 
kako bi moralo biti delovno mesto 
prilagojeno njihovim potrebam.

V drugem delu modula, ki ga 
je izvajal Inštitut za mladinsko 
politiko in je bil povezan z 
učno snovjo Verovanje, verstva, 
država, je bila najprej izvedena 
interaktivna vaja Podarim – 
dobim. Učenci so na tablico, ki 
so jo imeli pred seboj napisali 
eno svojo spretnost, na katero 
so ponosni in v kateri so dobri 
ter eno spretnosti, ki bi jo želeli 
osvojiti oziroma se jo naučiti. 
S tablicami so se sprehodili po 
prostoru in si ogledali, kaj je kdo 
od njih napisal ter si izmenjali 
mnenja. Spoznali so, da svoja 
znanja lahko predajo naprej in 
kar ne znajo, se lahko naučijo 
od drugih. Medsebojna pomoč 
je pomembna za medsebojni 
odnos in prijateljstvo. Za uspešno 
izvedeno aktivnost programa 
Mladost na burji so učenci 
podrobneje opisali eno stvar, 
ki jim gre dobro od rok in bi jo 
lahko predstavili tudi drugim. 
Pripravili so opis dogodka, kjer 
bi to svoje znanje predali oziroma 
omogočili, da bo predano tudi 
drugim, ki tega ne znajo in si ne 
morejo privoščiti, da bi se naučil. 
Zasnovali so svoje prireditve z 
dobrodelno noto.

Tretja stopnja modula je 
povezana s snovjo Skupnost 
državljanov republike Slovenije, 
kjer je kot gostja učencem svoje 
znanje o protokolu predala 
koordinatorica za odnose z 
javnostjo iz Urada župana občine 

Ajdovščina, gospa Aleksandra 
Hain. Učenci so spoznali pomen 
protokola, kaj pomeni protokol 
na javnih prireditvah ter kako se 
odraža tudi v našem vsakdanjem 
življenju. Za namen programa 
Mladost na burji so opisali 
in odgovorili na vprašanje: 
»Kje se srečamo s protokolom 
pri organizaciji prireditve z 
dobrodelno noto, ki so si jo 
zamislili?«

Zadnji del modula, ki ga 
je prav tako izvedel Inštitut 
za mladinsko politiko, je bil 
povezan s spoznavanjem pomena 
spoštovanja človekovih pravic. 
Z izvedbo interaktivne vaje 
Stopi korak naprej so učenci 
skozi izkustvo spoznali, kako 
raznoliki smo ljudje in s tem 
naše potrebe. Človekove pravice 
pa so univerzalne in morajo 
biti upoštevane ne glede na to. 
Pomembno je razumevanje, 
strpnost in sprejemanje. Za 
namen izvedbe aktivnosti za 
program Mladost na burji 
so učenci prejeli vsak svojo 
kartico iz serije igre Več kot 
ena zgodba. Igralne kartice se 
v igri uporablja kot didaktično 
orodje pri metodi spodbujanja 

kritičnega razmišljanja. Z njihovo 
pomočjo udeležence spodbudimo 
k pripovedovanju osebnih zgodb, 
kar spodbudi empatijo med 
soudeleženci, presega predsodke 
in krepi povezanost. Učenci 
so svoje zgodbe tudi napisali. 
Primeri zgodb: Povej zgodbo 
o darilu, ki si ga prejel/a ali 
podaril/a; Pripoveduj zgodbo 
o obdobju, ko si bil/a  srečen/a; 
Pripoveduj o nekom, ki ga 
pogrešaš; Pripoveduj zgodbo o 
dogodku, ki si ga boš za vedno 
zapomnil/a; Pripoveduj o osebi, 
ob kateri se dobro počutiš; Povej 
zgodbo o trenutku, ko ti je bilo 
nerodno...

Vključeni izvajalci so pilotni 
izobraževalni modul evalvirali 
in zastavili cilje razvoja modula 
za naslednje šolsko leto oziroma 
programsko leto Mladost na 
burji, ko bi tak modul lahko 
vključili v izobraževalno delu tudi 
na drugih šolah. 

Učenci so izvedene vsebine lepo 
sprejeli in ob zaključku pilotnega 
leta modula izrazili željo, da 
bi snov pri predmetu Etika in 
državljanska vzgoja na tak način 
spoznavali tudi v prihodnje.

Mladost na burji pri predmetu etika in državljanska vzgoja
Program Mladost na burji je v preteklem šolskem letu v sodelovanju z Osnovno šolo Danila Lokarja Ajdovščina zasnoval pilotno izvedbo izobraževalnega modula 

za povečanje aktivnega vključevanja mladih v družbo.

Generacije zatresle Ajdovščino
Noro dober in nepozaben žur je pošteno stresel Ajdovščino in na prvi julijski konec tedna do 

zadnjega kotička napolnil Lavričev trg. Na odru so se menjale generacije izvrstnih glasbenikov, 
pod odrom so jim navdušeno skandirale vse generacije Ajdovk in Ajdovcev. Vse se je poklopilo, 
razpoloženje je bilo vrhunsko!

Portreti z Ajdovske tržnice:

Marija Ukmar
"Ljudje iščejo domače," večkrat poudari Marija Ukmar, ki jo že 28 let srečujemo na tržnici v 

središču Ajdovščine. Morda najbolj znan obraz izza ajdovskih stojnic skromno in tiho pričaka 
vsakega kupca. V vsakem vremenu. "Dokler bo zdravje, bom prihajala," pove in ne skriva, da to 
počne z velikim veseljem.

14.00 – 19.00
7.00 – 12.00
7.00 – 12.00 
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SEPTEMBRA MALO DRUGAČE

petek, 9.9.: Robinova turneja, predstavitev
Ajdovske tržnice na Lavričevem trgu

sobota, 10.9.: tržni dan na Ajdovski tržnici

Rustjeva hiša kruha z 
novimi doživetji 

Prenova Rustjeve hiše v mestnem jedru se odvija v polnem 
zamahu. Medtem časom se snujejo posebna turistična 
doživetja, ki bodo obogatila delovanje nekdaj izjemno znane 
Rustjeve hiše. Slednja bo sedaj postala prostor druženja, 
obdana z novimi vsebinami na temeljih bogate kulturne 
dediščine.

Oddelek za gospodarstvo in razvojne zadeve Občine Ajdovščina
Aktivnost se izvaja v okviru operacije Prostor doživetij pekarske in mlinarske tradicije, ki jo 

sofinancirata Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega sklada za regionalni razvoj
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Gurmanske in priročne novosti –
zadovoljna družina ali gosti!

Slastne
pirine
testenine

Nove minirezine

Ugodna ponudba velja v trgovinah Mlinotest
od 25. 8. do 7. 9. 2022. 

Sredi pokopališča v Črnem 
Vrhu nad Idrijo stoji velik lesen 
pokopališki križ s Križanim, 
vsajen v kamnit podstavek. Ime 
rezbarja ni znano, iz napisa, 
vklesanega na podstavku, pa 
zvemo imeni naročnika, ki je 
dal delati prvotni kamniti križ 
na njem, in umetnika, ki ga je 
sklesal. Na vzhodni strani je nad 
mrtvaško glavo vklesana deljena 
letnica 1832, na zahodni in 
severni pa sta napisa v bohoričici, 
ki se prečrkovana v gajico 
glasita: DOHOVN MATEVŽ 
FARJANČIČ OLDNERAV TA 
KRIŠ. ANTON ŽGAVC JE TA 
KRIŠ DELAV. Povesta torej, da 
je križ naročil duhovnik Matevž 
Ferjančič, izdelal pa ga je Anton 
Žgavc.

V matičnih knjigah zvemo, da 
se je duhovnik Matevž Ferjančič 
rodil 18. septembra 1799 pri 
Ferjanščevih v Žagoliču pri Colu. 
V Črni Vrh je prišel za kaplana 1. 
oktobra 1830, leta 1834 pa je bil 
imenovan za začasnega upravitelja 
duhovnije na Colu. Anton Žgavc 
se je rodil le nekaj mescev kasneje, 
15. decembra 1799, pri Klatežu 
na bližnji Križni Gori. Matevž 
in Anton sta bila torej vrstnika 
iz dveh sosednjih vasi in sta se 
poznala že od mladih nog. 

Ko je mladi kaplan leta 1830 v 
Črnem Vrhu nastopil svojo prvo 

službo in so tam leta 1832 urejali 
novo pokopališče, ga je sklenil 
opremiti s kamnitim glavnim 
križem. Zaradi znanstva z 
Antonom, ki se je medtem izučil v 
kamnoseškem poklicu in je kazal 
tudi umetniško žilico, je njegovo 
izdelavo zaupal njemu. Anton 
je nato iz apnenca, ki ga je dobil 
nekje na Gori, sklesal opisani 
podstavek z napisom, steber 
in veliko kiparsko oblikovano 
razpelo, kar je zahtevna naloga 
celo za šolanega kiparja. V tistem 
času je bil to edini kamniti 
pokopališki križ na celotnem 
območju Črnega Vrha in Gore. 

Ko je zob že precej načel časa 
kamnito podobo Križanega, so 
kamniti križ razen podstavka 
nadomestili z velikim lesenim 
razpelom, Žgavčev steber s 
Križanim pa je dobil novo 
lokacijo pri Smrekarjevi domačiji. 

Poleg tega križa je Anton 
Žgavc v svojem življenju, ki se 
je nesrečno končalo leta 1851, 
ustvaril več nabožnih kamnitih 
znamenj za vasi na Gori, med 
katerimi je treba posebej omeniti 
izjemni kamniti križ iz leta 1835 
na Pravem vrhu, ki stoji na meji 
vasi Gozd in Kovk. 

Božidar Premrl, 
besedilo in fotografije

Kamnosek in ljudski umetnik Anton Žgavc

Klatež s Križne Gore
Jeseni bo pri Založbi ZRC v Ljubljani izšla knjiga Vipavca 

Božidarja Premrla Nesmrtni kamen in njegovi mojstri v gornji 
Vipavski dolini in okolici, ki bo zanimiva tudi za bralce našega 
časnika. Tokrat objavljamo iz nje povzetek o avtorju med 
drugim imenitnega križa na Kovku (t.i. zmajarja).

Zvonovi so slovesno oznanjali, 
da se bo začela sv. maša. Ob 
slovesnem vstopu skozi okrašena 
vrata je s kora zadonel pozdrav 
s pesmijo Srebrnomašnik bod` 
pozdravljen, ki jo je izvedel 
Mešani župnijski pevski zbor 
Filipa Terčelja, ki je pel tudi med 
sv. mašo. Sledil je uvodni pozdrav 
srebrnomašniku in presenečenje, 
ko se je s kora oglasila pesem, ki 
jo je pred petindvajsetimi leti za 
mladega novomašnika napisal 
Franc Juvan in je bila tudi 
izvedena na začetku nove maše s 
strani novomašnikovega nečaka.

V pridigi je srebrnomašnik 
predstavil svojo duhovniško pot 
od prvotne odločitve pa do danes. 
Njegov duhovniški poklic je bil, 
tako kot mnogi, izmoljen s strani 
starih staršev. Na poti do končne 
odločitve sta se on in njegova 
družina srečala s konkretnimi 
ovirami, ki jim jih je postavljal 
prejšnji režim. Vendar se je 
navkljub vsemu uspešno vpisal 
na srednjo versko šolo v Vipavi 
in kasneje na Teološko fakulteto 
v Ljubljani in obe šoli končal. 
Hvaležen je vsem učiteljem, tako 
v Vipavi kot na fakulteti, ki so 
bogoslovcem pomagali odraščati 
v može, ki bodo sposobni biti 
duhovniki.

Pot mladega duhovnika se je 
po novi maši začela s kaplansko 
službo v Tolminu in Cerknem. 
Kmalu pa mu je škof Metod 
Pirih zaupal vodenje župnije v 
Desklah in nato še v Cerknem, 
kjer je skupaj s kaplanom vodil 
sedem župnij, povezanih v 
dekanijo. V Cerknem so že takrat 
dobro razumeli, kaj pomeni 
pomanjkanje duhovnikov. Mi v 
Šturjah tega, hvala Bogu, še ne 
vemo.

Pred šestimi leti ga je škof poslal 
za župnika v župnijo Šturje. Ko je 
prejemal dekret za premestitev, 
je prosil Jezusa, naj mu pomaga 
imeti rad ljudi, h katerim je bil 

poslan s tako ljubeznijo, kot jih 
ljubi Jezus sam. Posvetitev Bogu 
mu je zelo pomembna. Vsak večer 
zaključi dan z blagoslovom za vse 
župljane in poimensko tiste, ki 
so se mu priporočili ali jih čuti v 
kakšni stiski.

Od mladih nog je prebiral 
knjige sv. Janeza Marije 
Vianneya, arškega župnika, 
zavetnika duhovnikov. Ta je 
zapisal, da je duhovnik pot, po 
kateri Bog prihaja v ta svet. Vse 
človeške lastnosti, dobre in slabe, 
niso tako pomembne; skrijejo 
se za to lastnost, ki jo je Bog v 
svoji drznosti dal v krhke roke 
duhovnika, da mora biti pot Bogu 
v ta svet. Meni, da mora biti to tudi 
vabilo mladim. Cerkev potrebuje 
mlade. Bog jih potrebuje, da bi 
lahko po mladih prihajal v ta svet. 
Župnišče v Šturjah velikokrat 
napolnijo mladi, ki se radi zbirajo 
okrog župnika v času oratorija in 
tudi sicer.

Pravi, da je pomembno, da 
znamo biti krotki, da znamo biti 
v edinosti, živeti in delati skupaj. 
Duhovnik, naj ne bo navezan na 
materialne stvari in tudi ne na 
ljudi. Duhovnik je pastir vseh ljudi 
v župniji. Gotovo vsak sodeluje 

glede na to, kako se počuti, toda 
duhovnik je poslan vsem ljudem. 
V Šturjah je božje kraljestvo na 
dosegu roke. Vsak dan je sv. maša, 
v kateri Bog prihaja na svet in 
vsak dan je priložnost za sveto 
spoved, kjer Bog po duhovniku 
obnavlja naša srca.

Hvaležni župljani smo ob koncu 
sv. maše srebrnomašniku podarili 
duhovni šopek župljanov, kjer 
smo povezali molitve in dobra 
dela, praznično svečo sester 
karmeličank z novomašnim 
sloganom in unikatna darila, ki 
so delo pridnih rok šturskih žena; 
vezen mašni plašč, štolo, prtičke 
in jaslice iz keramike. 

Ob koncu maše smo se župljani 
župniku zahvalili, da zvesto sledi 
svojemu novomašnemu geslu 
in vsak dan odgovarja svoj Da 
Očetu Bogu in tako ostaja zvesti 
Sin Očetu in duhovni Oče vsem 
župljanom šturske župnije, ko 
očetovsko skrbi za naše duhovno 
življenje in nas nagovarja z besedo 
in zgledom k svobodni, odločni 
ter odgovorni hoji po poti vere. 

Slovesnost se je zaključila z 
druženjem pred cerkvijo in v 
Marijinem domu.

Barbara Kete Koren

»Da, Oče!«
Župljani župnije Šturje smo se konec meseca junija, skrito od oči slavljenca in vzporedno z 

letošnjim oratorijem, pripravljali na pomemben dogodek. Na sončno nedeljo, 3. julija 2022, smo 
v slavnostno okrašeni župnijski cerkvi obhajali srebrno mašo našega župnika Zorana Zornika. 
Njegovo novomašno geslo je bilo »Da, Oče!«. S srebrnim jubilejem to geslo še naprej ohranja in 
mu sledi.

V AJDOVŠČINI 100 m OD EUROSPINA

KVALITETNA KERAMIKA - UGODNE CENE 
HITRA DOSTAVA - POLAGANJE KERAMIKE 

Tel.: 041/537 950
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Vanj se praviloma vključujejo 
učenci 3. in 6. razredov. Iz 
občin Ajdovščina in Vipava je 
spomladanski termin programa 
skupaj s svojimi družinami 
obiskovalo kar 9 tretješolcev 
in 8 šestošolcev. Za zgodnjo 
prepoznavo problema in ustrezno 
obravnavo je nujno usklajeno 
delovanje interdisciplinarnega 
zdravstvenovzgojnega tima. 
Zdravnik specialist pediater 
je osrednji član, ki tim vodi in 
usklajuje njegovo delovanje. Pri 
prepoznavi dejavnikov tveganja 
za čezmerno hranjenost mu 
pomagajo drugi strokovnjaki s 
specialnimi znanji s tega področja: 

dietetik, psiholog in kineziolog. 
Pri koordinaciji, načrtovanju 
in izvedbi ustreznih ukrepov se 
v tim vključi tudi diplomirana 
medicinska sestra. Program, ki 
vključuje 10 skupinskih srečanj, 
trajajočih 45-60 minut in 
telovadbo, pokriva vsebine, ki jih 
otrokom in staršem predstavijo 
dietetik, psiholog ter kineziolog. 

Z zavedanjem o pomenu 
interdisciplinarne obravnave je 
skrbno načrtovanje in oblikovanje 
vsakega srečanja ključno. Rdeča 
nit programa je učenje novih 
spretnosti, veščin in spreminjanje 
navad, ki se nato pokažejo v 
spremembi telesne teže, ki pa 

med samim programom ni 
posebej poudarjena. Učenje prek 
gibanja in skozi igroje učinkovit 
način predajanja informacij in 
motiviranja otrok omenjenih 
starostnih skupin, ki so izkazali 
aktivno skrb za zdravje in vztrajno 
sledili programu do zadnjega 
srečanja. Prav tako je aktivno 

sodelovanje in vključevanje vseh 
družinskih članov v domačem 
okolju in na vseh srečanjih 
pomembno vplivalo na uspešnost 
spreminjanja življenjskega sloga 
posameznih družin, ki so se 
v tem letu udeležile programa 
Družinska obravnava za zdrav 
življenjski slog.

Naslednji termin programa se 
bo začel izvajati v naslednjem 
koledarskem letu, razširjeni 
redni sistematski pregledi pa že 
v jesenskem času.

Anžej Praček, Aneja Kodrič, 
Maja Pavletič, 

Center za krepitev zdravja 
ZD Ajdovščina

Delavnica je trajala 8 tednov 
ter bila sestavljena iz edukativnih 
vsebin na področju gibanja, 
duševnega zdravja in prehrane, 
vezane na problematiko 
dolgotrajnih posledic covida. Pred 
začetkom in na koncu delavnice 
smo z njimi opravili testiranje 
telesnih sposobnostih. Tekom 8. 
srečanj so opravili 8 telesnih vadb, 
kjer smo se osredotočali predvsem 
na pravilno tehniko dihanja in 
dihanje med izvajanjem vaj. Veliko 
poudarka je bilo tudi na vadbi za 
razvoj moči, kardiovaskularne 
vzdržljivosti, gibljivost ter 
sproščanju po vadbi. Udeleženci 
so se naučili pravilne izvedbe 
osnovnih gibalnih vzorcev ter 
pravilne telesne drže. Vadečim 
smo sestavili tudi program 
vadbe za razvoj moči, ki ga 

lahko samostojno izvajajo doma. 
Štiri srečanja so bila namenjena 
duševnemu zdravju na področju 
prepoznavanja in spoprijemanja 
s tesnobo, izboljšanju spanca 
in koncentracije, na področju 
utrujenosti ter motenj v 
kognitivnem funkcioniranju 
in krepitvi lastnih virov moči 
za vsakdanje spoprijemanje s 
stresom. Štiri srečanja so bila 
namenjena prehrani. Tu so 
spoznavali smernice zdravega 
načina prehranjevanja, osnove 
zdravega krožnika, prepoznavali 
lastne potrebe po posameznih 
prehranskih hranilih, spoznavali 
prehrano za krepitev imunskega 
sistema ter se učili pomena 
deklaracij na prehranskih 
izdelkih.

Uvodnega razgovora se je 

udeležilo 8 oseb. Pet oseb je 
delavnico obiskovalo redno, tri 
osebe pa le občasno. O uspešnosti 
rezultatov govorimo na podlagi 
začetnega in končnega testiranja 
ter vprašalnika petih udeležencev, 
ki so bili prisotni na vseh srečanjih 
delavnice. Povprečna starost teh 
udeležencevje bila 64 let. Največji 
napredek smo zaznali pri testu 
moči stegenskih mišic in mišic 
upogibalk komolca. Prav tako so 
vadeči izboljšali gibljivost zadnjih 
stegenskih mišic in ramenskega 
obroča. Nekatere osebe imajo 
pri posameznem testu končni 
rezultat enak ali malenkost slabši 
kot na začetku. Pri nekaterih je 
moč zaznati tudi izgubo telesne 
teže, ki hkrati z izboljšanjem 
razmerja obsega trebuha in 
telesne višine nakazuje na izgubo 
odvečne telesne maščobe.

Ob zaključku smo z 
evalvacijskim vprašalnikom 
želeli pridobiti še subjektivno 
mnenje vsakega posameznika 
o vsebini delavnice in njihovem 
napredku. Napredek so opazili 
pri nespečnosti, povečani količini 
energije pri dnevnih opravilih in 
posledično zmanjšani potrebi 
po dnevnih počitkih, povečanju 
koncentracije, izboljšanju 
splošnega počutja, v sebi se 

počutijo bolj pomirjene ter imajo 
več motivacije za gibanje. 

»Odlična ekipa. Veliko znanja 
in pozitivne energije.« (izjava 
udeleženca).

»Zahvaljujem se ekipi za 
izvajanje dejavnosti, želim si, 
da bi se nadaljevala.« (izjava 
udeleženke).

Napredek lahko pripišemo 
spremembam na področju 
duševnega zdravja in prehrane, 
ki so pripomogle k povečanju 
motivacije za telesno aktivnost, ki 
pa je prav tako imela pomemben 
vpliv na izboljšanje počutja in 
prehranskih navad. Menimo, da 
je načrtno in hkratno sodelovanje 
multidisciplinarnega tima, 
sestavljenega iz fizioterapevta, 
kineziologa, psihologa in 
dietetika ter delo posameznega 

udeleženca izven delavnice, 
močno pripomoglo k tako 
hitremu izboljšanju rezultatov. 

Trenutno poteka že druga 
delavnica Obravnava oseb z 
dolgotrajnimi posledicami 
COVID-19. Več informacij glede 
terminov in napotitev najdete 
na spletni strani https://ckz.zd-
ajdovscina.si/ ali preko telefona 
05/93 43 171 ali elektronske pošte 
ckz-fizioterapevt@zd-ajdovscina.
si. 

Center za krepitev zdravja 
Ajdovščina Bančništvo. Tukaj. Zdaj.

Uresničite
želje tu in
zdaj.

Potrošniški kredit.

www.phv.si

• Ugodne obrestne mere
• Hitra odobritev
• Brez stroškov odobritve
• Brez stroškov vodenja
• Doba odplačevanja do 7 let

Prednosti pri najemu potrošniškega 
kredita Primorske hranilnice:

potrosniski-275x390.indd   4 10/02/2022   14:51

Družinska obravnava 
za zdrav življenjski slog

Družinska obravnava za zdrav življenjski slog je program, 
ki se v Sloveniji izvaja od leta 2019. V Zdravstvenem domu 
Ajdovščina ga izvaja Center za krepitev zdravja. Program je 
namenjen družinam, katerih otroci so na razširjenih rednih 
sistematskih pregledih prepoznani kot ogroženi za nastanek 
kroničnih bolezni, povezanih z neustreznimi prehranjevalnimi 
in gibalnimi navadami.

Poročilo uspešnost prve delavnice z naslovom: 

Obravnava oseb po dolgotrajnih posledicah COVIDa-19
V marcu 2022 je Center za krepitev zdravja ZD Ajdovščina na delavnico sprejel prve osebe z dolgotrajnimi posledicami po prebolelem COVID-19. Skupni simptomi 

vsem so bili mišična oslabelost, zadihanost ob telesnemu naporu, občutek tesnobe, pozabljivost, zmedenost, nespečnost, strah pred ponovno okužbo in strah 
pred fizično obremenitvijo. Naš cilj je bil prepoznati problematiko ljudi ter jim z ustreznimi vsebinami podati znanje za prepoznavanje in spopadanje s težavami, 
ki so se jim pojavile po prebolevanju bolezni.
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Lepo vabimo vse učence 
zadnje triade osnovnih šol, 
da zagrabijo priložnost in 
se prijavijo v krožek. S tem 
dobijo odlično priložnost, da 
razvijejo svojo poslovno idejo, 
spoznajo poslovne modele in 
poslovni svet ter se prijavijo na 
nacionalno tekmovanje POPRI.

Regijska razvojna agencija 
ROD Ajdovščina je z začetkom 
meseca julija pričela z 
izvajanjem novega projekta 
LAS Medgeneracijski prenos 
znanja skupaj z Občino 
Ajdovščina in Občino Vipava. 

Operacija LAS se izvaja s 
pomočjo sredstev RS in EU iz 
Evropskega sklada za regionalni 
razvoj. V tednu med 19. in 23. 
septembrom se bo v okviru 
LAS Medgeneracijski prenos 
znanja odvijal dogodek Mladi in 
Castra. Učenci devetih razredov 
iz vseh šestih osnovnih šol v 
Vipavski dolini bodo v praksi 
spoznavali različna področja 
dela, se preizkušali v različnih 
poklicih in se nenazadnje 
seznanili s pestrostjo ajdovskega 
gospodarstva. Z dogodkom 
želimo opolnomočiti mlade, 

da pridobijo več informacij in 
izkustvo, ki jim bo v pomoč pri 
izbiri nadaljnje izobraževalne 
poti. Didaktične delavnice 
se vsebinsko povezujejo s 
tradicionalnim dogodkom 
InCastra, ki se bo odvijal 16. in 
17. septembra 2022 na letališču 
v Ajdovščini.

Pomembno je, da o poklicih 
govorimo, obenem pa je 
pomembno, da ponudimo 
učencem možnost, da poklice 
vidijo in doživijo v praksi. S 
praktičnim prikazom učenci 
bolje razumejo različne procese 

dela, kar jim je lahko v pomoč pri 
odločitvi poklicne poti. Hkrati 
jim to spodbuja domišljijo in 
radovednost, razvija občutek 
uspešnosti, lastne vrednosti 
in krepi samozavest. Na 
letošnjem dogodku Mladi 
in Castra bodo imeli učenci 

možnost spoznavati področja 
mehatronike, strojništva, 
elektrotehnike in računalništva, 
gastronomije in živilstva, 
področja komunikacije z mediji 
ter arhitekture in urbanizma, 
ipd. 

Lokalni pridelovalci in 
predelovalci lokalnih pridelkov 
iz Vipavske doline in Goriške, pa 
tudi širše statistične regije imajo 
na voljo brezplačno spletno 
orodje za trženje svoje ponudbe. 
Kupci pa imajo na drugi strani 
lažji dostop do nakupa zdrave, 
sveže, lokalno pridelane hrane. 

Občina Ajdovščina, Mestna 
občina Nova Gorica in Občina 
Renče-Vogrsko so pr ve 
severnoprimorske občine, ki so 
se v skladu s svojo trajnostno 
na rav na nost jo  od loč i le 
investirati v razvoj spletnega 
orodja za trženje lokalno 
pridelane hrane. Upravljanje 
spletnega portala so zaupale 
Regijski razvojni agenciji ROD 
Ajdovščina. 

Ponudniki lahko na spletni 
tržnici brezplačno objavljajo 
oglase s svojo ponudbo, 

izbirajo lahko med tremi 
različnimi načini dostave 
in kupce informirajo o širši 
ponudbi kmetije ali podjetja 
ter o priznanjih in certifikatih, 
k i dokazujejo kakovost 
njihove ponudbe. Ker je na 
tem področju transparentnost 
bistvenega pomena, lahko svoje 
oglase objavljajo le ponudniki 
z registrirano kmetijsko 
dejav nost jo,  dopolni lno 
dejavnost jo na k met iji 
a li ustrezno gospodarsko 
dejavnostjo s področja predelave 
lokalnih pridelkov. 

Kupci lahko enostavno 
pregledujejo objavljene oglase, 
za več informacij pa se morajo 
na portalu registrirati. Poleg 
tržnice lahko na Tržnici 
na borjaču najdete različne 
prispevke na temo, zakaj je 
dobro kupovati lokalno. Portal 

prinaša tudi veliko koristnih 
informacij za pridelovalce, tako 
s področja kmetijstva kot tudi 
s področij, ki pripomorejo k 

uspešnemu poslovanju. 
Tržnica na borjaču je dostopna 

na spletnem naslovu 
www.trznicanaborjacu.si.

Tehnologija je lahko zabavna. Z 
njeno pomočjo lahko čisto vsako 
e-izobraževanje podkrepimo in 
nadgradimo. Marsikdo, ki je v 
zadnjih dveh letih bil primoran 
slediti e-predavanjem preko 
različnih programov, je ugotovil, 
da so ta predavanja lahko 
zanimiva ali pa zelo dolgočasna. 
Priprava na e-predavanje se 
povsem razlikuje od priprave 
na klasično predavanje, ki 
se odvija v učilnici. Misli 
udeležence na e-predavanju hitro 
odtavajo drugam. Pri pripravi 
predavanja morajo izobraževalci 
vsakih sedem minut vnesti en 
pedagoško-andragoški element, 
ki bo udeležence »zbudil« in 
ga spodbudil k sodelovanju. 
Drugače se lahko kaj hitro 
zgodi, da udeleženec začne 
brskati po spletu, pregledovati 
e-pošto, socialna omrežja itd. 
Katera digitalna orodja pa lahko 
izobraževalci uporabijo, da 
nadgradijo e-predavanje?

Odgovor na to vprašanje smo 
na Ljudski univerzi Ajdovščina 
našli v sklopu projekta Erasmus+. 
DARE - Digital Awareness 
for Resilience Experiences je 
dvoletni projekt, v katerem 
Ljudska univerza Ajdovščina 
sodeluje kot partnerica, skupaj z 
organizacijami iz Italije, Španije, 
Bolgarije in Norveške. DARE 
se zavzema za zapolnitev vrzeli, 
ki jih je prinesla pandemija 
Covida-19. Temeljni cilj projekta 
je spodbujati razvoj digitalnih 
spretnosti in vseživljenjskega 
učenja. Temeljni namen pa je 
s pomočjo uporabe različnih 
digitalnih orodij, spodbujati 
razvoj digitalnih spretnosti 
ljudi ter krepiti vseživljenjsko 
učenje. V sklopu projekta bodo 
realizirane različne aktivnosti. 
V prvem letu izvajanja projekta 
smo usposabljali učitelje za 
uporabo različnih digitalnih 

orodij in metod za izobraževanje 
na daljavo, razvili smo komplet 
digitalnih orodij, ki jih 
izobraževalci pri svojem delu 
lahko uporabljajo, naslednji 
korak pa je postavitev spletne 
platforme, s pomočjo katere bodo 
udeleženci pripovedovali zgodbe 
in tako krepili različne veščine. 

Ljudska univerza Ajdovščina 
je v sklopu projekta izbrala dva 
učitelja, ki sta se usposobila 
za uporabo digitalnih orodij. 
Izobraževanja so zaradi epidemije 
večinoma potekala on-line, 
konec meseca maja, pa so se trije 
sodelavci udeležili projektnega 
srečanja v Bolgariji. Učitelji so 
na novo pridobljena znanja na 
dveh dogodkih predali tudi 
drugim izobraževalcem odraslih. 
Predstavili so jim digitalno 
orodje, ki je bilo prevedeno v 
slovenski jezik. 

Projekt se zaključi februarja 
2023, do takrat pa naše učitelje 
čaka še en izziv. Skupaj z 
udeleženci bodo pripravljali 
zgodbe na temo industrijske 
dediščine Ajdovščine. Zgodbe 
bodo objavljene na platformi, 
ki je bila oblikovana v sklopu 
projekta. Meseca oktobra pa 
bodo Slovenijo obiskali vsi 
partnerji, vključeni v projekt. 
Zadnje partnersko srečanje bo 
namenjeno predstavitvi platforme 
ter izmenjavi izkušenj in dobrih 
praks. 

V soboto, 17. septembra 2022, 
bo po dveletnem koronskem 
premoru Letališče Ajdovščina 
ponovno gostilo INCASTRO 
- Dan ajdovske industrije in 
podjetništva, ki obiskovalcem 
vseh generacij omogoča, da 
od blizu spoznajo ajdovske 
podjetnike in njihove dejavnosti.

INCASTRINA zgodba se 
je začela pisati leta 2017, ko je 
Ljudska univerza Ajdovščina 
po naročilu Občine Ajdovščina 
v sodelovanju s partnerji prvič 
organizirala dogodek, na katerem 
so se predstavila ajdovska podjetja. 
Dogodek je bil zelo pozitivno 
sprejet, kar se je kazalo pri številčni 
obiskanosti dogodka. V letu 
2019 se je na prizorišču zvrstilo 
okrog 3000 ljudi, na osrednjem 
prizorišču se je na stojnicah 
predstavilo kar 45 različnih 

podjetij in društev. Sledilo je 
leto premora, vendar sta nas 
uspeh in priljubljenost dogodka 
motivirala, da nadaljujemo in 
pokažemo vse tisto, s čimer se 
lahko ponaša naše okolje. Tako 
je v lanskem letu prvič potekala v 
hibridni obliki, s celotedenskim 
virtualnim dogajanjem in 
zaključkom v živo na Lavričevem 
trgu. INCASTRA je postala že 
tradicionalen dogodek in prav 
vsi smo že z nestrpnostjo čakali, 
da bo potekala v takšni obliki, kot 
smo jo poznali. 

Tako bo letos INCASTRA na 
ajdovskem letališču ponovno na 
enem mestu združila celo vrsto 
različnih ajdovskih podjetij, 
ki pišejo uspešne zgodbe na 
svojem področju tako doma kot 
v tujini. Nekatera podjetja bodo 
odprla svoja vrata širši javnosti 

in omogočila vodene oglede 
proizvodnje, za brezplačen prevoz 
do podjetij pa bo poskrbljeno iz 
osrednjega prizorišča. 

Pester družabni program 
bo povezovala ekipa radia 
Robin, za dodatno popestritev 
dneva pa bo poskrbel Aeroklub 
Josip Križaj Ajdovščina, ki bo 
najpogumnejšim obiskovalcem 
ponudil nepozabno doživetje v 
zraku. Na prizorišču ne bodo 
manjkali niti plesni nastopi, 
animacije za najmlajše, okusna 
lokalna hrana in pijača.

Vse to in še veliko več vas čaka 
v soboto, 17. septembra 2022, na 
ajdovskem letališču. 

Se vidimo na INCASTRI! 
Nam že sledite? Spremljajte nas 

na Facebook in Instagram strani 
INCASTRE in na spletni strani 
www.incastra.si.

Dan ajdovske industrije in podjetništva 

InCastra

S pomočjo digitalnih 
orodij do novih znanj

Pandemija Covida-19 je nepričakovano vplivala na prehod iz 
klasičnega učenja v učilnicah na e-učenje. Veliko pedagoških 
delavcev je imelo pri tem nemalo problemov, na različne težave 
pa so naleteli tudi njihovi učenci, predvsem starejše generacije. 
Izobraževalci so se našli še pred velikim izzivom, in sicer, kako 
narediti e-predavanja zanimiva, da misli udeležencev ne bodo 
odtavale daleč stran.

SISTEMI ZA  & OGREVANJE HLAJENJE
Panasonic v vašem domu.
Rešitve za ogrevanje, sanitarno toplo vodo in klimatizacijo.

MEGATERM d.o.o. Cesta 25. junija 1G, Kromberk, 5000 Nova Gorica  t. +386 (05) 333 40 77

Priprave na razgibano jesen
Na Regijski razvojni agenciji ROD Ajdovščina se pospešeno pripravljamo na prihajajočo jesen, ki s seboj prinaša kar nekaj zanimivih projektnih aktivnosti. Tudi 

v letošnjem letu bomo izvajali podjetniške krožke v osnovnih šolah s pričetkom v oktobru. Podjetniške krožke na osnovnih šolah uspešno izvajamo, s krajšimi 
presledki, že od leta 2002. Mladi podjetniki so se že v preteklosti udeleževali medregionalnih podjetniških forumov, dosegali najvišje rezultate in se uvrščali na 
državni vseslovenski podjetniški forum. Danes podjetniške krožke izvajamo na OŠ Dobravlje, OŠ Danila Lokarja Ajdovščina, OŠ Šturje, OŠ Col in OŠ Draga Bajca 
Vipava. Učenci svoje podjetniške ideje razvijajo in jih vsako leto prijavijo na vseslovensko tekmovanje za najboljšo podjetniško idejo mladih - POPRI. V zadnjih 
letih so podjetniške ideje naših osnovnošolcev v samem slovenskem vrhu. 

Kdaj ste nazadnje obiskali Tržnico na borjaču?
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Vse se je začelo v lanskem letu, 
z dogovorom s podjetjem Elektro 
Primorska, da našemu društvu 
podari odrabljeno delovno vozilo. 
In tako je v jeseni 2021 k nam 
prišla Toyota Hillux, stara 15 
let. Od začetka je bil načrt avto 
obnoviti in prilagoditi našim 
potrebam z lastnim vložkom in 
znanjem članov društva. Zelo 
prijazno je prostor za obnovo 
vozila odstopila družina Petrovčič 
iz Kamenj, kjer so potekala vsa 
potrebna dela. Vsem članom 
družine gre velika zahvala za 
njihovo potrpljenje in pomoč pri 
obnovi.

Tako smo nekatere članice 
in člani društva, tudi več 
ur tedensko, jesen in zimo 
preživeli v Kamnjah, kjer smo 
pod taktirko Klemna in Petra, 
članov s strokovnim znanjem 
in izkušnjami, ter budnim 
očesom Denisa, pripomogli, 
da je vozilo pridobivalo boljše 
stanje in lepšo podobo. Delo 
smo morali prilagajati tudi težjim 
epidemiološkim razmeram, zato 
se je le to velikokrat upočasnilo. 
Vozilo je bilo v veliki meri 
na novo obnovljeno, najprej 
z razstavljanjem posamičnih 
sklopov vozila, s katerim smo 
ugotavljali neustreznosti in tako 
predvideli naslednje korake v 
procesu obnove. V grobem se 
je izvedla še obnova nekaterih 
sestavnih delov, rekonstrukcija 
vozila ter montaža nove elektro-
napeljave in nadgradnje. 
Končno je vozilo registrirano 
kot poveljniško, z možnostjo 
zamenjave različnih modulov 
ali kot vozilo za prevoz tovora, 
trenutno pa je prilagojeno za 
gašenje požarov, z manjšim 
rezervoarjem vode. 

A veliko dela in dobre volje 
je bilo potrebne tudi zunaj 
garaže. Posebno vlogo v celotni 
zgodbi imajo tudi podjetja in 
organizacije, ki so z materialnimi 
donacijami in nasveti pripomogli, 
da smo pri Toyoti lahko zamenjali 
nekatere sestavne dele in jo tako 
nadgradili z dodatno, za gasilsko 
vozilo nujno opremo. Donirali 

so Elektro Primorska, Ka3, 
Petrič d.o.o, Euroton, David 
Likar s.p., GRC Ajdovščina, 
PGD Nova Gorica, zahvala gre 
posameznikom Davidu Blažici, 
Roku Jerkiču, Eriku Dorniku, 
Aljažu Černigoju in tudi Občini 
Ajdovščina. Vsak od njih je na en 
ali več načinov prispeval, da nam 
je bila pot do cilja lažja. Še enkrat 
hvala!

Truda, ki je bil vložen, se 
ne da opisati s številom ur ali 
v nekaj besedah. Vdruštveni 
projekt je bilo podarjenega 
veliko prostega časa članov, ki 
so ob svojih obveznostih, brez 
izgovorov poiskali čas za obnovo 
nove pridobitve.Velikokrat 
je bilo potrebno tudi malo 
improvizacije, srečali smo se z 
nekaj izzivi ter preizkušnjami 
z lastnim potrpljenjem. Poleg 
očitnega rezultata, novega 
gasilskega vozila, smo pridobili 
novo znanje, utrdili vezi, ustvarili 
spomine in novo zgodbo. Prav 
vsakemu članu posebej, ki je pri 
tem pomagal, gre velika zahvala. 

PV– 1, Toyota Hillux bo v 
društvu rešila nekaj težav za 
manjše časovno obdobje, ki 
jih imamo s pomanjkanjem 
primernih vozil za teren, ki 
ga pokrivamo in s prevozom 
moštva na intervencije. Želja 
po dodatnem večjem vozilu za 
gozdne požare še vedno ostaja. 
Trudimo se zbrati sredstva, ki bi 
nam to omogočilo in veliko naših 
moči in aktivnosti bo v prihodnje 
usmerjeno v ta namen. Društvo 
je v zadnjem času še kako živo, 
intervencij in potreb po naši 
pomoči je vedno več, več je tudi 
gasilske mladine. Iskreno bi bili 
veseli vsakega izmed donatorjev 
in dobrih ljudi, ki bi želeli nekaj 
prispevati v ta namen. A do takrat 
nas zagotovo čaka še takšno in 
drugačno delo, želimo si tudi 
nekaj sreče in upamo, da vam 
bomo kmalu lahko poročali o 
lepih novicah iz našega društva! 
Do takrat palepo in mirno poletje 
in na pomoč!

Anja Pipan

Zgodba o gasilskem 
avtu iz PGD Ajdovščina

V Prostovoljnem gasilskem društvu Ajdovščina smo v začetku 
julija v svoj dom sprejeli na novo obnovljeno poveljniško 
vozilo Toyoto Hillux. Nanjo smo še posebej ponosni, saj za njo 
stoji prav posebna in ne tako običajna zgodba in ker je vanjo 
vloženih nešteto ur kopice članov in prijateljev društva.

V letih, v katera sega moj 
zapis, je bilo življenje primorskih 
Slovencev zelo težko in zato so vsi 
takratni dogodki še toliko bolj 
vredni spomina in spoštovanja 
vseh nas. Tistih, ki smo jih 
doživeli kot otroci in tistih, ki 
jim o teh dogodkih danes po 
veliko desetletjih pripovedujemo 
in pišemo, da ne gredo v pozabo. 
Čas, o katerem pišem, je bil 
velika preizkušnja za ohranjanje 
naše narodne identitete, kulture, 
jezika in narodove zgodovine. 
Takrat so bili na hudi preizkušnji 
vsi zavedni Slovenci, ne glede na 
poreklo in stan. To so dejstva, 
zapisana v naš narodni spomin, 
iz katerega moramo tudi danes 
črpati nauke, kako ohraniti to, 
kar je naše, slovensko, kako biti 
ponosen in pokončen predstavnik 
naroda, ki ga je zgodovina že 
velikokrat postavila pred hude 
preizkušnje. 

V moji rodni vasi, Slap pri 
Vipavi, je 6. 8. 1942 dan, ki se 
ga spominjamo zaradi tragičnih 
dogodkov, ko so podivjani 
italijanski fašisti požgali pet hiš, 
še tri hiše pa so tako poškodovali, 
da niso bile več primerne za 
bivanje. Vzrok za njihovo divjanje 
je bila izdaja, kdo od vaščanov 

sodeluje z OF (Osvobodilno 
fronto slovenskega naroda).

Kruti fašisti so požgali 
Podgornikovo hišo, ki je stala na 
mestu, kjer je danes spomenik 
padlim in umrlim v 2. svetovni 
vojni iz vasi Slap. Požgane so bile 
tudi Šmonova (Ambrožič) hiša, 
danes Slap 25, Nemcova hiša 
(Uršič), na njenem mestu danes 
stoji hiša Slap 27, Rovratjeva 
hiša (Nusdorfer – Stopar), Slap 
75. Italijanski fašisti so tega dne 
požgali tudi Makabejcovo hišo, 
ki je stala ob vznožju pobočja 
hriba sv. Pavla, nekoliko višje 
od hiše na Rovni. Po vojni ta 
hiša ni bila obnovljena. Lastniki 
Makabejcove hiše so se izselili že 
nekaj pred požigom, ker je bila 
hiša na samem in so bile zato 
razmere v vojnem času še bolj 
rizične za varno bivanje. Hiša po 
vojni ni bila ponovno sezidana in 
danes ni več sledu, kje je nekoč 
stala.

Istega dne so bile močno 
poškodovane hiše - Židnikova 

(Židanik), Makselnova (Trošt), 
Slap 36 in zgornja hiša na Hribu, 
Slap 93, v kateri je takrat živel 
Venceslav Nusdorfer z družino.

Fašistično divjanje pa je tega 
dne terjalo tudi človeške žrtve. 
Fašisti so odpeljali in kasneje 
ubili tri vaščane, brata Avgusta 
in Evstahija Podgornika ter Ivana 
Uršiča – Nemcovega.

Istega dne so italijanski fašisti 
maščevalno divjali tudi v vasi 
Ustje pri Ajdovščini, kjer so pobili 
6 vaščanov.

Tega dne so fašisti ubili tri žrtve 
s Slapa in 6 žrtev iz Ustij, ki so jih 
nato odpeljali na neznani kraj v 
Italiji. Kolikor je meni znano, kraj 
njihovega poslednjega počitka ni 
bil nikoli razkrit.

Takšni dogodki ne smejo v 
pozabo, zato se spominu na vse 
žrtve, padle v boju za ohranjanje 
našega jezika, kulture in narodne 
identitete, spoštljivo in hvaležno 
poklanjamo.

Marija Artač, roj. Planinc 
leta 1937 – Vidrščeva s Slapa 19

Ob 80. letnici požiga na Slapu
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Pred 80 leti je naša vas doživela 
tragični sodni dan. Živahno 
življenje v njej je skupaj s hišami, 
hlevi zbledelo pod ognjenimi zublji. 
Ušani so s solzami v očeh pobrali 
najnujnejše in odšli. A ne za vedno. 
S potrpežljivostjo, vztrajnostjo, 
trudom in trdim delom je vas 
ponovno zrasla. Kljub temu pa je 
dogodek vas za večno zaznamoval 
in prav je, da se ga s spoštovanjem do 
naših prednikov spominjamo. Res 
je, da praznujemo krajevni praznik 
na najbolj mračen dan v zgodovini 
vasi, vendar ne praznujemo njenega 
padca, nasilja in trpljenja, pač pa 
nov začetek, trud naših prednikov 
in njihovo ljubezen do vasi.

V sklopu letošnjega jubileja sta 
KS Ustje in društvo Numulitus 
organizirala različne dogodke, od 
delavnic in nastopov, do razstav, 
proslav in seveda druženja.

Praznovanje se je začelo že junija, 
ko smo s kulturno-zabavnim 
programom počastili dan 
državnosti. Nastopili so otroci iz 
lokalnega Waldorfskega vrtca Zlata 
ptica, klapa Planta ter MPZ OŠ 
Danila Lokarja Ajdovščina. Skupaj 
so nam pričarali igriv in raznolik 
glasbeni večer. 

Praznični mesec avgust smo začeli 
s postavitvijo prijaznega slamnatega 
možakarja pri hrastu pred vasjo. 
Izdelali smo tudi omejeno serijo 
unikatno pobarvanih kozarcev 
ter natisnili spominske majice s 
simboliko našega praznika.

V okviru projekta Moja pobuda 
smo skozi gozdiček, ki obdaja 
vzhodno stran vasi, obnovili stare 

poti in uredili novo sprehajalno 
pot, ki smo jo imenovali Pot miru 
in ji dodali informacijsko tablo. 
Otroci so na delavnicah izdelali 
lampijone, ki so ob odprtju, 8. 
avgusta, številnim obiskovalcem 
čarobno osvetljevali pot. Pot miru 
je blagoslovil naš župnik, g. Franc 
Likar, ki je tudi daroval sveto mašo 
za žrtve vojn in nasilja. 

V petek, 12. 8. 2022, smo začeli 
s štiridnevnim nizom praznovanj. 
Začelo se je z glasbenim večerom, ki 
nam ga je pričaral štajerski kvartet 
Pušeljc. Publika je na praznično 
okrašeni Plošči ob glasbi neizmerno 
uživala in pela še pozno v noč.

V soboto so prišli na vrsto otroci 
in že zjutraj začeli lov na lisico. Sledi, 
ki jih je za sabo puščala lisica, so jih 
peljale skozi gozdove, vse do reke 
Vipave. Na poti so reševali uganke, 
iskali črke in iz njih sestavljali 
besedo ter točke nabirali na postajah 
s posebnimi izzivi. Najbolj pogumni 
so se na koncu osvežili v mrzli 
Vipavi. Večer so nam popestrili 
člani in članice Društva Most - 
Lutkovna skupina Žar, ki so odigrali 
lutkovno predstavo Pestrna. 

Nedeljo smo pričeli športno, s 
tradicionalnim tekom generacij, 
popoldne pa nadaljevali z 
briškuljado. Letos smo prvič 
organizirali tudi prodajno razstavo 
peciva. Ušanske gospodinje so se 
vabilu odlično odzvale in spekle 
slastne dobrote. Nadaljevali smo z 
osrednjim dogodkom praznovanja. 
Polaganju venca pri spomeniku 
padlim talcem pod vasjo je sledila 
spominska slovesnost na trgu sredi 
vasi, na kateri je bil slavnostni 
govornik župan Tadej Beočanin. V 
kulturnem programu je nastopila 

domača mladina, cerkveni pevski 
zbor ter nekdanji predsedniki 
krajevne skupnosti s spomini 
na svoje mandate. Govorca na 
prireditvi sta bila še predsednik 
KS Ustje Simon Štrancar in 
predsednica Društva Numulitus 
Polona Ipavec, ki je tudi pripravila 
fotografsko razstavo 'Lastovke 8. 

avgusta'. Prireditve sta se udeležila 
tudi dva vaščana, ki sta doživela 
požig vasi. Nedeljski večer se je 
nadaljeval ob zvokih ansambla 
Primorski fantje. Nismo pa pozabili 
na podelitev nagrad zmagovalcem 
teka generacij in srečnežu, ki je v igri 
'šacanje pršuta' ugotovil pravo težo.

Niz prireditev smo na praznični 
ponedeljek zaključili s koncertom 
vokalnega Terceta sester Kobal, s 
pomenljivim naslovom Življenje. 
Dekleta so se predstavila z 
raznolikim izborom pesmi in 
občinstvo navdušila.

V organizacijo dogodkov v 

okviru krajevnega praznika je bilo 
vloženega veliko truda in časa, zato 
velja velika zahvala vsem, ki so kakor 
koli sodelovali in pomagali. Naš 
trud je bil poplačan z nepozabnimi 
vtisi in lepimi spomini.

Nastja Štrancar

80. obletnica požiga vasi Ustje
Letos obeležujemo 80-letnico požiga naše vasi, zato je bilo vzdušje ob našem krajevnem 

prazniku še posebej slovesno. Pred 80 leti, 8. 8. je osem talcev padlo pod streli italijanskih 
vojakov. Jubilejno leto je nedvomno povezano s številko 8, ki je podobna simbolu za neskončnost 
in kot taka lahko predstavlja brezmejnost našega bitja in žitja.

PRENOVILI SMO TRGOVINO
V AJDOVŠČINI

GRADBENI MATERIALI in PLINI

Vabljeni!
Tovarniška cesta 3d, 5270 Ajdovščina

 (05) 364 40 67

PE AJDOVŠČINA
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Redna hoja krepi vzdržljivost 
srca ter pospešuje krvni pretok, 
krepi moč in vzdržljivost mišic 
ter kosti in sklepov. Naše telo 
ohranja gibljivo. V društvu 
organiziramo krajše in daljše 
pohode, ki so prilagojeni ljudem 
tretjega življenjskega obdobja. 
V skupini Krajši pohodi 
spoznavamo predvsem Vipavsko 
dolino, na daljših pohodih 
pa jo mahnemo po lahkih ali 
srednje težkih pohodniških 
poteh po slovenskem sredogorju 
in dolinah. Obiščemo naravne 
in zgodovinske znamenitosti, 
prehodimo krajevne učne in 
ostale poti. Za tiste, ki jim je 
ljubše spoznavanje novih krajev 
na kolesu, organiziramo tudi 
kolesarske izlete po Krasu, 
slovenski Istri ali naši Vipavski 
dolini.

V krožku Zgodovinska 
potepa nja  spoznava mo 
z godov i nsko,  s t av bno, 
tehnično, kulturno in naravno 
dediščino Vipavske doline, 
sosednjih pokrajin ter širšega 
slovenskega etničnega prostora. 
V prihajajočem študijskem 
letu se bomo posvetili Vipavi 
(znamenitosti, vipavske rodbine, 
muzej v Budanjah), v Ajdovščini 
pa bomo proučili našo tehnično 
dediščino, na katero nas 
opozarjajo posebne table po 
mestu.

Tečaji, krožki, delavnice
So pomemben del naših 

dejavnosti: Astronomija, Besedno 
ustvarjanje od Tolminske do 
morja, Krepitev spomina, 
Družabne igre, Uporaba sodobnih 
komunikacijskih sredstev, 
Lutkovna skupina ŽAR, Kitara, 
Ustvarjalno pisanje, Pogovori 
v tujih jezikih, Kamnoseštvo, 
Aranžiranje, klekljanje, kvačkanje 
in Likovna delavnica. 

Tečaji in krožki so prilagojeni 
potrebam in željam udeležencev 
po znanju in vedenju, 
razvijanju svojih talentov. 
Spoznavamo vesolje in druge 

pojave v astronomiji, učimo se 
uporabe pametnega telefona 
ali računalnika, se umetniško 
izražamo, učimo tujih jezikov, 
pišemo poezijo in prozo, 
spoznavamo literarne ustvarjalce 
na slovenskem zahodu … 

V astronomskem krožku vam 

ne obljubljamo, da bomo poleteli 
z raketo v vesolje, da bomo za 
vas sklatili kakšno zvezdo z 
neba ali da bomo odkrili novo 
luno Zemlje. To naj storijo 
znanstveniki astrofiziki. Mi pa 
bomo spremljali njihovo delo in 
se pogovarjali o tem, pregledovali 
objavljene posnetke in filme in 
večkrat v letu preživeli večer pod 
zvezdami.

V krožku ustvarjalnega 
pisanja hočemo najti pravo 
besedo za vse, kar mislimo in 
čutimo, povedati s pravo besedo 
svojo misel in če želimo, zapisati 
z besedo kar smo. Člani krožka 
pišejo, a tudi samo poslušajo in 
izražajo svoje mnenje o slišanem 

in prebranem. Tako razvijajo 
svoje jezikovne sposobnosti.

Ob spoznavanju primorskih 
avtorjev in njihovih literarnih 
del bralno potujemo skozi 
kulturno in literarno zgodovino 
naših krajev. Poudarjamo 
posebne dogodke – obletnice, 

pr iprav lja mo ra z s t ave , 
prisluhnemo predavanjem in 
hodimo po pisateljskih poteh. 

Učenje tujih jezikov temelji 

na praktični uporabi jezika 
v pogovoru. Spoznavamo tuj 
jezik, kulturo, družbo in navade 
skozi pogovore o vsakdanjih 
temah, kar nam pride prav tudi 
na potovanjih, v komunikaciji 
s tujci in pri brskanju po spletu 
(angleščina).

V k rožku K repitev 
spomina izvajamo različne 
vaje za izboljšanje spomina 
in upočasnitev pozabljanja. 
»Telovadba za naše možgane« je 
namenjena vsem, tistim, ki že 
rešujete križanke, rebuse, uganke, 
premetanke ter sudoku, in tistim, 
ki se do sedaj še niste seznanili 
s tem načinom možganske 
telovadbe. Krožek Družabne igre 
je bolj sproščena in bolj družabna 
oblika telovadbe za možgane. 
Za sprostitev in zabavo igramo 
različne igre s kartami in druge 
zanimive družabne igre.

Ustvarjalne duše vabimo v 
umetniško obarvane krožke. Od 
likovnih delavnic, do klekljanja 
in kvačkanja ter aranžiranja 
cvetja. V kamnoseški delavnici 
v Mančah nastajajo umetnine v 
kamnu. Kamnoseki so znani tudi 
po skupnih projektih, njihova dela 
so v mnogih krajih v Sloveniji in 
v zamejstvu, na Dolenjskem, na 
Križni Gori, v Beli, v Štandrežu, 
Solkanu. V skupini uspešno 

prenašajo znanje na začetnike, so 
povezani in pri delu uživajo. Ob 
otvoritvi nizkega reliefa v soteski 
Bele smo izdali priložnostno 
publikacijo, ob 20-letnici 
delovanja pa bomo izdali zbornik 
njihovega ustvarjanja.

Glasba povezuje Kitarsko 
skupino Most, ki deluje že več 
let in razveseljuje poslušalce z 
nastopi na prireditvah našega 
društva, v domovih starejših 
občanov in na ostalih prireditvah 
v okolici.  

Lutkovna skupina ŽAR že 
dolga leta ohranja tradicijo 
lutkarstva v Ajdovščini. Z 
vsako predstavo, ki jo postavijo 
na oder, razveseljujejo sebe, 
otroke pa tudi odrasle. Trenutno 
pripravljajo novo lutkovno igrico, 
ki na humoren način govori o 
sprejemanju drugačnosti. Če vas 
lutke zanimajo, bi jih radi prijeli 
v roke, jih oživili, se pridružite 
skupini ali jo obiščite na enem 
od nastopov, kjer se predstavljajo 
z lutkovno igro Pestrna. 

Mostovi ustvarjalci s svojimi 
izdelki, nastopi, literarnimi 
večeri in predstavitvami 
knjig predstavljajo društvo na 
številnih razstavah in kulturnih 
prireditvah doma in v zamejstvu.

Vpis v novo študijsko leto 
bo potekal od 12. do 23. 9. 2022 v prostorih društva na 

Gregorčičevi 21 v Ajdovščini od 9. do 12. ure.
Prisrčno vabimo vse, ki želite spoznati nekaj novega, da se nam 
pridružite. Odločite se za spremembo vsakodnevne rutine in 

postanite ustvarjalni in nasmejani člani Društva Most!

Smo društvo, ki povezuje ljudi v tretjem življenjskem obdobju. Po obveznem 
izobraževanju v mladosti in tkanju prijateljstev, po delovnih obveznostih in 
izobraževanju za delo ter odgovorni skrbi za svojo družino imamo ljudje končno 
možnost, da svoj dan in dneve razporejamo, kot hočemo: za vse dejavnosti, za katere 
je do upokojitve zmanjkovalo časa. Za učenje tujih jezikov, igranje na kitaro, branje in 
besedno ustvarjanje, spoznavanje zgodovine in likovno ustvarjanje, za kamnoseštvo, 
spoznavanje življenja, narave in ljudi med hojo, za potovanja, za telo-vadbo, ki je 

vedno tudi umo-vadba. Ohraniti hočemo svoje telesne in umske sposobnosti, to pa je 
možno le z vseživljenjskim učenjem, ustvarjanjem, ohranjanjem telesnih zmogljivosti 
in druženjem. Letna poročila vseh animatorjev in mentorjev poudarjajo dobro voljo, 
smeh, prijetno vzdušje in prijateljstvo, ki povezujejo ljudi v skupinah. Krepimo se za 
življenje z vnuki, prijatelji, sosedi, v širši družbi. Drug drugemu delimo svoje znanje 
in življenjske izkušnje. Pridružite se nam, svoje izkušnje in znanje delite z nami. Da 
bi se lažje odločali, smo svoje dejavnosti razporedili v več skupin.

Ples in gibanje 
Vse plesne in gibalne skupine 

se zbirajo v dvorani Društva 
Most: Ples v parih, Folklora, 
Ples posamezno, Plesna skupina 
Ajda, Telovadba in TAI CHI-QI 
GONG.

Po mnenju strokovnjakov sta 
ples in gibanje najkoristnejša 
aktivnost, predvsem za starejše. 
Združujeta fizično aktivnost, 
druženje, sproščanje ob glasbi 
in urjenje spomina. Po dveh 
urah plesa na teden so člani 
skupine Ples v parih telesno 
razgibani, zapomniti si morajo 
množico figur, skrbijo za 
pravo telesno držo in pravilno 
gibanje. Ob glasbi se v prijetni 
družbi sprostijo. S partnerjem, 
soplesalcem, vzpostavljajo globlji 

duhovni in telesni stik. Vsem, ki 
nimajo soplesalca ali soplesalke, 
je namenjen Ples posamezno. 

Naša folklorna skupina 
se lahko pohvali z dolgim 
delovanjem in mnogimi nastopi. 
Skupina ohranja ljudsko izročilo 
predvsem Primorske, kar je pri 
teh plesih še kako pomembno. 
V nekaterih predelih Slovenije 
ima skoraj vsaka vas folklorno 
skupino, a prav Gornja Vipavska 
dolina je pri tem zelo revna. 
Medse želijo novih članov. Pri 
folklori pa ni nič narobe, če so v 
paru samo ženske. 

Naša najbolj znana in najbolj 
nagrajevana pa je ženska plesna 
skupina Ajda. Vodi jih Alice 
iz Plesnega centra ADC. Z njo 
je skupina dosegla vrhunske 

rezultate doma in po svetu. 
Najstarejši plesalci imajo 

preko osemdeset let, veseli bi bili 
novih, enako starih in mlajših! 
Starostnih omejitev ni.

Glasba in gibanje povezuje 
skupino Telovadba. S pomočjo 
strokovno vodenih vaj, 
prilagojenih za starejše odrasle, 
ohranjamo gibljivost mišic in 
sklepov, moč in ravnotežje. Poleg 
klasične telovadbe vadimo tudi 

po starodavni kitajski telovadbi 
za telo, um in duha za krepitev 
zdravja, preventivo in zdravljenje 
bolezni TAI CHI-QI GONG. 

Obiščite nas! Odločitev, da se 
nam pridružite bo enostavna!

1, 2, 3, gremo 
Dejavnosti, ki se dogajajo 

v naravi, so najbolj obiskane 
dejavnosti v našem društvu: 
Spoznavanje narave, Zgodovinska 

potepanja, Krajši pohodi, 
Pohodništvo – Spoznavajmo 
Slovenijo in Kolesarjenje.

Člani se na prijeten in družaben 
način seznanjajo z zgodovino 
naših krajev, spoznavajo naravo, 
raziskujejo znamenitosti, rastline, 
živali in se gibajo v neokrnjeni 
naravi. Ob odkrivanju novih 
krajev in zanimivosti poskrbijo 
za svojo dušo in tudi telo.

Kaj je Most?
To smo ljudje v zrelih letih, željni novih znanj in doživetij. Vse podobno misleče vabimo, da se nam pridružijo 

pri različnih dejavnostih na področju izobraževanja, ustvarjalnosti ter gibanja in športa.
Društvo Most, Univerza za tretje življenjsko obdobje Ajdovščina, vstopa v 25. leto svojega delovanja. Kljub epidemiji covida je bilo naših 30 skupin aktivnih 

tudi v zadnjih dveh letih. Srečevali smo se prek spleta, telefonskih povezav, v manjših skupinah pa, ko je bilo dovoljeno, tudi v naših prostorih v Ajdovščini na 
Gregorčičevi ulici 21 (nasproti stare občine), kjer imamo pisarno, veliko dvorano, atelje in manjšo učilnico.
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V Novem mestu nas je pri 
Kandijskem mostu že pričakoval 
vodič Andrej in nas popeljal po tej 
čudoviti dolenjski prestolnici. Po 
prenovljenem in na novo tlakovanem 
Glavnem trgu (seveda zaprtem za 
promet) smo se mimo občinske 
stavbe in med meščanskimi 
hišami povzpeli na najvišjo točko 
Kapitelj s cerkvijo sv. Nikolaja in 
vmes zvedeli veliko o zgodovini 
kraja, najpomembnejših meščanih, 
začetkih tovarne zdravil Krka in se 
mimo hiše slikarja Božidarja Jakca, 
ki čaka pogumnega investitorja, 
da ji povrne namembnost, po 
Bregu (tistem Bregu, ki je bil tako 
priljubljena Jakčeva upodobljena 
veduta) spustili do reke Krke na 
Župančičevo sprehajališče. Čez 
reko smo uzrli stavbi stare moške 
in ženske bolnišnice, ki ju je leta 
1894 in 1908 ustanovil zdravnik 
Peter Defranceschi (1863-1937), 
rojen v Šturjah, in pa graščino Grm, 
kamor se je leta 1886 s slovensko 
kmetijsko šolo s Slapa preselil njen 
ustanovitelj Rihard Dolenc (1849, 
Podbrje pri Podnanosu-1919) in jo 
zelo uspešno vodil vse do upokojitve 
leta 1907. Ker so bile zaradi del na 
cesti zaprte nekatere ulice, si na 
žalost nismo mogli ogledati še ene 
znamenitosti. V Parku ob Domu 
šolskih centrov sta pred leti Jožko 

Vodopivec in Danilo Rovan, oba 
iz vrhpoljske kamnoseške skupine, 
izklesala kip Primičeve Julije.

Preko lesene brvi smo šli čez Krko, 
kjer nas je na parkirišču že čakal 
avtobus. Odpeljali smo se proti 
Mirni Peči, kjer so nas pričakovali 
v Muzeju Lojzeta Slaka.

V sodobnem interaktivnem 
muzeju smo si ogledali kratek film 
o življenju in glasbenih uspehih 
tega velikana narodnozabavne 
glasbe, potem pa nas je gospa, ki 
skrbi za muzej, izzvala, če bi kdo 
zaigral kakšno Slakovo melodijo. 
Na frajtonarico seveda. Na srečo je 
bil z nami Lojze Bajc, velik ljubitelj 
Slakove glasbe. Z veseljem je zaigral 
Čebelarja in s tem nastopil v tako 
imenovanem harmonika šovu, ki 
so ga tudi posneli.

Potepanje po Dolenjski smo 
zaključili v bližnjem Šentjuriju, 
kjer je bil rojen Tone Pavček. Gospa, 
ki sprejema skupine v Pavčkovem 
domu, nam je z žarom in ljubeznijo 
pripovedovala o njegovih otroških 
letih in družini invse to povezovala 
s pesnikovimi verzi, popeljala nas 
je po njegovi ljubi vasi in nam 
pripravila res čudovito popoldne. 
Polni lepih vtisov in novih spoznaj 
z Dolenjske smo se vrnili domov.

Zdenka Žigon, 
foto Jana Maraž

Potepanje po Dolenjski
Zadnje letošnje zgodovinsko potepanje je bilo namenjeno 

spoznavanju Dolenjske, pa tudi iskanju povezav med tem 
»mehkim valovanjem prostora«, kot pravi Pavček v pesmi 
Skoraj himna, in Vipavsko dolino. Najprej nas je pot peljala v 
Škocjan, kjer so kamnoseki Društva MOST skupaj s kamnoseki 
z Dolenjske pod vodstvom Francija Kocjana v cestnem krožišču 
pred leti v skali izklesali konje, kar je bila dobra vaja za 
izklesano podobo furmanov v Beli. V Zagradu pa so sodelovali 
pri ustvarjanju spominskega obeležja v vasi. 

V jutranjih urah smo se zbrali 
v čudovitem naravnem okolju 
sredi nanoške planote na turistični 
kmetiji Abram. Živahno in 
dobrodušno spoznavno klepetanje 
je prekinil mogočni zvok slovenske 
himne. S ponosom smo se poklonili 
slovenski zastavi - Sloveniji. 

Predsednica društva Manica 
Jerkič je najprej pozdravila vse 
slavnostne goste in gostujoča 
društva DI Dornberk, MDI 
Goriške, MDI Idrija - Cerkno in DI 
Postojna. V slavnostnem nagovoru 
je poudarila pomen delovanja 
društva v občinah Ajdovščina in 
Vipava in se dotaknila težav, ki 
nas kot prostovoljce spremljajo 
pri delovanju. Zahvalila se je vsem 
sponzorjem, ki so nam pomagali pri 
realizaciji dogodka.

Mikrofon je predala 
prvemu častnemu govorniku, 
podpredsedniku ZDIS Ivanu 
Kostrevcu. V nagovoru je povedal, 
da smo bili pionirsko društvo pri 
uresničevanju projekta 'Občina 
po meri invalida', katero listino je 
prejela Občina Ajdovščina. Pohvalil 
je vzorno delovanje našega društva 
ter da so taka srečanja invalidov 
zalo pomembna, saj krepijo socialne 
vezi tako med invalidi kot tudi 
med društvi. Društvu je ob 40. 
letnici delovanja podelil 'Priznanje 
za prizadevno in uspešno delo pri 
uresničevanju in izvajanju pravic 
invalidov, ter razvoju in krepitvi 
medsebojnih humanitarnih 
odnosov'. Za dolgoletno in 

prizadevno delo je priznanje ZDIS 
prejela predsednica društva Manica 
Jerkič. Čestitamo!

V veliko čast ji je bilo k mikrofonu 
povabiti poslanko Evo Irgl, ki je v 
svojem govoru poudarila pomen 
delovanja invalidskih društev 
na lokalni ravni, da se tudi na 
državnem nivoju zakoni premikajo 
v korist invalidov, da pa je pred 
vsemi še veliko dela. Izpostavila 
je, da je praznovanje v samostojni 
državi Sloveniji neprecenljiva 
vrednota in da je praznovanje dneva 
državnosti eden najpomembnejših 
praznikov v samostojni Sloveniji.

Slavnostne govore je zaključil 
župan Občine Vipava Goran 
Kodelja. Povedal je, da Občina 
Vipava združuje populacijo 
zelo ranljivih skupin (člani DI 
Ajdovščina – Vipava, Center za 
izobraževanje, rehabilitacijo in 
usposabljanje - CIRIUS, Varstveno 
delovni center Ajdovščina - Vipava 
- VDC in dom starejših občanov 
Pristan) ter da se še posebej 
trudijo, da bi se vsi občani počutili 
varne, dobrodošle in sprejete. V ta 

namen se je v občini izvedlo veliko 
projektov, kar nekaj jih pa še čaka 
na realizacijo.

Kot se spodobi za tako slavnostno 
praznovanje je v kulturni točki svoje 
sonete prebirala Alenka Skupek. 
Ponosni smo, da je to svoje bogato 
pesništvo delila z nami!

Vsako dobro delujoče društvo 
ima v ozadju pridne, marljive 
in neugnane člane, ki opravljajo 
mnogim nevidno, nujno potrebno 
delo. Zato je predsednica društva 
vsem članom v funkcijah društva, 
članicam socialne komisije, 
poverjenikom in predstavnikom 
za šport podelila 'Priznanje za 
požrtvovalno in nesebično delo v 
korist članov društva'.

Ob zvokih ansambla Furmani, 
dobri hrani in sladkem sladoledu 
Leone je čas hitro mineval.

Topel poletni dan je jemal slovo, 
ko smo veseli odhajali domov. 
Ponovno srečanje nam je dalo moči 
in vzpodbude, da znamo, zmoremo 
in da je z roko v roki le še lažje.

DI Ajdovščina - Vipava

Trojno praznovanje Društva 
invalidov Ajdovščina – Vipava

25. junij 2022 je bil še posebej svečan dan za naše društvo. Ta dan smo si izbrali za slavnostno 
praznovanje 40. obletnice nenehnega delovanja društva, za tradicionalno srečanje invalidov 
Slovenije in praznovanje dneva državnosti.

Orkester je koncerta odprl s 
skladbo Nigela Hessa z naslovom 
East Coast Pictures, ki jo sestavljajo 
trije karakterno različni si stavki. 
Sledila je Gershwinova opera Porgy 
and Bess z jazzovskim pridihom. 
Nato se je orkestru pridružil 
vrhunski glasbenik Gal Gjurin. 
Z njim je orkester sodeloval že 
na božično-novoletnem koncertu 
leta 2015. Tokrat je z Galom izvedel 
štiri skladbe Dva, ki ležita, Duša 
in Telo, Kaj vse bi dal in Secret. 
Slednjo so premierno zaigrali v 
izvedbi za pihalni orkester. Zanjo 

je Gal prejel plaketo polfinalista 
na največjem tekmovanju 
glasbenih avtorjev v Nashvillu v 
Zvezni državi Tennessee V ZDA v 
konkurenci več kot 26.000 avtorjev 
in 100.000 skladb. V Kanadi je 
za isto skladbo prejel še nagradi 
OMA music award za najboljšo 
pesem in najboljši videospot, kar 
dokazuje, da je v samem vrhu tudi 
v svetovnem merilu. 

Nato je orkester sam izvedel 
še vsem znano skladbo The Lion 
King skladatelja Johna Higginsa 
in s kubanskimi ritmi obarvano 

skladbo Conga del Fuego Nuevo 
skladatelja Artura Marqueza. 
Lahko bi rekli, da so nas zaigrane 
skladbe popeljale na obisk po 
različnih celinah in poletni večer 
obarvale z raznolikimi ritmi in 
melodijami. Navdušeni obrazi 
in aplavzi so orkestraše ponovno 
spomnili na izjemno energijo, ki 
smo jo tako poslušalci kot izvajalci 
lahko deležni le na koncertih v živo. 
Sedaj za orkester sledi nadaljevanje 
zelo pomembnega leta s projekti v 
znamenju praznovanja okrogle 
obletnice.   Liza Skrt

Pihalni orkester Vrhpolje

Poletna koncerta navdušila
V juniju je pihalni orkester po dveh letih brez večjih koncertov, ki jih je preprečila epidemija, 

izvedel dva poletna koncerta. Prvega v Ajdovščini na prenovljenem Lavričevem trgu, drugega 
v Vipavi v atriju Lanthierijevega dvorca. Orkester letos praznuje dvajseto obletnico svojega 
delovanja. V tem obdobju je orkester dosegel kar nekaj nagrad in uspehov z visokimi odlikovanji. 
Pod vodstvom dirigenta Matjaža Medena je orkester svojo kvaliteto dokazal tudi z zmago na 
39. tekmovanjem ZSG leta 2019, kjer je iz druge stopnje slovenskega godbeništva napredoval 
v prvo.

Ajdovski Zborovski BUM je bil 
še zadnji od skupno šestdesetih 
Zborovskih BUM-ov, ki so 
potekali v maju in juniju v večjih 
krajih po vsej Sloveniji. Ti so 
nadomestili revije pevskih zborov, 
ki so se pred epidemijo odvijale 
vsako leto v organizaciji Javnega 
sklada za kulturne dejavnosti, 
območna izpostavaAjdovščina. 
Namen prilagoditve s skupnim 
repertoarjem in skupnim petjem 
je bil motivirati pevce in omogočiti 
čim več zborom nastop v veliki 
zasedbi, z združenimi močmi 
oziroma glasovi. Na samostojne 
nastope bi se namreč velika 
večina zborov težko primerno 
pripravila, saj je bila zborovska 
dejavnost zaradi epidemioloških 
razmer v preteklih dveh letih 
precej omejena. 

Pevsko obarvan dan se je začel z 
dopoldansko vajo pri Hiši mladih 
v Palah. Nekaj dežnih kapelj 
smo uspešno pregnali s petjem 
in sončnim razpoloženjem. Po 
uspešni skupni vaji smo komaj 

čakali, da melodije, pozitivno 
energijo ter navdušenje delimo 
še s poslušalci.

Popoldan so prizoriščeobarvali 
pevski zboriOŠ Danila Lokarja 
Ajdovščina, OŠ Šturje Ajdovščina 
ter podružnične šole Budanje, 
OŠ Otlica, OŠ Col in podružnice 
Podkraj ter zbor OŠ Dobravlje 
in njenih podružnic Črniče in 
Vipavski Križ. Po krajši generalki 
so se pevci okrepčali z malico, ki 
sta jo prispevali lokalni podjetji 
Mlinotest in Fructal. Potem pa 
pogled v ogledalo, vdih, izdih, 
nasmešek na obraz … in odhod 
na oder. 

Led smo prebili s ponosno 
zapeto Zdravljico, kateri je 
sledil nagovor podžupana Ivana 
Krašne. Nato smo uživali v 
skupnem prepevanju pesmi Lepa 
je dežela naša, Dan ljubezni, Črke 
čutne abecede, Sončna, venček 
ljudskih, Zgodba o prijateljstvu, 
Še verjamem in V meni bije 
slovensko srce. 

Skupni zbor so vodili Petra 

Habjanič Gregorc, Ana Čelik 
Čibej, Anja Jurca in Igor Hodak, 
mlade pevce pa so poleg njih 
pripravljale še Kristina Škrlj 
Trošt, Mateja Soban in Nataša 
Valič.

Zbore sta na klavirju spremljala 
Franc Leben in Igor Hodak, na 
harmoniki Matija Vrčon, na 
bobnih pa LanAlaimo. Program 
sta povezovali dijakinji Liza Skrt 
in Neja Polanc.

Kot sta povedali častni gostji, 
svetovalka na Zavodu za šolstvo 
dr. Inge Breznik in producentka 
za glasbo na JSKD Mihela 
Jagodic, gre zahvala za doneče 
petje in odlično vzdušje predvsem 
zagnanim ter vztrajnim pevkam 
in pevcem, njihovim staršem, ki 
jih pri tej dejavnosti spodbujajo 
ter zborovodjem in vodstvu šol.

Posebej sladek »hvala« pa 
izrekamo podjetju Leone, ki 
je poskrbelo, da so si pevci po 
napornem nastopu lahko ohladili 
grla z odličnim sladoledom. 

Projekt je predstavljal velik 

izziv, saj smo bili z vajami zaradi 
epidemioloških razmer precej 
omejeni in v negotovosti glede 
izvedbe. 

Navdušeni smo, da nam je 
pevsko leto uspelo zaključiti s 
tako čudovitim dogodkom, ki je 
bil za pevce enkratna izkušnja, 

saj imajo le redko priložnost 
prepevati v tako množični 
zborovski zasedbi. 

Zborovodkinji Ana Čelik 
Čibej in Petra Habjanič 

Gregorc, foto Matjaž Simonič

"100 žensk na TRIGLAV," to je bila 
odmevna akcija revije Jana dolga 
leta z velikimi zadebeljenimi črkami 
doživeto opisana v tej ženski reviji. 
"100 članic in članov na letovanje," to 
je bil naš načrt in želje z razpisom že 
zgodaj spomladi, ko smo prek naših 
oglasnih poti povabili na 7-dnevno 
letovanje v Velo Luko na Korčulo.

Zanimiva ponudba, cenovno 
ugodna z all inclusive aranžmanom, 
je bila vabljiva v tolikšni meri, da 
smo v kratkem času zbrali čez 
110 letovalcev. Skupinica sedmih 
je odpotovala že v juniju, 97 pa v 
julijskem terminu.

Iz Ajdovščine smo odrinili 10. 
julija ob 24. uri, skupaj z avtobusom, 
ki je pripeljal z goriške strani in 
pobiral potnike od Črnič naprej. 
Pot je potekala tekoče, tako da smo 
bili že v jutranjih urah v Splitu, kjer 
smo se sprehodili, šli na kavico in se 
nato vkrcali na trajekt za Velo Luko. 
Dobre volje ni manjkalo, utrujeni pa 
so lahko zadremali.

V hotelu Posejdon nas je 

pričakal vodnik Dejan, nas 
prijazno pozdravil in nam na 
kratko predstavil, kako bo potekal 
teden našega dopustovanja. Hotel 
Posejdon stoji čisto ob morju, 
krasijo ga mogočne mediteranske 
palme s pogledom na luški zaliv, 
na nasprotni strani mestece Vela 
Luka. Najprej kosilo, nemestitev 
po sobah. Za počitek ni bilo časa, 
morje smaragdne barve, sonce s 
toplimi žarki je vabilo, da smo takoj 
zaplavali, se ohladili od dolge poti in 
uživali v osvežujoči vodi.

Vsako jutro smo se zbrali ob 7.30 
ob obali in pod vodstvom Marjete 
razgibali telo v polurni telovadbi. 
Dopust je bil po želji vsakega 
posameznika aktiven, poleg 
plavanja in telovadbe je bilo veliko 
možnosti sprehodov po označenih 
poteh, pohodov na bližnje vspetine, 
možnost prevoza z ladjico na otoček 
Proid in tam kopanje, z vodnim 
taxijem, ki je vozil cel dan, prevoz v 
Velo Luko, kjer si lahko raziskoval 
mestece.

Organiziran smo imeli izlet v 46 
km oddaljeno Lumbardo, kjer smo 
obiskali lokalnega pridelovalca vin 
in oljčnega olja, ter se kopali v enem 
izmed lepih zalivov. Tudi na izlet do 
meni najlepšega mesta Korčula smo 
imeli organiziran. Vodnica nas je s 
svojo pripovedjo popeljala v bogato 
zgodovino otoka in mesta Korčule. 
Sprehodili smo se po ozkih ulicah, 
ogledovali bogate izložbe, ogledali 
Moreške igre, ki so značilne za 
ta kraj, si privoščili sladoled ali 
kozarček lokalnega vina ali hladne 
pive.

Tudi v Veli Luki smo si ogledali 
zvečer koncert in ples njihove 
folklorne skupine. Mlada dekleta 
in fantje so prikazali njihove plese 
in navade. Lepo je bilo. Kdor je 
želel si je v spremstvu vodnika ali 
posamično povzpel na vzpetino nad 
Velo Luko in si ogledal zanimivo 
Špiljo s prekrasnim razgledom na 
zaliv in mesto.

Bili smo tudi na pokopališču, kjer 
smo ob grobu nam priljubljenega 

pevca Oliverja Dragojeviča zapeli 
njegovo "Velo Luko."

Hrana je bila odlična, okusna in 
raznolika, najbolj zanimiva pa je 
bila all inclusiv ponudba (pijača: od 
kave, piva, vina, coctailov, žganih 
pijač, sokov) vse v neomejenih 
količinah. Nihče ni pretiraval in 
s tem smo pokazali tudi, da smo 
kulturni.

Dva večera smo imeli na terasi 
živo glasbo, tako da smo se lahko 
zavrteli ob zvokih dalmatinskih 
pesmi. Zadnji večer pa smo 
pripravili naš večer, večer DU 
Ajdovščina.

V dneh dopusta je šest članic in 
članov praznovalo rojstni dan. Ena 

celo okroglo obletnico. Večer smo 
popestrili s kulturnim programom, 
naša pevska skupina "Vela Luka" 
je zapela nekaj pesmic, Rožica 
in Marjeta sta pripravili original 
šopke za slavljence, vsak je prejel 
penino, okrašeno s pentljo, ki jo je 
moral odpreti, tako da smo lahko 
nazdravili.

Prehitro je prišel zadnji dan, 
vendar strinjali smo se vsi; lepo je 
bilo, sproščeno, doživeto, prežeto z 
druženjem, oddihom, dobro voljo 
in zabavo. Vkrcali smo se na trajekt 
se z našima prijaznima voznikoma 
Stojanom in Andrejem od Splita do 
Ajdovščine varno pripeljali domov.

Rožica Kovač, DU Ajdovščina

Društvo upokojencev Ajdovščina 

Sto članic in članov na Korčuli

Zborovski BUM z 250 pevci
V ponedeljek, 13. 6. 2022, je v Ajdovščini potekal pevski dogodek Zborovski BUM 2022, na 

katerem je nastopilo skoraj 250 pevcev iz devetih šol ajdovske občine.

Robotske kosilnice

Strokovno svetovanje

Prodaja in servis

Profesionalna montaža

Poprodajni suport in vzdrževanje

Najvišja kakovost

Husqvarna

Pestra ponudba vrtnih
kosilnic HUSQVARNA.

Na zalogi, dobavljivo takoj

Husqvarna

Motorne kose
Moči od  1.0KM- 3.8 KM
Bočne in nahrbtne
Pestra ponudba diskov
in rezilnih nitk

ELEKTRO AGREGATI
HONDA 
Honda ponuja pestro
paleto elektro
agregatov, ki jih lahko
uporabljamo za
najrazličnejše namene.
Od stabilnih postaj do
lahkih in prenosnih.

Motorne žage

VISOKOTLAČNI ČISTILCI
STIHL RE 80X
Kompaktna zasnova 
Pretok do 430 lit.
Pritisk 10-90 bar
6m cevi 
Teža 7.0 kg

139,00

€

Pihalnik in sesalnik
 SH86STIHL

Možnost pihanja ter sesanja
Ploščata in okrogla šoba
Pretok zraka 770 m³/h
Vreča 45 lit (z drobljenjem)
Teža 5,6 kg
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Pohodniki OZVVS in OZZB NOV 
Ajdovščina/Vipava smo uspešno 
opravili 18. tradicionalni spominski 
pohod z Nanosa na Triglav. Od 4. 
do 9. julija 2022 smo premerili že 
uglajeno pot izpred Vojkove koče 
na Nanosu in tamkajšnjih obeležij iz 
osamosvojitvene vojne, II. svetovne 
vojne in Tigra do očaka Triglava. 

Pohoda se je udeležilo in uspešno 
zaključilo 10 pripadnikov obeh 
veteranskih organizaciji. Pohod z 
Nanosa na Triglav je v celoti, kot za 
šalo opravila tudi komaj 16 letna 
Zoja Fras iz Dolge Poljane, skupaj 
s svojim očetom in našim članom 
Borutom.

Pohod je zaznamovalo več 
dogodkov: Prvi dan je bil vsekakor 
zaznamovan s peklensko vročino, ki 
se je na pobočjih Nanosa, Vipavske 
doline in Čavna približala 40-im 
stopinjam. Tudi večerni hlad pred 
Iztokovo kočo pod Golaki ni nudil 
želene osvežitve, saj je termometer 
še ob 19. uri kazal dobrih 27 °C. Od 
tu dalje smo bili deležni osvežitev, 
tudi v obliki občasnih drobnih 
dežnih kapljic. 

Tretji dan pohoda smo izvedeli 
žalostno novico, da je po hudi 
bolezni preminil podpredsednik 
ZVVS Slovenije, nekdanji župan 
občine Komen, pripadnik pohoda 

Ankaran - Triglav ter izjemen 
tovariš Danijel Božič.

Vrh Triglava smo dosegli v petek, 
8. julija okrog 10 ure dopoldan. Pri 
vzponu so nas ovirali močni, na 
trenutke nevarni sunki vetra, nebo 
in pa so zastirali bežeči oblaki, 
gnani od orkanske burje.

V soboto je sledil spust s 
Kredarice na Rudno Polje in 
Pokljuko, kjer smo se zbrali vsi 
pohodniki z: Nanosa, Ankarana, 
Kuma, Radovljice, Cerja in Kopra. 
Tam je sledila 36. osrednja proslava 
v spomin prvih partizanskih patrulj 
na vrh Triglava, ki so razvile 
slovensko zastavo leta 1944 in v času 
osamosvojitvene vojne za Slovenijo 
leta 1991.

Čeprav utrujeni in z otečenimi 
nogami smo se polni prijetnih 
vtisov srečni in zadovoljni vrnili v 
zavetje domačih domov, z mislijo po 
udeležbi v naslednjem letu.

Valter Likar, vodja pohoda

Pod žgočim soncem in 
peklensko burjo

V Malih Žabljah smo pred tremi 
leti in sicer leta 2020 zgradili 
oziroma vgradili v podporni zid 
kapelico, v katero smo postavili 
kamniti kipec sv. Krištofa; takrat 
je bil tudi organiziran prvi 
blagoslov kolesarjev in koles na 
tem mestu.

Aktivni člani društva smo se 
za organizacijo prireditve v letu 
2022 pripravljali že kar nekaj 
časa ter v to vložili precej truda. 
Naša želja je bila, da bi letošnjo 
prireditev ustvarili zanimivejšo in 
obširnejšo, zato smo organizirali 
tudi krajše, 8. kilometrsko 
družinsko kolesarjenje. Kljub 
visoki temperaturi, ki je presegala 
38 stopinj Celzija, se je kolesarjenja 
udeležilo precej družin z otroci, 
parov in posameznikov.

Sama kolesarska pot je potekala 
od znamenja sv. Krištofa (na 
začetku zaselka Makovči), kjer je 
bil blagoslov kolesarjev in koles, 
ki ga je opravil brat Marjan 
Potočnik, vikar v samostanu 
Vipavski Križ, za kar smo mu zelo 
hvaležni. Vozili smo skozi Male 
Žablje do Velikih Žabelj, kjer so 
nas pričakali člani tamkajšnjega 

športno kulturnega turističnega 
društva Fežularji ter poskrbeli za 
vse žejne. Pot nas je naprej vodila 
po makadamski poti v senci 
dreves skozi čudovito naravo ob 
reki Vipavi čez most pod vasjo 
Ustje ter po nasprotnem bregu, 
kjer so nas pričakali člani športno 
kulturnega turističnega društva 
Lisjaki iz Plač ter nam ponudili 
okrepčilo.

Vrnili smo se do Malih Žabelj, 
do zaselka Bitna, kjer je bila 
v hladu dreves organizirana 
pogostitev ter druženje. 

Zahvaljujemo se vsem 
rediteljem, ki so skrbeli za red 
na prireditvi, kajti kolesarjenje 
je potekalo brez cestne zapore, 
bila pa je zahtevana predpisana 
kolesarska opremo in vožnja po 
cestno prometnih predpisih.

Moramo pohvaliti vse 
udeležence, saj je kolesarjenje 
potekalo res vzorno, v duhu 
druženja in spodbujanja varnega 
družinskega kolesarjenja, ne pa 
tekmovanju. 

Zahvaljujemo se tudi naši 
Petri in njenemu šoferju, ki sta 
skrbela za zdravstveno oskrbo. 
Za pomoč se zahvaljujemo občini 
Ajdovščina in vsem sponzorjem, 
ki so nam darovali svoje izdelke 
in tudi vsem tistim, ki so s svojim 
stroji očistil končno prizorišče 
prireditve, ter lastnikom zemljišč, 
ki so nam omogočili druženje.

Zahvaljujemo se tudi obema 
društvoma iz Velikih Žabelj in 
Plač za sodelovanje ali kakor se 
reče: »Bomo vrnili ob priliki!« 

'Lepu je blu,šaldu lepu!' 
Goran

SREČ&KO ali sreča in kolo
Športno kulturno društvo Male Žablje je 24. julija uspešno izpeljalo blagoslov kolesarjev, ki 

so ga poimenovali SREČ&KO ali sreča in kolo. Blagoslov poteka na praznik sv. Krištofa (tokrat 
tretjič), zavetnika šoferjev, voznikov, splavarjev, čolnarjev, pilotov, romarjev, popotnikov, 
planincev in je tudi priprošnik proti nalezljivim boleznim, ognju in vodi.

GLAVNI POKROVITELJI: ZLATI POKROVITELJI:

Ozeljan | Miren | Kobarid | Bovec | Deskle | Dobrovo | Prvačina | Štanjel
Vrtojba | Volčja Draga | Vipava | Ajdovščina | Trnovo | Nova Gorica

več na 
www.robin.si

Dne 15. 6. 1944 so nemški 
nacistični okupatorji na tem mestu 
zverinsko pobili tri partizane 
-kurirje, gospodarja domačije 
in njegovega sina. Žena ubitega 
partizana - kurirja, Viktorja 
Žonte,Vrhljuknška s Predmeje, 
je Francu Černigoju, zapisovalcu 
ljudskega spomina, o tem zločinu 
vedela povedati: »Tistega dne se je 
moj Franc od doma na Predmeji 
odpeljal s kolesom. De mora nazaj 
na karavlo k Mihelu na Kovku, 

je dejal. Do Hotele sem šla z 
njim. 'Vika, neč ne skrbi, če me 
ne bo vedle domo', so bile zadnje 
besede, ki mi jih je izrekel,« je še 
dodala Vika Vrhljuknška. In njen 
Franc se ni vrnil, »nje vedle jn nje 
belj puole.«

Franc Žonta, zvest svoji 
kurirski nalogi, je poganjal kolo 
po makadamu, da bi čim preje 
dosegel sotovariše v karavli na 
Kovku. Že med potjo so ga vaščani 
opominjali na previdnost, ker so 
nemške vojaške enote že na Gori. 

Stric Janez, Tadulen Prstavc, mu 
je resno odsvetoval nadaljevanje 
poti, ker »so Nemci vsepovsod!« 
Franc Žonta ni poslušal. Zavest 
o svoji kurirski dolžnosti je 
bila močnejša, kakor občutek 
nevarnosti, ki mu je grozila. 
Srečno je prišel do karavle 'Pri 
Miheli na Logi', razjahal kolo, 
se usedel na ranto (ograjo) pred 
hišo, da bi s sotovariši – kurirji 
načrtovali umik, ko je zaropotalo. 
Nemci so se v megli neslišno 

približali hiši in pod rafali iz 
brzostrelk pokončali kurirje: 
poleg Franca Žonte še Franca 
Lična iz Vipavskega Križa in 
Jožeta Vončino s Kanomlje. 
Ustrelili so tudi lastnika hiše 
Andreja Vidmarja in njegovega 
sina Benedikta – Diteta.

Razjarjeni nacisti so zažgali 
domačijo in žrtve zmetali v 
ogenj. Še danes ni znano, ali je 
katera od žrtev še kazala znake 
življenja, ko so jih pogoltnili 
zublji. Ožgane in neprepoznavne 

ostanke nesrečnikov so domačini 
pokopali na pokopališču na 
Otlici. Domači župnik Albin 
jim je poklonil zadnje slovo: 
»Naj počivajo v miru,« je dahnil 
»in večna luč naj jim sveti,« je 
odmevalo med pogrebci.

Franc Žonta, Vrhljuknški s 
Predmeje je zapustil dva sinova. 
Starejši Alfonz je že dojemal 
očetovo smrt. Zato je na pogrebu 
vprašal babico: »Ke čm muolt, 
mama?« »Ni treba. Molil boš v 
nebesih, tam boš imel dosti cajta,« 
je dodala babica. In nesrečni otrok 
je potlačil svojo potrtost in gorje 
z besedami: »Zake nas neso use 
postrelili, zde bi bli že vsi ukop 
pri atiju?«

To je le ena od številnih 
grozot, ki so jih doživeli ljudje 
v teh krajih med II. svetovno 
vojno. Že italijanske oblasti so 
te kraje razglasile za 'Terra dei 
Ribelli'. Nemci so le dodali svojo 
verzijo 'Banditengebiert' (ozemlje 
banditov) in s tem legalizirali 
številne ubijalske in požigalske 
pohode na Goro. Mnoge družine 
še danes nosijo breme in spomine 
na padle svojce. V NOB je padlo 98 
domačinov. Zločinska požigalska 
roka pa je upepelila 134 hiš.

Za brezhibno organizacijo 
svečanosti gre zahvala KS Otlica-
Kovk in ZZB za vrednote NOB 
Ajdovščina – Vipava,domačinom 
pri Mihelu za gostoljubnost in 
postrežbo. Vsebino programa 
so darovali ženski pevski zbor 
Večernica, učenca OŠ Otlica, 
praporščaki ZZB – NOV in 
kantavtorica Iva Hočevar. Nekaj 
besed iz zakladnice spominov je 
povedal vaščan Andrej Bolčina, 
93 letni veteran II. svetovne vojne.

Andrej Bolčina

Za krščanski in državni 
praznik, 15. avgust, sta planinski 
vodnici Magdalena in Petra 
povabili ajdovske planince na 
pohod na Svete Višarje. Do 
zadnjega sedeža zapolnjen 
avtobus je v zgodnjih jutranjih 
urah zapuščal našo deželo in rezal 
kilometre po italijanski avtocesti. 
Z negotovostjo smo udeleženci 
pogledovali skozi okno avtobusa, 
kajti vremenske napovedi niso 
bile obetavne, vendar … Po 
dokaj prazni cesti smo kmalu 
zavili v dolino italijanskih hribov 
in občudovali skalne stene in 
posamezne domačije, prilepljene 
ob breg. Jutro se je rojevalo in 
kmalu naznanilo sončen dan.

V Žabnici smo se delili, nekateri 

so se odpeljali z gondolo na 
Svete Višarje in se povzpeli na 
Kamnitega lovca; drugi smo vzeli 
pot pod noge in jo peš mahnili 
na Svete Višarje. Kmalu so nas v 
varstvo sprejela mogočna drevesa 
in spodbujal nas je hudournik, 
ki je spremljal našo pot. Suše 
ni bilo čutiti. Nekateri, strastni 
gobarji, so vrgli kakšno oko po 
tem slastnem darilu narave.

Ko smo že pošteno grizli kolena, 
se nam je v soncu nasmehnila 
planina s pašno živino. O, duh 
po pravih planinah! In potem 
vzpon, ki potegne iz človeka 
zadnjo kapljo znoja. Vendar … pri 
kapelici smo se zbrali. Pred nami 
Svete Višarje, na levi Kamniti 
lovec, poslastica pravih vzponov, 
od daleč nas je pozdravljal 
Mangart, ki je imel megleno kapo, 
v ozadju Jalovec, na drugi strani 
pa italijanske planine in Alpe, še 
s sneženimi vrhovi. Tudi tu smo 
se po interesih delili v skupine 
in nadaljevali svojo pot: kamniti 
lovec, maša na Svetih Višarjah, 
ogled idilične vasice in …

Svete Višje so nas praznično 
pozdravile. Kopale so se v soncu, 
kar jih je delalo še lepše. Vrvež 
je sicer motil idilo, ki jo nudi 
ta romarska vasica. Cerkvica, 
posvečena Materi Božji, je pokala 
po šivih, prišli so romarji z 
različnih krajev, različnih jezikov 
in tudi barv. Vse je Mati Božja 
sprejela z odprtimi rokami in 
zdelo se mi je, da med njimi, razen 
jezika, ni bilo razlik. Tudi župnik 
je vodil bogoslužje v treh jezikih 
in pesem, posvečena Materi 
Božji, se je glasila v italijanščini, 
nemščini, vendar milozvočno v 
slovenščini.

Naša pot navzdol je minila 
v veselem pogovoru in 
razpoloženju. Ob dogovorjeni 
uri smo se zbrali pri avtobusu. Še 
zadnji škloc, za spomni namreč, 
in avtobus nas je popeljal proti 
domu.

Vreme nas ni razočaralo, sonce 
nas je spremljalo cel dan, prav 
tako nas niso zapustili veselo 
razpoloženje, smeh in dobra volja.

S hvaležnostjo, da sta vodnici 
zmogli organizirati in lepo 
izpeljati tako čudovit dan, smo 
v Ajdovščini zapuščali avtobus.

Pa če to ni SREČA!
Irena Šinkovec, Planinsko 

društvo Ajdovščina

Praznično za praznikSpominska slovesnost 
'Pri Mihelu' na Kovku
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Folklorno društvo Vipava je sprejelo 
povabilo Zavoda Vipavski Križ, da 
sodeluje na festivalu vipavskih vin 
in kulinarike. Pred občinstvom so 
zaplesali splet Čičerija. Pri nastopu so 
sodelovali Majda Milavec Marinšek 
na lajni in ob njej brat Emil na 
klarinetu ter brata harmonikarja 
Luka in Tine Majerčič.

Andreja Petrič

Ajdovski planinci so v nedeljo, 
7. avgusta, organizirali 29. letni 
pohod na Čaven. Sveže nedeljsko 
jutro je po sobotnem dežju 
privabilo pohodnike od blizu in 
daleč. Prostor pred kočo Antona 
Bavčerja na Čavnu je bil praznično 
polepšan, zastave so plapolale v 
rahlem vetriču. Ob enajsti uri je 
pred kočo zaigrala harmonika in 
naznanila kulturno prireditev, 
s katero so ajdovski planinci 
nagradili številne pohodnike, 
ki se jim vsako leto pridružijo 
pri praznovanju. V kulturnem 
programu so sodelovali dijaki 
Srednje šole Veno Pilon iz 
Ajdovščine ter narodno zabavni 
ansambel, ki je zaigral kar nekaj 
poskočnih viž. 

Pohodnike je nagovoril novi 
predsednik Planinskega društva 
Ajdovščina Dejan Černilogar. 
Poudaril je zadnja vlaganja v kočo 
ter predstavil novega oskrbnika – 
to je Branko Blaško. Černilogar je 
posebej izpostavil še vse močnejši 
vodniški odsek, zlasti mladinski, 
ki je po letih spet na polno oživel.

Po kulturnem programu se je 
ob dobri postrežbi nadaljevalo 
družabno srečanje. Ajdovski 
planinci niso pozabili na 

starejše pohodnike, ki so se 
jim gore začele oddaljevati. Z 
organiziranim prevozom so 
lahko tudi oni občutili veselje, 
uživali ob prazničnem dnevu ter 
obujali spomine.

Planinsko društvo Ajdovščina 
naslednje leto obeležuje 120 
letnico ustanovitve društva ter 
že trideseti jubilejni pohod, zato 
nasvidenje čez eno leto v dobri 
družbi pri koči na Čavnu.  

PD Ajdovščina

Po dveletnem covidnem 
premoru je Moto Klub Q VEJTR 
WAJDUŠNA v soboto, 11. 6. 
2022, organiziral tradicionalno 
Turistično Moto Avanturo, tokrat 
že peto po vrsti. Prizorišče se je 
iz Športnega parka Pale preselilo 
na ploščad bivše vojašnice Srečka 
Kosovela v Ajdovščini. Ob tej 
priložnosti Občini Ajdovščina 
predlagamo ustrezno adaptacijo 
asfalta, da bo prizorišče v prihodnje 
bolj primerno za tovrstne 
prireditve. Organizatorji smo 
bili navkljub temu zadovoljni z 
visoko udeležbo, tako motoristov 
tekmovalcev kot obiskovalcev. 

Moto avantura je bila izvedena kot 
turistično spoznavanje Vipavske 
doline in njenih znamenitosti. 
Inštruktorica prve pomoči, gospa 
Tina Furlan, nas je seznanila s 
temeljnimi postopki oživljanja 

ponesrečenca, gospa Andreja 
Lisjak, Šola vožnje Almira, nam 
je predstavila novo zakonodajo 
s področja CPP, gospod Miran 
Mozetič, AMD Nova Gorica, 
pa vrline spretnostne vožnje po 
poligonu.

Po izobraževalnem delu so 
bile za motoriste in obiskovalce 
pripravljene razne družabne igre, 
ki so bile za motoriste tekmovalne 
narave, najmlajši obiskovalci pa so 
se lahko pomerili v tekmovanju s 
poganjalčki in štirikolesniki.

Obiskovalci so si na prireditvi 
lahko ogledali še starodobne 
motorje Društva starodobnih 
vozil Vipavske doline, kupili 
novo motoristično opremo ter se 
okrepčali in odžejali. Vsi tekmovalci 
so bili nezgodno zavarovani pri 
Zavarovalnici Vzajemna, ki je bila 
prisotna s stojnico in promocijskim 

materialom. 
Po opravljenih nalogah na 

prizorišču, opravljeni orientacijski 
vožnji po Vipavski dolini in vožnji 
po poligonu je komisija kluba 
najboljše nagradila s pokali in 
bogatimi praktičnimi nagradami 
– glavna nagrada, ki je tokrat odšla 
na Gorenjsko, je panoramski let 
z letalom po Vipavski dolini, v 
organizaciji Mateja Fučke, s. p. 
Ne glede na zbrano število točk so 
zmagovalci vsi, ki so se udeležili 
dogodka, saj pri takih druženjih 
motoristov niso toliko pomembni 
rezultati kot druženje in nova 
avantura. 

Ob tej priložnosti se najlepše 
zahvaljujemo vsem donatorjem 
in sponzorjem za finančno in 
materialno pomoč. Prepoznali 
so posebnost tovrstne prireditve, 
katere namen je poleg druženja 
predvsem ozaveščanje o varni 
vožnji motoristov, česar ne moremo 
enačiti s klasičnimi moto zbori.

Vsem voznikom želimo srečno, 
predvsem pa varno vožnjo.

Elvis Marc, predsednik

5. Turistična Moto Avantura 

Wajdušna 2022

Bil je navaden delovni dan. 
Računi, telefonski pogovori 
s člani, pregled poštne 
dokumentacije, seznami … 
Odprla so se vhodna vrata in: 
»Dober dan punce,« nas je 
prijazno pozdravila predsednica 
nadzornega odbora, ki redno 
spremlja vse naše finančno 
poslovanje - Anuška Lavrenčič, 
ki je tudi vodja ženske balinarske 
sekcije. Predlagala je, da gremo na 
obisk k naši dolgoletni balinarki 
Marici Bratina, ki je še lani 
skupaj z drugimi društvenimi 
tekmovalkami osvojila zlato 
mesto na državni tekmi.

Obisk je bil zanjo pravo 
presenečene, saj smo se pojavile 
kot poletna nevihta. Njen obraz 
je žarel in oči so se zasvetile, 
ko nas je zagledala. Obdana 
s svojimi domačimi, vnuki in 
pravnuki, ki znajo povedati, da 
je njihova PRAVA NONA polna 
energije in veselja in jo zato imajo 
neskončno radi, nam je takoj 

povedala nekaj vicev. Zanimali 
so jo treningi in tekmovanja v 
balinanju. Pohvalila je društvene 
balinarke, da so pridne in so se 
kljub njeni odsotnosti v letošnji 
balinarski sezoni ponovno 
udeležile državnega prvenstva. 
Tem za prijeten poletni klepet 
kar ni zmanjkalo, saj je Marica 
na tekočem z vsemi dogodki na 
društvu.

Ob odhodu nam je zaželela, da 
bi bile v obraz žareče in nosile lepe 
kravate, vsem članom društva 
invalidov pa pošilja pozdrave 
in naj bodo kljub svoji bolezni 
pogumni, vztrajni in dobre volje!

Društvo invalidov 
Ajdovščina - Vipava

Obisk pri dolgoletni 
članici Marici Bratina

Zahvala 
Zahvaljujem se članom UO PD Ajdovščina v imenu starejših planink 

in planincev, ki nam ni več dano povzpeti se po zaželeni in tisočkrat 
prehojeni poti na Čaven.

S hvaležnostjo se zahvaljujem za osvojeno idejo, ki je med člani UO 
vzniknila že pred leti in bila tudi realizirana, da nam organizirajo 
brezplačen prevoz s kombijem na Čaven.

Hvala za veselje, ki smo ga doživeli na prvo avgustovsko, praznično, 
nedeljo na Čavnu. Bilo nam je lepo.

Hvala.
Cvetka Ergaver v imenu starejših planink in planincev

 
Nova trgovina
v Ajdovšcini
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Obiščite nas,

 imamo odlično ponudbo za vas!

V Sloveniji delujemo od leta 1992.

Spodnje perilo, kopalke, jeans, nogavice, majice, srajce, hlače, galanterija ...

tel.: 051 780 279
Delovni čas olivia 
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Želimo vam lepe poletne dni.

29. letni pohod na Čaven

Poletni večeri na Jegnu so se 
začeli v soboto, 13. avgusta, s 
koncertom ženske Vokalne skupine 
Ardeo, ki deluje v okviru Kulturno 
prosvetnega društva Šempas. Ime 
skupine Ardeo v latinščini pomeni 
goreti, žareti in tudi biti zaljubljen. 
Izkazalo se je, da je ime skupine še 
kako ustrezno, saj so od glasbenih 
občutkov lepega žareli tudi obrazi 
navdušenih poslušalcev.

Z glasbo pa se je 'Poletni 
vikend na Jegnu' tudi končal na 
praznični ponedeljek, 15. avgusta. 
Predsednica Krajevne skupnosti 
Goče, Anja Godnič, je v nagovoru 
k prireditvi malo za šalo in veliko 
zares povedala, da je tokrat na Goče 
prišel tudi košček morja in sonca. 
Dveurni koncert pod zvezdami je 
namreč izvedla pevka Mojca Štoka 
– Moya, ki je julija letos s skladbo 
Luna nastopila tudi na festivalu 
'Melodije morja in sonca'. Na 
kitari je pevko ves večer spremljal 
Jan Baruca – Yan Baray. Ljubitelji 

predstavljene zvrsti glasbe so 
gotovo uživali. Odprt prostor pod 
zvezdami, naravno okolje in bližina 
morja pa sta koncertu dodala tudi 
pravljični nadih, ki poleti domuje 
med gasami Goč. 

Med obema glasbenima večeroma 
pa je v nedeljo, 14. avgusta, potekal 
tudi gledališki dogodek. S komedijo 
'Družinske štorje od Zmagota in 
Vitorje' sta v okviru 'KD Gledališke 
skupine Dekani' številne gledalce 
(okrog 120 se jih je nabralo) 
spravljala v smeh odlična igralca 
Irena Piciga in Boris Piciga. Kot 
avtorja komedije sta na gledališkem 
listu podpisana Ingrid Verk in Peter 
Terčon, priredbo je napisal Boris 
Piciga, Ingrid Verk pa je prevzela 
tudi režisersko vodstvo. 

Kot lahko preberemo na 
gledališkem listu, »zgodba govori 
o tričlanski preprosti družini 
današnjega časa, kjer sta oba starša 
brez službe. Njunemu sinu Gianniju, 
ki je večni študent, pa nikakor ne 

uspe dokončati šolanja. Medtem ko 
preživi oče Zmago večji del dneva v 
gostilni, hodi mama Vitorja na delo 
v Trst, kjer pri premožni gospodi 
čisti in pospravlja, da lahko na ta 
način vsaj za silo preživi družino. 
In čeprav živijo v težkih razmerah, 
je pri njih vedno prisotno veliko 
humorja in optimizma, s katerim 
gledajo naprej.«

Glavna igralca, Irena in Boris 
Piciga, sta vlogi 'Vitorje in 
Zmagota' odlično odigrala, poleg 
univerzalne tematike in (tudi 
globlje) sporočilnosti gledališkega 
dela pa je bilo gledalcem še 
posebno ljubo istrsko narečje. 
To, da tretjega igralca, ki naj bi 
predstavljal sina Giannija, zaradi 
poletnih dopustov sploh ni bilo 
na odru, gledališki predstavi niti 
najmanj ni zmanjšalo vrednosti, 
saj je bila na novo ustvarjena 
priredba Borisa Picige odlično 
spisana. Navdušenje gledalcev je 
bilo izkazano z burnim aplavzom in 
s spodbudnimi medklici, ki so bili 
namenjeni glavnemu igralcu in jih 
je bilo večkrat slišati med predstavo: 
»Ej, pa ta je naravni talent!«

Organizatorju tridnevnega 
dogodka in vsem nastopajočim, 
ki so oblikovali 'Poletni vikend 
na Jegnu' iskrene čestitke in še 
veliko delovnega elana za bodoče 
prireditve!

Alenka Skupek

Vsako leto je več kolesarjev, 
ki se želijo zapeljati po Kanalski 
dolini skozi Pontebo. 85 km lepo 
urejena kolesarska pot od Jesenic 
na slovenski strani pa vse do Carnie 
na italijanski strani poteka po trasi 
stare ozkotirne železnice. Speljana 
je po dolini reke Bele čez številne 
zarjavele kovičene mostove in 
poteka skozi najmanj 20 predorov, 
ki so ustrezno osvetljeni.

Člani kolesarske sekcije DEŠK 
iz Žapuž smo se v začetku avgusta 
odpravili z avtomobili do Nove 
Gorice ter s prvim jutranjim vlakom 
do Jesenic. Pričakal nas je čudovit 
jasen dan, ki nas je spremljal na 
celotni poti. Poleg članov društva 
so se nam pridružili še prijatelji ter 
sodelavci, tako da je bila na startu 
16-članska skupina. Sestava članov 
je bila pestra, od najstarejšega Mira 
z 72 leti do najmlajšega Ivana, ki 
je dopolnil šele 11 let. Tudi kolesa 
smo poganjali od najnovejšega 

z električnim pogonom do 
starodobnika - znamenitega 
Rogovega 'maratona', starega 
častitljivih 40 let. 

V Kranjski Gori je bila prva 
postaja za kavo ter obilno malico. 
Pred nadaljevanjem proti Italiji je 
bilo potrebno še zamenjati 'špico' 
pri maratonu. Med spuščanjem po 
progi smo se večkrat zaustavili, da 
smo ujeli prelepo naravo v telefon 
ter prešteli vse kolesarje. Glede na 
dan sredi tedna je bilo na progi zelo 
veliko koles, predvsem električnih. 
Naša ekipa je imela samo dve. V 
Pontebi je sledila obvezna skupna 
fotografija za spomin. Kljub temu, 
da je na večjem delu spust 2 % in 

kolo teče okrog 30 km/h, se splača 
voziti počasneje, ker je narava tako 
lepa in jo je vredno opazovati. 

Ob prihodu na magistralno 
cesto pri Tolmezzu se je pričela 
temperatura dvigati in je nasproten 
veter dajal občutek še večje vročine. 
Obvezno je bilo ustavljanje v senci ter 
pitje veliko tekočine, ker je bilo pri 
Vidmu že 40°C. Glede na razmere 
so se štirje zapeljali z vlakom iz 
Vidma do Gorice. Na železniški 
postaji v Novi Gorici smo se skupaj 
usedli za mizo na zasluženo pijačo 
ob uspešnem 174 km dolgem izletu 
in premaganih 610 m višine. Težko 
je bilo, a splačalo se je …

Aleš Brecelj

Kolesarska tura skozi prelepo dolino 
Pontebe

Pročelja hiš na Gočah kot kulisa 
za poletne prireditve

Kamnita arhitektura vipavske vasice Goče je v dneh od 13. do 15. avgusta postala naravna kulisa 
za tridnevni kulturni dogodek, ki je potekal v organizaciji Krajevne skupnosti Goče in v vseh 
treh dneh privabil veliko število obiskovalcev. Sklop prireditev so organizatorji poimenovali 
'Poletni vikend na Jegnu'. Prireditveni večeri so obsegali dva glasbena in en gledališki dogodek.

Od samega začetka je reka 
Vipava tista, ki ločuje dve vasi, 
Velike in Male Žablje. 12. junija sta 
se vasi končno povezali. Rokave 
so zavihali KS Velike Žablje, KS 
Male Žablje, ŠKTD Male Žablje ter 
Društvo Fežularji iz Velikih Žabelj 
in organizirali pohod na Sveti Pavel. 
Poleg rekreacije je bil glavni namen 
pohoda predvsem povezovanje 
vaščanov obeh vasi, tudi tistih, ki 
so se iz vasi izselili, a jih še vedno 
na vas nekaj veže. Start je bil ob 7.00 
zjutraj, in sicer izpred dvorane KS 
Velike Žablje ter izpred Kristusa - 
znamenja Jezusovega vnebohoda 
v Malih Žabljah. Pohodniki so 
se združili pri cerkvi sv. Petra v 
Dobravljah

Pohod je kljub vročemu vremenu 
potekal nemoteno. Po dobrih dveh 
urah hoda so se pohodniki povzpeli 
na vrh Svetega Pavla. Gospod 
Simon jim je prijazno predstavil 
zgodovinski in kulturni pomen 

cerkvice ter njeno obnovo. Ob 
11.00 je sledila sveta maša, za vse 
pohodnike iz Žabelj, za vse živeče, 
za vse pokojne, izseljene, priseljene, 
skratka za vse, ki so kakor koli 
povezani z Žabljami. Po maši je 
sledila pogostitev z domačo joto, 
ki je nastala pod rokami odličnega 
kuharja Izidorja ter odlično kapljico 
domačih vinarjev.

Vsem pohodnikom se 
zahvaljujemo za dobro voljo in 
udeležbo na pohodu. Poleg tega bi 
se še posebej radi zahvalili bratu 
Vladu Kolenku za izvedbo svete 
maše, pevcem cerkvenega zbora sv. 
Florijana iz Velikih Žabelj, Simonu 
Čermelju za predstavitev cerkvice 
ter posameznikom, ki so pomagali 
pri organizaciji in izvedbi srečanja.

V popoldanskih urah, preden 
smo se odpravili proti domu, smo 
si obljubili, da naslednje leto pohod 
ponovimo.

Žabeljski pohod

Nastop na festivalu vipavskih vin 
in kulinarikeV vasici Gaberje, smo bogatejši 

za nov pitnik. Nahaja se pod 
stopniščem stare šole na trgu v 
središču vasi. Postavljen je bil na 
pobudo mladih, ki uporabljajo 
bližnje šolsko igrišče, služil pa bo 
tudi turistom in pohodnikom, ki v 
vedno večjem številu prihajajo skozi 
vas. 

Zahvale za pridobitev pitnika 
gredo gospodu Zmagu Petriču, ki je 
pitnik podaril, in sovaščanu Dragu 
Turku za montažo le-tega. 

Verjamemo in želimo si, da bo 
voda odžejala grlo vsakega, ki si bo 
to le želel.             KS Gaberje

V Gaberjah nov pitnik

Na vroč konec tedna, 18. in 19. 
junija smo na Gočah pripravili 
Pozdrav poletju. Prvi del dogajanja 
z vodnimi igrami je bil namenjen 
najmlajši publiki, a so se opogumili 
tudi starejši. Na novem travnatem 
igrišču pri pokopališču so se lahko 
vsi, ki so si zaželeli osvežitve, 
spuščali po toboganu, ki smo ga 
pripravili na brežini, nekateri so 
se veselo špricali, spet drugi pa kar 
namakali v kadeh. Razpoloženega 
vriskanja ni manjkalo. Dan se je 
prevešal k večeru in dogajanje se je 
preselilo na vaški plac Jegno kjer nas 
je razveselila živa glasba, srečelov 
in Pepi s Krasa s hudomušnimi 
sporočili. Vse je spremljala 
pogostitev s pršutom in prijetno 

druženje. 
Nedeljsko popoldne je bilo 

namenjeno ohladitvi s točenim 
sladoledom Mihjwc, ko pa se je 
nekoliko ohladilo, smo se sprehodili 
še do vaškega kala, kjer smo odkrili 
novo informativno tablo, ki vse 
obiskovalce ozavešča o pomenu 
tovrstnih naravnih zbiralnikov 
vode. Vsi dogodki so pričarali 
sproščeno poletno vzdušje na vasi.

Anja Godnič in Karla Ferjančič

Pozdrav poletju 
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V društvu sladkornih bolnikov 
Ajdovščine in Vipave smo bili dve 
leti še posebno prikrajšani za vsa 
lepa druženja, srečanja, izlete, ki 
smo jih zelo pogrešali. COVID 
nam je diktiral naše počutje in 
strah, da ne bi zboleli. Vsi vemo, 
da smo zaradi diabetesa bolj 
dovzetni za COVID in posledice, 
ki znajo biti tudi hude. Kar nekaj 
dragih prijateljev nam je v dveh 
letih odnesel COVID, pridružen 
z oslabelostjo zaradi diabetesa.

Vemo, da prihaja jesen in za njo 
zima. Da se bo COVID močneje 
pojavil med nami in ogrožal 
starejše in manj odporne.

Toda zdaj velja nekakšno 
poletno zatišje in sproščenost. In 
želja pozabiti na vsa odrekanja 
dveh let. Privoščili smo si 
druženja, kopanja v morski vodi, 
piknik. Eno doživetje lepše od 
drugega. Lačni vsega lepega, saj 
se zavedamo, kako čas beži in nas 
pušča za sabo. V našem društvu 
smo same zrele članice in člani.

V juniju mesecu smo obiskali 
Cerje. Famozni spomenik. V 
sedmih nadstropjih so prikazane 
vse vojne, ki so se v zgodovini 
dogajale na naših tleh. Vsak 

primorski rodoljub bi moral 
obiskati ta pomnik trpljenja 
našega primorskega naroda, ki 
mu zgodovina ni prizanašala.

Nato smo obiskali Sabotin. 
Prevzame te veličasten razgled 
na italijansko stran po Padski 
nižini, kolikor daleč sega pogled. 
Ko pa obrnemo hrbet razgledu, se 
nam pokažejo kaverne, skopane 
pod hribom. Delo vojakov, ki 
so tam umirali v nesmiselni 
prvi svetovni vojni. Zgroženi 
gledamo v tunele, ki se začno na 
enem koncu hriba in se končajo 
na drugem koncu z veličastnim 
pogledom na Sveto Goro in reko 
Sočo. Kosilo, ki ga je pripravil 
lastnik gostišča in vodič po rovih, 
nas je povrnilo v današnji čas. 
Hvaležni smo zgodovini, da se 
nismo rodili v tistih nesmiselnih 

časih in pokopavali svoje sinove 
in može.

Naslednje srečanje v juniju smo 
si naredili na skupnem pikniku v 
Vrhpolju. V gostilni Uršič. Prišlo 
nas je kar precej. Vsak je še nekaj 
dodal lepem srečanju. Pecivo 
so članice prinesle, ker je bi čas 
češenj, tudi teh ni manjkalo. 
Predvsem pa smo se poveselili 
in sprostili tako lepo, kot smo 
vedno vajeni in si znamo narediti 
lep popoldan. Pomerili smo se v 
raznih športnih igrah. Balinanje, 
kartanje …

Upamo, da nas COVID ne bo 
presenetil v prihajajoči jeseni, ker 
imamo še kar nekaj načrtov. Dve 
predavanji o sladkorni bolezni, 
kopanje v morju in v bazenih 
hotela Bernardin v Portorožu.

Sonja Groznik

Društvo sladkornih bolnikov 
Ajdovščine in Vipave v letu 2022

Program slavnostnega srečanja 
je bil lep in pomenljiv, suvereno 
in doživeto ga je vodila in 
povezovala naša članica Anita 
Štor. Na odru za govornike so 
se zvrstili - predsednik društva 
Ivan Hočevar - Đono je predstavil 
delovanje društva ter govoril o 
ciljih za prihodnost; zahvalil se je 
vsem, ki so kakorkoli pripomogli, 
da je društvo v 50 letih delovanja 
lahko uspešno pomagalo mnogim 
članom in članicam vztrajati 
na poti brez alkohola. Zahvalil 
se je Občini Ajdovščina in 
županu Tadeju Beočaninu, ki sta 
prisluhnila prošnji in omogočila 
prevzem prostorov. S tem ima 
društvo možnost nadgradnje 
svojega dela, saj dejavnost, ki jo 
izvaja, bistveno dopolnjuje mreže 
javnih zavodov, glavni cilj pa je 
pomagati in nuditi pomoč vsem, 
ki se srečujejo z odvisnostjo od 
alkohola, ki je bolezen zanikanja. 
Terapevt Tomaž Makovec je 
poudaril pomen strokovnega 
programa društva, ki poteka pod 
geslom 'Skupaj do kvalitetnejšega 
in polnega življenja-brez alkohola'. 
Psihiatrinja dr. Janja Milič, vodja 
oddelka za zdravljenje odvisnosti 
od alkohola v Psihiatrični 
bolnišnici Idrija, je opozorila na 
to, da je bolezen odvisnosti od 
alkohola še vedno velik javno 

zdravstveni problem. Poudarila je 
pomen sodelovanja vseh, ki se s to 
boleznijo ukvarjamo ter zaželela 
društvu še naprej uspešno delo. 
Podžupana občine Ajdovščina 
Mitja Tripković in Ivan Krašna sta 
čestitala članom in članicam ob 
praznovanju in s prerezom traku 
slavnostno predala v uporabo 
prostore predsedniku društva. Vsi 
prisotni so bili povabljeni k ogledu 
prostorov in tako je bil uradni del 
slavnostnega srečanja zaključen. 
Sledilo je veselo in sproščeno 
druženje vseh povabljenih, ki je 
ob glasbeni spremljavi Leona, 
trajalo do večernih ur. 

Srečanje oziroma program 
so še prav posebej zaznamoval 
in popestrili pevski oziroma 
glasbeni nastopi našega člana 
Damjana z interpretacijo znanih 
pesmi Iztoka Mlakarja. Prav tako 
je bilo poskrbljeno za to, da nihče 
ni šel domov lačnih ust. Član Miha 
je poskrbel za odličen bograč, 
slastno torto pa je pripravila 
članica Romana. Tudi za vse 
ostalo je bilo dobro poskrbljeno, 
saj so se angažirali prav vsi člani in 
članice društva in temu primerno 
je bilo tudi vzdušje. Še enkrat se 
je pokazalo, da skupaj zmoremo 
več. Slavnostno srečanje smo 
zaključili polni zanosa in načrtov 
za naprej.

Društvo Abstinent 
Vipavske doline praznuje

Vroč in sončen ponedeljek, 20. junija 2022, je bil za Društvo 
Abstinent Vipavske doline praznični dan. Mineva namreč 50 
let od ustanovitve društva, ki je praznovalo dvojno slavje, saj 
so ta dan slavnostno prejeli v uporabo prostore, ki bodo sedaj 
namenjeni delovanju društva. Prvič v 50 letni zgodovini so tako 
člani le dočakali svoje prostore.

Učenci omenjene šole živijo 
z naravo in jo opazujejo pod 
budnim očesom mentorjev, ki 
jih vzpodbujajo k raziskovanju 
in razmišljanju o njej. Učenci 
so seznanjeni in presenetljivo 
kritični do ravnanja z naravo, zato 
skozi svoja otroška dela govorijo 
o skrbi za rodovitno prst in vodo, 
kajti brez tega dvojega je ogrožena 
ne samo njihova prihodnost, pač 

pa celoten obstanek človeštva. 
Ali bo lahko o(b)stal Človek z 
dostojanstvom in dobroto, če 
bo zmanjkalo virov življenja? 
Potrebno bo odgovorno ravnanje 
vsakega od nas, zato poskrbimo za 
prst, vzpodbujamo neinvazivno 
kmetijstvo in stremimo k čim 
manjši pozidavi rodovitnihtal, 
da znižamo evaporacijo, silovitost 
poplav, pregrevanje doline in 

izumiranje številnih lokalnih 
živalskih in rastlinskih vrst.

Umetnost lahko ozavešča, 
opominja in spreminja prihodnost

Da ima umetnost pomembno vlogo v družbi, saj lahko opominja in spreminja, se zavedajo tudi 
na Osnovni šoli Dobravlje, kjer vas že ob vstopu v šolo pozdravita dva plakata, ki opominjata na 
pomen rodovitne prsti in posledic izumiranja le-te.

Pridemo tudi... na borjač. 

040 289 009
primoasfalt@gmail.com

Primoasfalt d.o.o.
Dolga Poljana 50, 5271 Vipava

ASFALTIRANJE MANJŠIH
IN VEČJIH POVRŠIN 
Svetovanje, kvalitetni in strokovni  

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

URNIK:  10.00 -  14.00 & 18.00 -  22.00

Akcija zbiranja nevarnih odpadkov iz gospodinjstev

Ali izdelek, ki ga uporabljam, vsebuje nevarne snovi?
Najbolj zanesljive podatke o nevarnih lastnostih izdelka lahko preberemo na izdelku samem, saj poleg navodil 
vsebuje tudi različna opozorila in navodila v obliki grafičnih simbolov in besedil.

 

 
RAZPORED ZBIRANJA

ČETRTEK 22.09.2022 od do
AJDOVŠČINA pri ekološkem otoku na Trati (Polževa ul.) 10:00 11:00
STOMAŽ na avtobusnem postajališču 11:15 12:30
GOJAČE pri ekološkem otoku 12:45 13:00
ČRNIČE pri ekološkem otoku pri marketu 13:15 13:30
BATUJE pri šoli 13:45 14:00
SELO pri pokopališču 14:15 14:30
VRTOVIN pri ekološkem otoku (Stovška vas) 14:45 15:00
KAMNJE pri ekološkem otoku 15:15 15:30
DOBRAVLJE pri dvorani 15:45 16:00
VELIKE ŽABLJE pri dvorani 16:15 16:30
PLAČE pred krajevnim domom 16:45 17:00
CESTA pri ekološkem otoku na železniški rampi 17:15 17:30

SOBOTA 24.09.2022
AJDOVŠČINA Tovarniška c. na makadam. parkirišču 8:00 9:00
ŽAPUŽE pri ekološkem otoku v križišču 9:15 9:30
LOZICE pri cerkvi 9:45 10:00
PODNANOS na parkirišču pred marketom 10:15 10:30
PODRAGA pri čistilni napravi 10:45 11:00
GOČE na trgu 11:15 11:30
LOŽE pri trgovini 11:45 12:00
SLAP na placu pri igrišču 12:15 12:30
VIPAVA na Glavnem trgu 12:45 13:00
VRHPOLJE pri gasilskem domu 13:15 13:30
BUDANJE pri šoli 13:45 14:00

ČETRTEK 29.09.2022
LOKAVEC parkirišče nasproti cerkve 10:00 10:15
PREDMEJA pri ekološkem otoku pri hotelu 10:45 11:00
OTLICA pri dvorani 11:15 11:30
COL pri ekološkem otoku proti Predmeji 11:45 12:00
AJDOVŠČINA parkirišče za gradom 12:15 13:15
USTJE pri spomeniku 13:30 13:45
PLANINA parkirišče pri pokopališču 14:00 14:15
GABERJE na placu pri Martinovem hramu 14:30 14:45
ŠMARJE pri ekološkem otoku 15:00 15:15
VRTOVČE v vasi 15:30 15:45
AJDOVŠČINA Ribnik za DSO 16:00 17:00

Nevarni odpadki nastajajo tudi v naših gospodinjstvih. To so tisti odpadki, ki imajo eno ali več nevarnih 
lastnosti oz. vsebujejo večje koncentracije okolju nevarnih snovi. So zdravju škodljivi, okolju nevarni, 
strupeni, jedki, dražljivi, oksidativni, vnetljivi ali eksplozivni.

Z njimi moramo rokovati pazljivo, da preprečimo njihov škodljiv vpliv na naše zdravje in na okolje. 
Nevarnih odpadkov ne smemo odlagati v zabojnike za komunalne odpadke in ne v naravo. Tekočih 
izdelkov, ki vsebujejo nevarne snovi, ne smemo zlivati v odtoke ali v kanalizacijo. Ko kupimo izdelke, ki 
so nevarni, nase prevzamemo odgovornost, da jih po uporabi odstranimo na varen način.

Koristni nasveti:
- Nevarne odpadke, če je le možno, hranimo v originalni 

embalaži, ki naj bo dobro zaprta, da ne bi prišlo do razlitja 
pri prevozu na zbirno mesto. 

- Pomembno je, da odpadke med seboj ne mešamo, saj 
lahko pride do nepredvidene reakcije med različnimi snovmi. 

- Doma jih shranimo tako, da niso dostopni otrokom in 
domačim živalim. 

- Nevarnih odpadkov nikoli ne odstranjujmo ali uničujmo 
na drugačen način, ampak jih oddajmo v organiziranih 
akcijah ali v Zbirnem centru. 

- Ne mešajmo jih med komunalne odpadke!
- Motorna olja prevzemamo v originalni do 5 l embalaži, 

ki je ne vračamo in v maksimalni količini 10 l.
- Malo elektronsko in električno opremo lahko oddate v 

ulične zbiralnike za e-odpadke. Lokacije zbiralnikov najdete 
na naši spletni strani, www.ksda.si. 

- Večje e-odpadke (televizije, hladilnike, mikrovalovne 
pečice…) oddajte skupaj s  kosovnimi odpadki, tako da 
pokličete na št. 031 302 985 in se dogovorite za odvoz. 
Ob oddaji kosovnih odpadkov lahko vozniku predate tudi 
odpadno kuhinjsko olje v plastični embalaži!

OPOZORILO: V akciji ne prevzemamo nevarnih odpadkov, ki izhajajo iz dejavnosti! Oddate jih lahko 
pooblaščenemu zbiralcu nevarnih odpadkov.
Akcija zbiranja nevarnih odpadkov je namenjena gospodinjstvom vključenim v redni odvoz odpadkov na območju občine 
Ajdovščina in občine Vipava, v količinah, ki so običajna za gospodinjstva. 
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Igralci dramske skupine 'Ga 
pihnemo' iz Podnanosa smo 
veseli vsakega povabila, da s svojo 
igro razveselimo ljudi. Prav zato 
smo bili toliko bolj veseli povabila 
vinarstva Tomas iz Podrage. 

Z največjim veseljem smo 
navzočim gledalcem predstavili 
skoraj uro in pol dolgo komedijo 
Toneta Partljiča 'Krivica boli'.

Kako se zapleta in razpleta 
zgodba, in pa kako krivica boli, 
so spoznali številni gledalci, 
ki so se na topel junijski večer 
zbrali na idiličnem 'Urbancovem 
borjaču' v Podragi. Dinamična 
igra in hudomušni prizori so se 

prepletali s smehom in aplavzom 
vseh navzočih.

In ko so odrske luči ugasnile 
in je oder osamljeno čakal, da 
ga pospravimo, smo se skupaj 
z obiskovalci odzvali povabilu 
Tomaža in njegove družine na 
degustacijo 'puldečke'. 

Tako dobro kot je bilo vino, tako 
dobri so bili številni komentarji in 
pohvale za videno. Za nas igralce 
pa je to še dodatna spodbuda, 
da tudi v bodoče s svojim delom 
polepšamo dan vsem, ki se 
odločijo, da nas pridejo pogledat.

Ivica Petrič

V objemu grajskih zidov 
Vipavskega Križa se je 9. julija 
2022 odvila predstavitev štirih 
pesniških zbirk Petra Rasporja 
s skupnim imenom Osama 
na krilih korone, ki obsega 
pesniška dela Klic v samoto, 
Viroslav zločesti, Gigi Tovariš 
in Samota v osami. V njih se 
Raspor ukvarja z izzivi sobivanja 
v svetu umirajočih vrednot. Zdi 
se, da dela prežemata tesnoba 
in pesimizem, a avtor vendarle 
ohrani vero v vsemogočnost 
narave, četudi v odsotnosti 
človeka. Dr. Peter Raspor, ki izhaja 
iz Dolge Poljane, je mednarodno 
priznani znanstvenik na področju 
biotehnologije, mikrobiologije in 
varne hrane ter zaslužni profesor 
Univerze v Ljubljani. Zadnje 
desetletje pa se uveljavlja tudi 
kot pesnik. Pogovor o smislu 
človekovega bivanja, absurdni 
ničevosti človekovih poželenj, 
ki vedno izgubijo v tekmi 
z naravo, ter o moči hišnih 
ljubljenčkov, ki nam na poseben 
način osmišljajo življenja, je 
vodila pisateljica odmevnih 

zgodovinskih romanov, urednica, 
založnica in predsednica 
slovenskega Pen kluba Tanja 
Tuma. Ilustracije so delo Sare 
Raspor in akademskega slikarja 
Dimeta Temkova. Dogodku 
je težo pridal Aleš Valič, eden 
najbolj prepoznavnih in večkrat 
nagrajenih slovenskih gledaliških 
igralcev ter redni profesor na 
AGRFT, čigar korenine prav tako 
segajo v Dolgo Poljano. S svojo 
prezenco in prepričljivo retoriko 
je interpretiral tako hudomušnost 
nekaterih Rasporjevih pesmi 
kot globoko osamljenost in 
odtujenost, ki veje iz drugih. 
Dogodek je popestril operni 
pevec Zdravko Perger, vzdušju pa 
je čarobnost dodala tudi lokacija, 
ki jo je skozi spomine svojega 
otroštva, zgodovinske dogodke 
in osebnosti ter refleksijo nanje 
spretno osmislila dr. Melita 
Lemut Bajec. Da se je večer 
zlil v harmonijo stihov, besed, 
glasbe in modrosti, je poskrbel 
napovedovalec dr. Andrej Ovca.

Melita Lemut Bajec, 
foto Lia Bajec

Štiri pesniške zbirke 
Petra Rasporja

Na sled n i k i  š t u rskega 
tamburaškega orkestra izpred 
125 let smo privzeli njihovo ime 
– Danica. Prva Danica je bila 
ustanovljena leta1897. Imela je, 
tako kot številni pevski zbori, 
narodnobuditeljski pomen. 
Med drugo svetovno vojno 
so tamburice na Vipavskem 
utihnile. Leta 1989 je nastala nova 
Danica pod vodstvom Martine 
Černe Vodopivec. Kasneje je 
taktirko prevzel Franc Leben in 
za pol leta tudi Helena Brataševec. 
Zadnjih 16 let vodi orkester Uroš 
Trebižan. Pred tremi desetletji 
mlade mamice in očki smo danes 
srebrnolase none in nonoti. Naša 
srca pa so mlada in veselje do 
igranja in druženja je ostalo. 
Za rojstni dan smo domovini 
najprej zaigrali Zdravljico, potem 
pa so sledile ljudske pesmi: naši, 
nekoč prvi zaigrani Roža na vrtu 

zelenem cvete je sledila nežna 
belokranjska Pastirče mlado. 
Duhovniku in skladatelju Vinku 
Vodopivcu smo se poklonili s 
Čmrljem, za njim pa je zazvenela 
otožna prekmurska Zrelo je žito. 
Po poskočni Polka strel smo 
skočili v Grčijo s Theodorakisovo 
Per te. Sledil je živahni madžarski 
Čardaš in nežni hrvaški Slavčkov 
spev. Po Robežnikovem Vrtiljaku 
smo domovini povedali, da jo 
imamo radi s Privškovo Tam, 
kjer sem doma. Po živahni 

Cigani ljubljat pesmi smo koncert 
zaključili s Poskočno pesmijo, 
ki je naša himna. Pri tem nas je 
spremljal ansambel Naši fantje, ki 
so po našem koncertu nadaljevali 
s poskočnimi vižami. 

Upam, da bomo še dolgo sledili 
roki našega mladega dirigenta 
Uroša Trebižana, ki nas zna 
spodbujati z nasmehom in 
vztrajnostjo. Danica, vse najboljše 
za tvoj jubilej!

Irena Breščak, 
foto Marko Breščak

30 let tamburaškega orkestra 
Danica Dobravlje

Na rojstni dan Slovenije, 25. junija 2022, so zvečer v dvorani Kulturnega doma Dobravlje pri 
Ajdovščini zadonele tamburice tamburaškega orkestra Danica iz Dobravelj. Praznovali smo 
30. letnico delovanja; pravzaprav pa 32. letnico, saj nam je praznovanje dvakrat preprečila 
epidemija. Po dveh letih prekinitve smo spet začeli vaditi in v nekaj mesecih spravili skupaj 
jubilejni koncert. 

'Krivica boli'

Žal se je letos zgodila vojna v 
Ukrajini, ki je poleg vsega gorja, 
ki ga doživljajo Ukrajinci, prinesla 
tudi nam velik izpad avtorjev. 
Tradicionalno se je do sedaj iz 
Ukrajine, Rusije in Belorusije, 
od koder sicer prihajajo vrhunski 
akvarelisti, prijavila skoraj tretjina 
vseh sodelujočih. Letos prihaja iz 
teh treh držav le ena sodelujoča iz 
Ukrajine, pa še ta se je po začetku 
vojne odselila v Švico. Tudi sicer 
je čutiti velik negativen vpliv te 
vojne, predvsem v Aziji, od koder 
je prihajalo veliko sodelujočih 
akvarelistov, saj iz kar nekaj 

držav letos ni udeležencev. Tako 
bo na letošnjem Mednarodnem 
festivalu akvarela Mini Castra 
2022 razstavljalo občutno manj 
avtorjev, kot bi jih sicer. Zagotovo 
pa v danih okoliščinah letošnja 
Mini Castra 2022 predstavlja 
nadaljevanje uspešne zgodbe 
tega pomembnega mednarodnega 
likovnega projekta, ki je že 
davno prerasel lokalne okvire 
in za katerega lahko mirne 
duše zatrdimo, da predstavlja 
enega pomembnejših tovrstnih 
akvarelističnih dogodkov v 
mednarodnem prostoru. 

Rainer Maria Rilke je nekoč 
dejal, da je lepota vedno nekaj, 
kar dodamo našemu čustvu, 
pogledu, doživetju, vendar 
nikoli ne vemo, kaj natančno je 
to. Svet, ki nas obdaja, ni le svet 
posameznih elementov, pač pa 
so prav toliko pomembni tudi 
odnosi med njimi.

Strokovna komisija, ki so 
jo sestavljali Lucijan Bratuš, 
predsednik žirije, ter člani Azad 
Karim, Vladimir Bačič in Miran 
Kordež, je v soboto, 25. junija, 
pregledala prispela dela in 
naredila izbor avtorjev ter izbrala 
nagrade in diplome. Na razstavo 

je bilo sprejetih 127 avtorjev iz 29 
držav. Nekateri avtorji so svojo 
kvaliteto izkazali s celo serijo 
enakovrednih ter tehnično zelo 
kakovostnih akvarelov in komisija 
je nekaterim dodelila nagrade in 
diplome tudi zaradi kvalitetno 
uravnotežene kolekcije. 

Letošnje nagrade prejmejo 
David Hrvatin, Branko Tomažič 
in Janko Orač iz Slovenije, Gloria 
Toscano iz Italije in Zsuzsanna 
Erényi iz Madžarske. 

Diplome so prejeli Klavdij 
Tutta in Pavle Ščurk iz Slovenije, 
Momčilo Dabanović in Ranko 
Bočina iz Srbije, Barbara Cenni 
iz Italije, Maria Esther Becerril iz 
Mehike, Batur Baslar iz Španije, 
Janna Liebender Folz in Nataliia 
Englert iz Nemčije in Gonzalo 
Ibánez iz Čila.

Razstava akvarelov bo na ogled 
v Lokarjevi galeriji od sobote, 27. 
avgusta od 15. ure dalje po urniku 
galerije.             Vladimir Bačič

Lokarjeva galerija: 27. avgust - 15. oktober

Mini Castra 2022
Po dveh letih, lani je bila Castra 2021, je v Lokarjevi galeriji 

ponovno aktualna Mini Castra 2022, mednarodni bienale 
akvarela malega formata.

Po majskem sodelovanju na 
Paradi učenja in izvedbi dveh 
Kulturnic Norma7 je sredi junija 
društvo, s kratkim kulturnim 
programom, sprejelo povabilo k 
sodelovanju na odprtju skupinske 
slikarske razstave v MKC Hiša 
mladih Ajdovščina, na kateri so bila 
razstavljena dela članov študijskega 
krožka Viva kreativa. Istoimenski 
krožek je potekal v organizaciji 
MDPM Ajdovščina, vodila ga je 
priznana domača slikarka Taša 
Turk. Program je bil oblikovan v 
sledenju citata antičnega pesnika 
Simonidija s Keosa: »Slikarstvo je 
nema poezija in poezija je govoreče 
slikarstvo,« in je predstavil 
pesnico in slikarko Mihaelo M. 
Tihelj. Junijska kulturnica je bila 
julija nadgrajena z razširitvijo 
in poglobitvijo že obravnavanih 
vsebin, tako je bila za člane 
skupine in gostujoče obiskovalce 
obnovljena EFT tehnika, s 
katero se je kulturnica pod 
strokovnim vodstvom seznanila 
na prejšnjem srečanju, nadaljevala 
se je obravnava tematike čustvene 
inteligence in poglavitnih funkcij 
čustev pod modelatorstvom 
Radovana Langa, študijski krožek 
Bralna sreča(nja), ki poteka pod 
okriljem MDPM Ajdovščina, vodi 
pa ga Tereza Rebek, je na tokratnem 
gostovanju predstavil slovensko 
ljudsko slovstvo v moderni poeziji. 

Drugi torek julija je Norma7 na 
ajdovski Ljudski univerzi pripravila 
samostojno slikarsko razstavo 
in literarni recital, glavno vlogo 
večernega dogodka je odigrala 
slikarka in literatka Nina Laloš iz 
Ljubljane. Svetilniki, cikel 15-ih 
slik, so avtoričin največji risarski 
uspeh, so »bomba. Ker pomenijo 
morje. Brez morja enostavno 
ne morem živeti. Rabim ga kot 
zdravilo. Rabim njegov zvok, 

njegov vonj. Moram ga videti in 
občutiti z vsem svojim bitjem.« 
Slikarkina besedila so v literarnem 
recitalu, poimenovanem Slikam 
in pišem, izvedli člani Dramske 
skupine Norma7: Majda Birsa, 
Radovan Lango, Darinka Slanovec 
in Klara Štrancar.

Julija je društvo javno objavilo 
X. literarno-likovni natečaj Pišimo 
skupaj: »O času, ki odmira«, 
ki vabi literarne, likovne in 
fotografske ustvarjalce, da do 
konca septembra usmerijo svoj 
kreativni naboj v čas, ki odhaja 
in mineva in nam zapušča bogato 
dediščino generacijskih vrednot, 
zapisanih in tiho dogovorjenih 
osebnih, družinskih, stanovskih, 
podeželskih šeg in navad, ritualov 
in kolektivnih spominov. 

Na avgustovsko kulturnico pa je 
prišla na obisk ljubezen. Kulturnica 
Norma7 je gostila članice Bralne 
skupine ONA&ONE, Društva 
paraplegikov ljubljanske pokrajine, 
ki so dolgoletne obiskovalke 
društvenih kulturnih dogodkov. 
Gostje so obiskovalcem in 
članom kulturnic predstavile 
avtorski literarni recital Ljubezen 
na obisku, ki korenini iz misli 
Ferija Lainščka: »Bistven je bil 

zame vsekakor trenutek, ko me je 
kratko malo obšlo, da je največja 
možna angažiranost v današnjem 
času pravzaprav o tem, da govoriš 
o ljubezni.« Mirjam Kanalec, 
Alenka Tratnjek, Marjana Lavrin, 
Ana Feržan in Darinka Slanovec 
so pobožale dušo z izbranimi 
pesmimi in proznimi odlomki 
slovenskih avtorjev, posvečenimi 
ljubezni. Recital je obogatila članica 
Dramske skupine Norma7 Majda 
Birsa z interpretacijo ljubezenske 
poezije Darinke Slanovec. 

Drugi avgustovski ponedeljek 
je v Avli LU Ajdovščina potekalo 
odprtje razstave Renate Cigler 
Gandolfo. Cikel šestih slik 
Podobe iz sanj je nastal v okviru 
multimedijskega avtorskega 
projekta SHEMA ČASA, ki ga 
vodi KD Norma7. Odprtje je uvedel 
recital slikarkinih pesniških in 
proznih besedil v izvedbi Dramske 
skupine Norma7 in avtorice. 
Slikarka je dolgoletna članica 
Celjskega literarnega društva in 
avtorica petih leposlovnih knjižnih 
izdaj. 

Razstava bo odprta do 10. 
septembra 2022.

Ivana Keber
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UGODNO in ZANESLJIVO!

geodela

Ljudska univerza Nova Gorica

BREZPLAČNA 
OSNOVNA ŠOLA ZA 
ODRASLE

Na Ljudski univerzi Nova Gorica lahko BREZPLAČNO 
dokončaš OSNOVNO ŠOLO ZA ODRASLE.

Če ne želiš na »skrajšan program«, pridi na LUNG in 
pridobil boš spričevalo, s katerim se boš lahko kasneje 
vpisal na poklicno ali srednjo šolo po svoji želji.

Vpis: do konca septembra 2022

Dodatne informacije: 051 607 259 ali neza.grillo@lung.si

Društva Norma7 

Poletje kulturnih utrinkov
Kulturno društvo Norma7, s sedežem v vasi Brje, je vroče poletje premagovalo z uresničevanjem 

svojega kulturnega programa v obliki niza kulturnic, odprtjem slikarskih razstav, literarnih 
recitalov in drugih srečanj. Glavnina dogodkov je potekala v Ajdovščini, obiskovalci niso 
zaostajali z obiskom.

Na predzadnji dan šolskega leta 
so učenci in učenke Osnovne šole 
Col in podružnice Podkraj imeli 
poseben dan dejavnosti v Beli. 
Na prijazno povabilo Lojzeta 
in Mirjam Kovšca so se peš 
odpravili na ogled oglarske kope 
k domačiji Na Rovni, v Belo. Kopo 
je malo prej kot običajno, posebej 
za učenke in učence naše šole, 
pripravil in prižgal gospod Lojze. 
Gospa Mirjam je razložila, kako 

se kopa naredi in kako se kuha 
oglje. Sledila je oglarska malica. 
Gospa Mirjam je skuhala odlično 
polento in jo zabelila z domačimi 
ocvirki. Po tako zanimivem 
dnevu in krepčilni malici je bila 
še strma pot nazaj na Col le ‘mala 
malica’.

Družini Kovšca se zahvaljujemo 
za prijazno povabilo, postrežbo in 
prijetno preživet dan.

Učenci OŠ Col na 
oglarskem dnevu



ŠPORT     31
Četrtek, 25. avgust 2022 • številka: 244

ŠOLSKA        30
Četrtek, 25. avgust 2022 • številka: 244

Ekipa Mlinotesta je v primerjavi 
z lansko sezono doživela nekaj 
sprememb. Izkušeno desnokrilno 
igralko Natašo Janković Rustja je 
zamenjala reprezentantka Živa 
Čopi, ki je do sedaj branila barve 
Krke. Občasno bosta klubu na 
voljo še Petra Sanabor in Jana 
Krapež. Iz mladinske šole sta 
bili v prvo ekipo promovirani 
vratarka Zala Vuk in Ema 
Grmek. Slednja še okreva po 
rekonstrukciji križnih vezi in 
bo za igro pripravljena v začetku 
prihodnjega leta.

Za Mlinarkami je tudi že prva 
pripravljalna tekma. Na Policah 
je gostovala češka zasedba Lazne 
Kynzvart. Domačinke so slavile z 
rezultatom 33:32. Pred začetkom 
prvenstva bodo Ajdovke 
premierno nastopile tudi v 
dvorani Čuklja v Dornberku, kjer 
bodo v prijateljski tekmi gostile 
avstrijsko zasedbo Ferlacha. 
Konec avgusta jih čaka še mini 
turnir v Izoli, zadnji preizkus pa 
sledi v Padovi na mednarodnem 
turnirju.

Dirigentsko palico bo tudi v 
novi sezoni vihtel Jan Žbogar, 
ki bo ob sebi računal na tri 
pomočnike in sicer na Miho 

Mohorčiča, Martina Pelicona ter 
Aleksandra Lapajneta. 

»Če ne bo velike smole z 
zdravjem, nas bo dovolj za rotacijo 
in vzdrževanje visokega ritma 
igre med prvenstvom. Veseli me 
vrnitev visoke domačinke Nine 
Kovšca, ki je povsem pozdravila 
poškodbo rame. Veliko 
pričakujemo tudi od mladinskih 
reprezentantk Nene Černigoj in 
Zale Vuk. Računamo na dobro 
uigranost, ker sprememb v ekipi 
skoraj ni. Spet se podajamo v 
lov na drugo mesto v državi in 
na finale pokala Slovenije,« pravi 
trener Jan Žbogar.

Kot že rečeno se bo nova 
tekmovalna sezona pričela v 

drugem tednu septembra. Sistem 
je enak prejšnji sezone, le da 
1. liga (modra skupina) šteje 8 
najboljših ekip iz prejšnje sezone, 
druga liga (zelena skupina) pa 
sedem. Mlinarke v prvem krogu 
čaka v gosteh neugodna Litija, 
že v drugem pa se na ajdovskih 
Policah obeta derbi, saj v mesto 
burje prihaja novomeška Krka

S treningi pa so začele že 
nekatere mlajše selekcije 
rokometne šole. Klub v svoje 
vrste vabi vsa mlada nadobudna 
dekleta, ki bi se rada pobliže 
spoznala z igranjem rokometa. 
Več informacij je na voljo na: 
www.zrk-ajdovscina.si.

A J D O V Š Č I N A

Poletje je v Športnem centru Ajdovščina živahno, saj ustanova ponuja imenitne pogoje in programe tako  
za akvno preživljanje prostega časa šolarjev, kot za rekreavce in profesionalne športnike. 
Zavod za šport Ajdovščina je tudi v letošnjem letu izpeljal program Športnih počitnic, 
kateri je poleg ponudbe za najmlajše zajemal tudi vadbo za upokojence.
Počitniška ponudba športnih akvnos je zajemala 19 programov,
v katerih se je med 20. junijem ter 5. avgustom 2022 udeležilo kar 900 oseb.

 

Pri športnih počitnicah za starejše smo 

dneve pričenjali z vadbo joge na letnem kopališču.

Projekt so sofinancirali: Občina Ajdovščina, Zdravstvena zavarovalnica Vzajemna, 
Športna unija Slovenije, Sokolska zveza Slovenije, Fitnes zveza Slovenije, Incom - Leone.

- Nogometno društvo Primorje,
- Košarkarski klub Ajdovščina, 
- Ženski rokometni klub Mlinotest Ajdovščina,
- Rokometni klub Ajdovščina, 
- Plesni klub ADC,
- Karate klub Sakura,
- Šahovsko društvo Čaven, 
- Triatlon klub Ajdovščina,
- Deskarski klub Kampelc,
- Kolesarski klub Črn Trn, 
- Teniški klub Ajdovščina,
- Klub za ritmično gimnasko TIM (Mitja Petkovšek in Mojca Rode),
- Gimnasčni klub Parzan Renče,
- Gimnasčna sekcija iz TŠD Orehovlje,
- Lokostrelski klub Budanje, 
- Joga klub Ananya,
- Center za krepitev zdravja Ajdovščina,
- Terapija Mozaik,
- Ljudska univerza Ajdovščina.

 
Za izvedbo teh je skrbelo 80 strokovnih delavcev iz športnih ter drugih ogranizacij. 

Pri športnih počitnicah za starejše smo 

dneve pričenjali z vadbo joge na letnem kopališču.
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Lokostrelska pustolovščina 

na letnem kopališču 

Lokostrelska pustolovščina 
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Športne počitnice 2022

Počitek je sestavni del treningov, katerega smo 

ustvarjalno preživljali na Ljudski univerzi Ajdovščina.

Počitek je sestavni del treningov, katerega smo 

ustvarjalno preživljali na Ljudski univerzi Ajdovščina.

Športne počitnice 2022

Člani Plesnega centra ADC smo 
pod okriljem in v organizaciji 
Zavoda za šport Ajdovščina v 
času poletnih počitnic izvedli 6 
tednov programa Plesni kamp.

30 dni varstva, druženja, plesa, 
tkanja novih prijateljskih vezi, 
športnih iger in še veliko več je 
bilo podeljenega med pribljižno 
120 otrok v poletnem času.

Zavod za šport izvaja športne 
počitnice že 19 let in vsako leto 
se trudijo izpopolniti program z 
novostmi, tako da je zanimiv in 
drugačen, čeprav se otroci iz leta 
v leto vračajo v iste (ali drugačne) 
programe.

Plesni kamp je vsak termin 
drugačna pustolovščina, saj vsak 
teden pripravljamo nove plesne 
koreografije, otroke pa razdelimo 
tudi po stopnjah znanja, tako da 

nobenemu ni niti dolgčas niti 
pretežko.

V ADC se trudimo učiti otroke 
za življenje; spoznavati nove 
prijatelje, deliti objeme, sprejemati 
drugačnost ali nasprotni spol, 
učimo jih nastopati, ustvarjati 
v skupinah, skupinskem duhu. 
Veliko je iger, ki povezujejo in 
ki jih ne želimo izdati. Spoznali 
jih bodo otroci, ki se nam bodo 
pridružili v prihodnje. 

Želimo se zahvaliti vsem 
staršem, ki so nam zaupali svoje 
otroke, prav tako organizatorjem; 
Zavodu za šport, Urošu Pintarju, 
Primožu Suliču in Deniju Stibilju 
za zelo dobro organizacijo in 
pomoč pri izvajanju projekta.

Se vidimo v poletju 2023!
PLESNI CENTER ADC 

Alice Dance Company

6 tednov plesa med 
počitnicami

Mlinarke v lov za drugim mestom
Za Mlinarkami je že četrti teden priprav na novo tekmovalno sezono, ki se prične 10. septembra. 

Glavnino priprav bodo opravile v domači Ajdovščini, vmes pa bodo sodelovale tudi na dveh 
turnirjih.

LUKA LESKOVEC
kmetijska trgovina

• kmetijski in gozdarski stroji
• traktorji New Holland
• vrtni program
• avtomobilske prikolice
• pašna oprema
• gozdarska oprema
• hlevska oprema
• folija in mreža za baliranje
• igrače za male kmetovalce
• olja in maziva
• rezervni deli
• servis traktorjev in strojev
• servis za vrtni program

041 978 630 

pon. - pet. | 7.00 - 16.00

Goriška cesta 75 | 5270 Ajdovščina | info@luka-leskovec.si

 

V mesecu oktobru smo v 
sodelovanju z društvom DOLI 
obeležili teden in dneve evropske 
kulturne dediščine. V sklopu tega 
projekta smo se sprehodili skozi 
staro vaško jedro Lokavca, obiskali 
kovaški muzej Mihaela Kuša, 
etnološki muzej Batičeva hiša, 
kovaško delavnico Del Fabro, se 
sprehodili do ostankov fužin ter 
se na kmetiji Černigoj seznanili 
z življenjem in delom naših 
prednikov.

Dan spomina na mrtve smo 
obeležili s komemoracijo na 
lokalnem pokopališču in ob 
spomeniku padlim borcem.

Svojo hvaležnost zdravstvenim 
delavcem po vsej Sloveniji smo 
izrazili ob novoletni glasbeni 
čestitki, ki smo jo opremili z 
videoposnetkom in rap spremljavo. 
Videoposnetek smo delili tudi na 
spletu.

V prazničnem decembru smo 
ob božično-novoletnih praznikih 
pisali pisma za starejše ter pisma 
pošiljali tudi v sklopu projekta 
'Božičkova pošta', ki jo je izvajala 
Pošta Slovenija.

Mesec, v katerem obeležujemo 
smrt največjega slovenskega 
pesnika – Franceta Prešerna, smo 
zapečatili z deljenjem kulture po 
zaselkih Lokavca. Učenci smo 
program popestrili s pevskimi, 
plesnimi in glasbenimi točkami 
ter z deklamacijami lastnih poezij. 
Kultura so tudi običaji, zato smo 
našemljeni v pustne maske, veseli 
in radostni po Lokavcu preganjali 
zimo.

Solidarnost, srčnost in skrb 
za druge smo v mesecu marcu 
pokazali z zbiranjem sredstev za 
Ukrajino, ki so hitro napolnila vse 
kotičke šolskih hodnikov. 

Maj je za našo šolo prav poseben 
mesec, saj 9. 5. praznujemo Dan 
šole. Letošnjo 130-letnico rojstva 
pisatelja in zdravnika Danila 
Lokarja smo učenci in učitelji 
lokavške podružnice obeležili s 
svojo stojnico na dobrodelnem 
dogodku Lokar kuha v Ajdovščini. 
Gostom smo pod sloganom 'Dober 
tek!' postregli z okusnimi jedmi 
ter jim ponudili tudi naše ročne 
izdelke, povezane s kulinariko.

Podporo lokalnim ponudnikom 

sadja in zelenjave smo izkazali s 
tiskanjem podob hrane na vreče 
za ajdovsko tržnico, ki je svojo 
prenovljeno podobo pokazala ob 
koncu meseca maja.

Otroški pevski zbor naše 
podružnice je na promocijskem 
koncertu ob izidu zbirk otroških 
pesmic s klavirsko spremljavo 
'Mala žaba sredi mlake' ter 'Kaj bi 
le ptičica', avtorice Vlaste Lokar 
Lavrenčič, ponosno predstavil nekaj 
izbranih pesmi.

V začetku poletnega meseca 
junija smo prireditev 'Odprimo 
vrata pomladi', ki se je zaključila 
s podelitvijo priznanj Edmunda 
Čibeja, popestrili z glasbeno-plesno 
točko ter hudomušnim programom. 
Pridih preteklosti smo pričarali, ko 
smo bosi in v oblačilih iz preteklosti 
zaplesali ples z metlo. Gledalce smo 
nato nasmejali s kratkim humornim 
vložkom, ki smo ga publiki še 
dodatno približali z lokavškim 
narečjem.V tem mesecu smo tudi 
pokazali, da znamo združiti moči 
in pustili pomemben pečat v akcijah 
'Pokloni zvezek' ter 'Deželak junak'.

Šolsko leto smo zaključili s 
prijetnim druženjem s starši. 
Druženje smo začeli s krajšo 
prireditvijo, kjer se je vsak razred 
predstavil z eno točko. Na koncu je 
sledil tudi kviz za bodoče petošolce 
ter simbolična predaja ključa. 
Celotna podružnica, vključno s 
starši, je prireditev zaključila s 
pesmijo 'Zgodba o prijateljstvu' ter 
glasbeno točko učiteljev ter kuharic. 
Svojo zgodbo prijateljstva smo 
nadaljevali do poznih večernih ur.

Za sodelovanje se želimo zahvaliti 
staršem, vsem krajanom, društvom 
in vsem, ki so nam na kakršenkoli 
način pomagali pri izpeljavi 
projektov, ki smo si jih zadali. Vsi 
skupaj ste pomagali ustvariti to 
šolsko leto tako polno in čarobno.

Hvala vsem in vsakemu posebej. 
V slogi je moč!

Učenci in učitelji 
Podružnice Lokavec

Tekmovanje WSC poteka v celoti 
v angleščini, na visoki akademski 
ravni in je zaradi zahtevnosti tem 
izredno naporno. Tekmovalci so se 
tudi letos pomerili v znanju iz šestih 
področij: znanost in tehnologija, 
zgodovina, literatura in mediji, 
umetnost in glasba, družbene vede 
in posebno področje.

Ker so teme zelo zahtevne, so se 
učenke na tekmovanje intenzivno 
pripravljale. Prebrale so ogromno 
materiala in debatirale o različnih 
temah, kot je na primer zmanjševanje 
podnebnih sprememb s pomočjo 
geoinženiringa, zgodovina 
prestolonasledstva od monarhij 
do podjetij in znotraj medijskega 
prostora, širjenje uspešnih 

produktov in idej v različne 
medijske oblike, pa problematika 
Diderotovega učinka, ki opisuje 
kako z nakupom določenega artikla 
človek lahko ustvari potrebo po še 
več novih stvareh … 

V svoji kategoriji starejših 
tekmovalcev, to so učenci, ki 
bodo letos dopolnili 15 let ali 
več, so učenke izkazale izjemne 
sposobnosti argumentiranja, 
kritičnega usvajanja danih vsebin 
in pisanja esejev. Kot najmlajše 
udeleženke so se pomerile z učenci 
in srednješolci iz 30 različnih 
držav, ki v veliki večini obiskujejo 
mednarodne šole v angleškem 
jeziku ali pa jim je angleščina 
materni jezik. Naše učenke so se tu 

resnično izkazale, saj angleščina ni 
njihov ne učni niti materni jezik. 

Poleg kreativnega pisanja esejev, 
preizkusa znanja iz šestih področij 
in ekipnega kviza tekmovanje 
vključuje tudi disciplino, ki je v 
slovenskem šolskem sistemu (žal) 
ne poznamo, to je debata. Zato so 
se učenke morale uriti v tem načinu 
govora, prepričljivem nastopanju 
ter navajanju in izpodbijanju 
argumentov.

Udeležba na svetovni ravni 
tekmovanja v Dubaju je bila za 
naše učenke izjemna izkušnja, kjer 
se niso izkazale le v odlični debati, 
prvorazrednem pisanju esejev in v 
poznavanju določenih tem, ampak 
tudi v medsebojnem sodelovanju in 

tkanju novih prijateljskih vezi.
Eden izmed spremljevalnih 

dogodkov tekmovanja je bil tudi 
kulturni sejem, na katerem so se 
predstavile vse sodelujoče države, 
tudi Slovenija. To je bila čudovita 
priložnost za povezovanje in 
spoznavanje drugačnih kultur. 
Slovenska delegacija je udeležencem 
sejma iz 30 držav ponosno 
predstavila slovenske naravne 
lepote, kulinariko in posebne 
tradicije ter med drugim ponudila 
domače slovenske piškote, potico, 
čokolado, sadne rezine. 

Cilj WSC tekmovanja je 
spodbuditi učence iz različnih okolij 

k sodelovanju, timskemu delovanju, 
k odkrivanju novih znanj in veščin, 
k odkrivanju svojih talentov ter 
navdihniti globalno skupnost 
bodočih učenjakov, strokovnjakov 
in voditeljev, da pozitivno in 
povezovalno zrejo v prihodnost.

Devetošolke se skupaj z mentorico 
zahvaljujejo vsem donatorjem, ki 
so učenkam pomagali omogočiti 
to nepozabno življenjsko izkušnjo.

Uvrstitev v finalno preizkušnjo 
najboljših na prestižni univerzi 
Yale v Združenih državah Amerike 
letos novembra je samo še pika na 
i in dodaten velik uspeh šturskih 
devetošolk.   Nataša Štrancar

Letos pod okriljem Ministrstva 
za delo, družino, socialne zadeve in 
enake možnosti začenjamo tudi z 
mentorskim programom Garaža za 
dekleta. Ta bo vseboval aktivnosti, 
ki bodo dekleta in mlade ženske 
spodbujale za izobraževanje v 
STEM smeri. Dekleta so s sodobno 
tehnologijo konkurenčne v znanosti 
in tehnologiji, vendar potrebujejo 
več spodbude za tovrstne poklice. 

V program vabimo dekleta 
in mlade ženske, ki si želijo 
poglobljenega praktičnega 
inženirskega znanja. 

Garaža je delovni prostor, 
opremljen z različnimi orodji za 
ročno in strojno izdelavo izdelkov, v 
katerem bodo mentorji in mentorice 
iz tehničnih in naravoslovnih 
smeri vodili strokovno, 
multidisciplinarno izobraževanje 
skozi projektno delo. Ta sloni na 
reševanju kompleksnih nalog in 
problemov ter uresničuje načela 
povezovanja teorije s prakso. Višje 
oblike razmišljanja, analiziranje, 
vrednotenje konceptov procesov ter 
preizkušanje različnih načel bodo 
mlada dekleta ponotranjila skozi 
izkustveno učenje. Uresničitev 
lastne ideje bo udeleženkam 

prinesla dragocene izkušnje in 
informacije, ki bodo bistvenega 
pomena in v veliko pomoč pri 
usmeritvi in načrtovanju njihove 
nadaljnje poklicne in življenjske 
poti. 

Na voljo bodo tudi predstavitve 
vseh drugih aktivnosti, ki se 
odvijajo v Garaži. Program Sam 
svoj mojster je namenjen vsem, 
ki doma nimajo orodja, ki ga 
potrebujejo za manjša popravila 
predmetov. Ali pa potrebujejo zgolj 
prostor, v katerem lahko tehnično 
ustvarjajo. Z mladimi smo uredili 
kotiček, ki je namenjen prostemu 
času z možnostjo kopiranja in 
skeniranja. Ali pa sproščenemu 
druženju ob toplem napitku. 

Garaža je odprta vsak delavnik 
od 9.00 do 17.00. Se vidimo!

Utrinek iz letošnjega 
Bit&Beata, umetniškega 
projekta v Vipavskem Križu, 
pod organizacijo Mladinskega 
kulturnega centra Hiša 
mladih Ajdovščina.

Mentorica ekstempora slikarka 
Nika Černigoj.

Bit&Beat

Garaža vabi k vpisu
V novem šolskem letu 2022/23 širimo mentorski program 

Garaža tudi na mentorski program Garaža za dekleta. Vpisni 
dan bo v Garaži potekal 30. septembra. 

Velik uspeh na tekmovanju v Dubaju
Devetošolke Osnovne šole Šturje Mila Škrlj, Jutra Ceket, Eva Kenda, Pia Lara Štrancar, Anisa 

Likar Ivanov in Špela Terčelj so se po uspešnem majskem regionalnem izzivu tekmovanja World 
Scholar's  Cup (WSC) v Kopru uvrstile na svetovno raven tekmovanja, ki je od 23. do 28. junija 
potekalo v Dubaju. Vedoželjne učenke so se domov vrnile z 12 medaljami – štirimi zlatimi in 
osmimi srebrnimi.

Podružnična šola Lokavec

V slogi je moč
Da šola živi in diha s krajem, smo v preteklem šolskem letu 

pokazali učenci in učitelji lokavške podružnice. Z aktivnim 
sodelovanjem v različnih projektih smo z ljudmi delili in 
prejemali znanja, krepili pozitivne lastnosti, bogatili svoje 
izkušnje ter širili dobro voljo.
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Lavričeva knjižnica Ajdovščina 
je v poletje vstopila z več dogodki 
za otroke, veliko zanimanje pa je 
poželo sodelovanje z Zavodom 
BETA in njihovimi sodelavci ter 
mentorji, ki je potekalo na poseben 
in praktičen način. Pod vodstvom 
mentoric in mentorjev so mladi 
barvali  ograjo pred knjižnico in jo 
odeli v žlahtno sivo, ki se sklada z 
imenom knjižnice na fasadi. Skoraj 
40 otrok je, kljub julijski vročini, 
opremljeno z rokavicami, čopiči 
in valjčki v treh petkih barvalo 
ograjo, ob pohvalah drugih 
obiskovalcev. Knjižnica je ob 
delovnih pripomočkih poskrbela 
za pijačo in kak priboljšek, ob 
koncu dela je dodala še kako 

zgodbo o barvah in projekcijo. 
Hvala, mladi mojstri!

Mlada Vipavka, oblikovalka 
Rebeka Rehar, pa je v sodelovanju 
z Ano Verč izpeljala čisto posebno 
delavnico. V Stop motion 
delavnici so si otroci zamislili 
scenarij, narisali sličice in posneli 
štiri zgodbice – štiri kratke risane 
animirane filmčke. Kako je delo 
potekalo, si lahko ogledate na naši 
spletni strani oziroma Fb profilu, 
rezultate pa na knjižničnem 
youtube kanalu https://youtu.be/
XNpr3HhEBsE. 

Knjižnica in njeni zaposleni so 
podprli kar nekaj večjih poletnih 
javnih dogodkov, ki so bogatili 
dogajanje na Vipavskem: med 

drugim ajdovski del nacionalnega 
projekta Dojiva se, pa tudi živžav, 
ki ga je izvajal Transit film Bazaar. 

Ob 80-letnici požiga vasi Ustje 
pri Ajdovščini smo organizatorju 
slovesnosti, Društvu Numulit.us, 
izročili knjige Tri novele pisatelja 
Danila Lokarja, ki so bile izročene 
še živečim pričam grozljivega 8. 
avgusta 1941. Med novelami je 
namreč Sodni dan na vasi, ki na 
literarni način opisuje požig, ki 
ga je zagrešila italijanska vojska; 
ta je na krut način ubila tudi 
osem ljudi. Prejemniki knjige 
so se Lokarjevega literarnega 
spomenika 8. avgustu razveselili. 

Naši sodelavci so za popestritev 
poletnih dni pripravili zavoje z 

bralnimi presenečenji. Kolegici 
Martina in Valentina v Vipavi 
sta ponudili knjige kar v obliki 
knjižnega menija, manjkala 
ni niti sladica. V knjižnici že 
pričakujemo, da nam Poletavci – 
poletni bralci prinesejo izpolnjene 

obrazce s podatki, koliko so 
prebrali čez poletje – čas je do 10. 
septembra. 

Čez poletje smo prenovili 
sistem hlajenja in ogrevanja na 
bibliobusu. 
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Tudi tokrat je naša plesna 
šola dokazala, da sodi v sam 
vrh slovenskega plesa, saj se je 
z naslovom državnega prvaka 
okronal naš izjemni trener 
in koreograf Martin Sorgo. 
Neizmerno smo ponosni nanj, 
na njegove plesne uspehe in 
neizmerno smo mu hvaležni za vse 
plesno znanje, ki ga predaja našim 
plesalcem.

Skačemo od veselja tudi ob 
pogledu na krasne rezultate 
pionirske male skupine SixWix, 
ki si je priplesala sijajno 2. mesto, 
solistka Kiara 5. mesto, solistka 
Pia pa 6. mesto. S temi rezultati 
so si vsi odprli vrata na svetovno 
prvenstvo, ki bo oktobra v Gradcu.

Poleg državnega prvenstva so se 
solistka Lara, duo Tjaša in Kiara 
ter solist Martin udeležili tudi 
evropskega plesnega tekmovanja 
v Skopju. Tudi tu so dosegli več 
kot odlične rezultate in s ponosom 
zastopali barve kluba EL1 plesna 
scena.

Seveda naši plesalci ne sodelujejo 
samo na tekmovanjih. Za domače 
gledalce so pripravili tudi plesno 
predstavo z naslovom Mali princ. 
V predstavi so predstavili rdečo 
nit naše plesne šole. Pokazali so, 

da je prav vsak plesalec naše plesne 
šole enako pomemben. Vsak je dal 
v zgodbo delček sebe. Delček, ki 
je kot posamezen delček morda 
navidezno nepomemben, a ko se 
vsi ti mali delčki združijo v celoto, 
je nastala iz njih čudovita pravljica, 
ki je mnogim gledalcem privabila 
solze v oči. Z nami je sodeloval 
tudi Peter Avbar, ki nam je s svojim 
znanjem pomagal pripraviti 
čarobno obarvano plesno zgodbo.

Ponosni smo do vesolja in naprej 
na letošnjo plesno sezono, na 
naše plesalce, na trenersko ekipo 
z Eleno Mikuž na čelu in na naše 
zveste navijače, ki so z nami vedno 
in povsod. Veseli smo, da smo del 
plesne družine EL1 plesna scena, 
saj v našem klubu vlada pozitiva 
a tudi vztrajno delo, ki je ves čas 
prepredeno s smehom in dobro 
voljo. 

Če želite tudi vi postati del 
te srčne, zabavne in energične 
plesne šole se hitro obrnite na 
Eleno Mikuž, kjer boste dobili 
vse potrebne informacije. Pridite 
in se prepričajte, da energija, ki jo 
vidite na objavljenih slikah, ni nič 
v primerjavi s tem, kako se imamo 
v živo!

EL1 plesna scena 

Državni in vice prvaki
Plesalci plesnega kluba El1 plesna scena smo se še pred 

počitnicami udeležili državnega prvenstva pod okriljem 
Plesne zveze Slovenije.

Lavričeva knjižnica Ajdovščina 

Bogato poletno dogajanje 

Ali veste, da kri daruje okrog 5 
% prebivalcev? Nikoli ne vemo, ali 
jo bomo tudi sami potrebovali. 
Če bi se želeli pridružiti naši srčni 
družini krvodajalcev, vas vabimo, 
da nas obiščete na terenski 
krvodajalski akciji, ki bo potekala 
v ponedeljek, 26. septembra, 
in torek, 27. septembra, od 7. 
do 13. ure v prostorih Ljudske 

univerze Ajdovščina. V sredo, 
28. septembra, bo potekala od 
7. do 13. ure v športni dvorani 
Vojašnice Janka Premrla Vojka 
Vipava (dvorana ima ločen vhod 
za zunanje obiskovalce s parkirišča 
za vojašnico). 

Prosimo vas, da svoj prihod 
potrdite in se dogovorite o uri 
prihoda na št. 051 389 270, 051 
671 147 ali 030 716 796.

Vsak dan osvežen podatek o 
trenutnem stanju zalog krvi po 
krvnih skupinah najdete na spletni 
strani http://www.daruj-kri.si/.

Prosimo vas, da na odvzem ne 
pridete tešči, ampak pred tem 
pojeste nemasten obrok (tudi brez 
mleka ali mlečne kave), na primer 

kruh, marmelado, med, sadje in 
popijete na primer sok, čaj ali črno 
kavo. Po odvzemu vam bomo 
postregli z malico.

Prav tako vas prosimo, da s 
seboj prinesete veljaven osebni 
dokument s fotografijo. 

Za vse dodatne informacije 
smo vam na voljo na telefonski 
številki 05 366 4930 ali 051 430 
722 oziroma na:

ajdovscina.ozrk@ozrks.si.
Že vnaprej se vam najlepše 

zahvaljujemo za vašo solidarnost!

Terenska krvodajalska akcija v 
Ajdovščini in Vipavi


